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رئیس کل بانک مرکزی ایران از افزایش سقف 
تسهیلات قرض الحســنه به ۳۰۰ میلیون تومان 
خبــر داد. به گزارش ســرزمین پویا، محمدرضا 
فرزین در آییــن رونمایی از وام قرض الحســنه 
بــدون کارمزد درباره اقدامــات بانک مرکزی در 
حوزه قرض الحسنه اظهار کرد: باید بانک ها را بر 
اساس فعالیت ها و تخصص و اهداف دسته بندی 
کرد. در حال تهیه اساســنامه بانک های تجاری، 

توسعه ای قرض الحسنه و جامع هستیم.
وی با بیان اینکه بانک مرکزی به دنبال توسعه 
بانکداری تخصصی اســت که ابعاد مختلف دارد، 
افزود: بانکداری توســعه ای که در کشــور وجود 
دارد، عملا توســعه ای نیســت و بایــد تغییرات 
اساســی در اساســنامه ایجاد شــود. بانک های 
توسعه ای باید صنعت، کشاورزی و غیره را تامین 
مالی کنند که در این زمینه طرح هایی دیده شده 

است.
فرزین با اشاره به اینکه بانک های تجاری باید 
در بازار پول باشند و فعالیت تجاری انجام دهند، 
گفت: بانکداری قرض الحســنه هم مورد بعدی 
است که باید منابع خرد را برای نیازهای ضروری 

و غیرتجاری مردم تامین کنند.
این مقام مســئول بــا بیان اینکه نرخ ســود 

تسهیلات قرض الحســنه باید پایین باشد، چون 
مردم بــه دلیل نیاز ضروری ســراغ این وام می 
آیند نه برای کارهای تجاری، تصریح کرد: بخشی 
از بانک هــا، مثل بانک ملی بانک جامع هســتند 
که برای این بانک ها اساســنامه بانکداری جامع 
تدوین خواهیم کرد. بانک ملی و ســپه شــعب 
زیادی دارند و در تمام ایران گســترده هستند و 

می توانند نیازهای مردم را پوشش دهند.
وی با بیان اینکه بــرای بانک هایی که دانش 
بنیان هــا را تامین مالی می کنند نیز اساســنامه 
تدوین خواهد شــد، اظهار کرد: نظارت موضوع 
مهم بانک مرکزی است؛ اگر بتوانیم دسته بندی 
را انجــام دهیم مدل نظارتی هــر بانک متفاوت 
خواهد شــد. نمی توانیم به تمام بانک ها یک نوع 
نظارت را داشــته باشــیم. اقداماتی را هم شروع 
کردیم، قطعا نظارتی کــه در ماه های آینده در 
بانک مرکزی خواهیم داشــت با آنچه الان وجود 

دارد متفاوت خواهد بود.
فرزین همچنین با اشــاره به اینکه هر جا پول 
ســپرده گذار وجود داشته باشــد، نظارت جدی 
خواهد بود، تصریح کرد: مدتی اســت تسهیلات 
تکلیفی شــده است و به نظام بانکی تکلیف شده 
است. اما امسال پیشــنهاد کردیم که در بودجه 

عدد این تسهیلات در شورای پول و اعتبار تعیین 
شود. به گفته وی، در قانون جدید بانک مرکزی، 
گامی به سمت جلو در نظام بانکی کشور برداشته 
شــده و این قابل بررســی اســت و این قانون از 
قانون قبلی خیلی بهتر اســت و از نظر استقلال، 

اختیارات بیشتری به بانک مرکزی داده است.
فرزیــن در ادامه به افزایش ســقف وام قرض 
الحســنه بــه ۳۰۰ میلیون تومان اشــاره کرد و 
گفت: بانک ملی و ســپه هم اجازه دارند این وام 
را پرداخت کنند؛ اصلاح ضوابط وجوه اداره شده 
و غیره را هم داشتیم. از جمله اقدامات ماه های 
اخیر افزایش سقف قرض الحسنه به ۳۰۰ میلیون 
و سقف تسهیلات کسب و کارهای کوچک دانش 

بنیان به ۷۵۰ میلیون تومان است.
رییــس کل بانک مرکــزی همچنین با تاکید 
بر توســعه بانکداری قرض الحســنه گفت: دنبال 
نظم دهی و نظارت بیشتر بر قرض الحسنه ای های 
تک شعبه ای هســتیم. به دو بانک قرض الحسنه 
مهر و رســالت نیز ابزارهای لازم را خواهیم داد. 
بانکداری کارگشایی هم که الان وجود دارد جای 
توسعه دارد و بانکداری قرض الحسنه هم میتوانند 
از الگوی کارگشــایی در پرداخت تســهیلات و 

وثیقه گیری استفاده کنند.

ســخنگوی صنعت آب گفت: بارش های کشــور از 
ابتدای سال آب جاری )ابتدای مهر ۱۴۰۲( تا ۲۷ آبان با 
کاهش ۲۲ درصدی نســبت به سال گذشته همراه شده 

است.
عیســی بزرگ زاده در نشســت خبری با بیان اینکه 
میزان کل بارش های کشور از ابتدای سال آبی جاری تا 
۲۷ آبان به ۲۰.۸ میلیمتر رسیده است، اظهار کرد: این 
میزان بارش در مقایسه با دوره بلندمدت )با بارش ۲۶.۶ 
میلیمتر( ۲۲ درصد کاهش دارد و در مقایســه با سال 
گذشته )که ۲۶.۷ میلیمتر بارش داشته ایم( ۲۲ درصد 
کاهش نشــان می دهد. وی با اشاره به وضعیت سدهای 
کشــور، گفت: میزان آب ورودی به سدها از ابتدای سال 
آبی جــاری تا ۲۸ آبان ۲ میلیــارد و ۴۷۰ میلیون متر 
مکعب بوده اســت. این رقم سال گذشــته ۲ میلیارد و 
۴۰۰ میلیون متر مکعب بوده که سه درصد بهبود نشان 
می دهد، همچنین میزان خروجی آب از سدها از ابتدای 
سال آبی جاری تا ۲۸ آبان چهار میلیارد و ۵۶۰ میلیون 
متر مکعب بوده که این میزان سال گذشته سه میلیارد 
و ۵۰۰ میلیون متر مکعب بوده که ۲۲ درصد رشد دارد. 
وی با بیان اینکه موجودی آب مخازن ســدهای کشور 
۱۹ میلیارد و ۶۲۰ میلیون مترمکعب است، گفت: سال 

گذشــته این رقم ۱۸ میلیارد و ۲۰ میلیون مترمکعب 
بوده که رشد ۹ درصدی دارد، این آمارها وضعیت بارش 
و موجودی ســدها تا ۲۸ آبان اســت که تغییر خواهند 
داشــت. او با بیان اینکه وضعیت ســد زاینده رود در دو 
ســال اخیر به مراتب خیلی بهتر شده و مدیریت خوبی 
روی منابع و مصارف آن صورت گرفته است، اظهار کرد: 
وضعیت سدهای شــرق استان تهران نگران کننده است 
چراکه با کاهش ۳۰ میلیون مترمکعبی نســبت به سال 
گذشته روبه رو شده اند. بزرگ زاده با بیان اینکه طرح های 
اضطراری تأمین آب برای شــهرها و استان های تهران، 
مشــهد، خراسان جنوبی، خراســان رضوی، گلستان و 
سیستان و بلوچستان تعریف شده است، گفت: همچنین 
نسبت به وضعیت منابع آبی استان فارس نگرانی جدی 
وجود دارد و وضعیت سد رودبال چندان خوب نیست و 
تمرکز اصلی طرح های اضطراری تأمین آب بر سیستان و 
بلوچستان قرار دارد. وی با بیان اینکه بازتخصیص آب از 
راهکارهای مهم در نجات کشور از کم آبی است، به جای 
تخصیص آب به بازتخصیــص خواهیم پرداخت، اظهار 
کرد: ارزیابی کفه منابع و کفه مصارف در نقشــه راه  آب 
کشــور دیده شده و دنبال ایجاد تعادل بین این دو کفه 
هستیم. کفه منابع شــامل آب های زیرزمینی، آب های 

ســطحی، دریاها و آب های نامتعارف است و باید تعادل 
بین کفه منابع و کفه مصارف برقرار باشد و اگر نباشد با 
ناترازی روبرو خواهیم بود. وی از ابلاغ باز تخصیص آب 
به ۹۷۸ واحد صنعتی پرآب بر کشــور خبر داد و گفت: 
این ابلاغ فقط و فقط برای صنایع پرآب پرسودده است. 
صنایع غذایی، آشامیدنی، دارویی مشمول بازتخصیص 
آب نیســتند.  وزارت نیرو در مــورد بازتخصیص آب به 
صنایع پرآب پرســودده که امکان دسترسی به آب های 
نامتعارف را دارند جدی است و به طورقطع قانون را اجرا 
می کند. بزرگ زاده با بیان اینکه دو سوم دشت های کشور 
مبتلا به اضافه برداشت از سفرهای زیرزمینی آب هستند، 
گفت: ۲۲۰ هزار حلقه چاه مجهز به سیســتم پایش و 
کنترل مصارف شده اند و بر همین اساس و در هفت ماهه 
امســال حدود یک هزار حلقه چاه بد مصرف تشخیص  
شده اند. سخنگوی صنعت آب کشور از اعمال محدودیت 
در میزان برق تحویلی به این چاه ها خبر داد و گفت: ۲۱ 
هزار حلقه چاه نیز به فراخور اضافه برداشت داشته اند که 
برق آنها نیز به طور موقت محدود شــده، صاحبان این 
چاه ها باید با مراجعه به امور آب ها در سراسر کشور تعهد 
بدهند که مصرف را متعادل خواهند کرد تا برق آنها به 

روال سابق تأمین شود.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به طرح یسنا 
)حمایت از خانواده و جوانی جمعیت ویژه مادران باردار 
یا کودک شــیرخوار در دهک یک درآمدی(، اظهار کرد: 
ایــن طرح بالغ بر ۱۱۰ میلیــارد تومان برای بالغ بر ۲۷ 
هزار مادر شیرده در دهک های اول حمایتی در ۸ استان 

محروم کشور آغاز می شود.
ســیدصولت مرتضوی در نشســت تشریح همکاری 
مشترک وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و بنیاد کرامت 
رضوی با محوریت »مشارکت در زمینه ارائه بسته غذایی 
رایگان برای گروه های آسیب پذیر با اولویت مادران دارای 
کودک زیر ۲ ســال دهک یک درآمدی« و آغاز فاز اول 
ایــن طرح بیان کرد: یکی از اهــداف بلند نظام مقدس 
جمهوری اسلامی ایران، ایجاد عدالت اجتماعی است و 
از بدو تاسیس در حوزه تکافل اجتماعی اقدامات موثری 
انجام داده اســت. این خدمات در جای جای این مرز و 

بوم قابل مشاهده است.
وی ادامــه داد: ایجــاد نهادهای حمایتی، توســعه 
تشکل های مردمی و کمک نهادهای انقلابی بستر عدالت 
گستری ایران را توسعه داده و طعم شیرین عدالت را در 

کام نیازمندان چشانده است.
وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی ادامه داد: اقدامات 
خوبی از جمله طرح یارانه معیشــتی، تحت پوشش قرار 
گرفتن نیازمندان در کمیته امداد و بهزیستی و طرحی 

که از چند روز پیش درباره کودکان ۶ ماه تا ۵ سال انجام 
شده، در راستای ایجاد عدالت اجتماعی است.

وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه طرح 
یسنا با ابتکار آستان قدس رضوی و بنیاد کرامت رضوی 
آغاز شــده است، یادآور شــد: این طرح با اقدام آستان 
قدس رضوی و مشارکت ســتاد اجرایی فرمان حضرت 
امام و قرارگاه امام حسن مجتبی و... صورت گرفته است.

وی با اشاره به طرح یسنا افزود: بالغ بر ۱۱۰ میلیارد 
تومان در گام اول برای اجرای این طرح و حمایت از ۲۷ 
هزار مادر شیرده در دهک های اول حمایتی در ۸ استان 
محروم کشور صرف می شود. این گام نخست است. عهد 
می بندیم که گام های بعدی را بلندتر برداریم و اقدامات 

موثرتری انجام دهیم.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی همچنین در حاشیه 
این نشســت بیان کرد: با ابتکار خوب و خرد جمعی که 
بسترســاز آن آستان قدس رضوی بوده است، طرحی نو 
در حوزه تکافل اجتماعی و در راستای عمل به منویات 
مقام معظم رهبری و طرح جوانی جمعیت و حمایت از 

مادران شیرده آغاز شد.
وی با اشاره به اینکه این طرح در ۸ استان کشور اجرا 
می شود، اســتان های خراسان جنوبی، خراسان شمالی، 
سیســتان و بلوچســتان، هرمزگان، فارس، کهگیلویه و 

بویراحمد و ایلام را از جمله این استان ها عنوان کرد.

مرتضوی با اشاره به اینکه در گام نخست، ۲۷ هزار و 
۵۰۰ مادر شــیرده که در گروه دهک اول دهک بندی ها 
قرار دارند، مشمول طرح می شوند، گفت: در بازه زمانی ۶ 
ماهه و برای هر کدام از مادران شیرده تا سقف ۴ میلیون 
تومان پرداخت می شود، البته این مبلغ به صورت نقدی 
به کارت کالابرگ واریز می شود اما صرفا مجاز به خرید 

کالاهای تعریف شده هستند.
مرتضوی با اشــاره به اینکه این طرح ۶ماهه اســت، 
گفت: امیدواریم در مراحل بعدی بتوانیم با تامین منابع 
بیشــتر آن را گسترش دهیم. البته طرحهای دیگری در 
راســتای جوانی جمعیت در دست اقدام است که عمل 

خواهد شد.
وی با اشــاره به اینکه از امروز طرح آغاز می شــود، 
گفت: بخش اعظمی از منابع توسط آستان قدس رضوی، 
قرارگاه امام حسن مجتبی، ســتاد اجرایی فرمان امام، 
بنیاد ۱۵ خرداد و بخشی از محل مسئولیتهای اجتماعی 

وزارت تعاون تامین می شود.
علیان زادگان، مدیرعامل بنیاد ۱۵ خرداد نیز در این 
نشست، بیان کرد: در مجموعه بنیاد ۱۵ خرداد، به مقوله 
جمعیت به عنوان یکی از ماموریت های اصلی به شــکل 
ویژه پرداخته شده اســت. بالغ بر ۲۰ کار ویژه در حوزه 
جوانی جمعیت و ۲۰ کارویژه در حوزه سلامت با رویکرد 

مداخلات سطح یک تعریف شده است.

.۷
معاون محیط زیست طبیعی سازمان حفاظت محیط  
زیست گفت: متاســفانه تمایل به نگهداری از حیوانات 
وحشی افزایش یافته است. در این شرابط فرهنگسازی 
نســبت به خودداری از این کار بیش از پیش احســاس 

می شود.
حســن اکبری روز گذشــته در نخســتین نشست 
هم اندیشــی مدیریت و پیشــگیری از قاچاق گونه های 
حیات وحش، اظهار کرد: ایران یکی از ۲۰ کشــور مهم 

دنیا از نظر تنوع زیستی است.
وی افــزود: تاکنون ۸۶۶۰ گونه گیاهــی و بیش از 
۲۰۰ گونه مهره دار درکشــورمان شناسایی شده است و 
یک سوم از گونه های گیاهی شناسایی شده »اندمیک« 
هســتند. اکبری اضافه کرد: حــدود ۱۱.۵ درصد خاک 

کشور را مناطق چهارگانه محیط زیست هستند.
به گفته اکبــری، از حدود ۷۰ ســال پیش کاهش 
جمعیت حیات وحش آغاز شــده  اســت  که بیشــتر از 
عواملی مانند تخریب زیســتگاه، تغییر اقلیم و شــکار 

غیرمجاز نشات می گیرد.
اکبــری با بیان اینکه قاچاق حیات وحش به شــدت 
رو به افزایش اســت، گفت: تنها مــاده ۲۵ قانون مبارزه 

با قاچاق کالا به این موضوع پرداخته است البته بسیاری 
از موارد در آن مغفول واقع شــده است. بر اساس تعریف 
جهانی صادرات و خرید و فروش حیات وحش شــامل 

مجازات می شود.
 معاون محیط زیست طبیعی سازمان حفاظت محیط 
زیســت با بیان اینکه چهار گونه ارزشــمند در کشــور 
بیشــتری آمار قاچاق حیات وحش را به خود اختصاص 
می دهند، اظهارکــرد: بالابان، هوبره، بحری وشــاهین  
بیشــترین آمار قاچاق گونه های حیات وحش را به خود 
اختصاص می دهد. وضعیت بالابان از یوزپلنگ نیز بدتر 
اســت چون دســت کم یوزپلنگ در آفریقا به جمعیت 

پایداری رسیده است.
 اکبــری ادامه داد: متاســفانه گونه های ارزشــمند 
به کشــورهای حاشــیه خلیج فارس قاچاق می شوند. 
اعراب علاقه خاصی به قوش بــازی دارند. آنان هوبره را 
جثه بزرگی دارد را رها می کنند و شــاهین به شکار آن 
می پردازد. اعراب این گونه ها را با قیمت بالایی می خرند 
این در حالیســت که این حیوانــات در تعادل طبیعت 
بســیار موثر هســتند. معاون محیط زیســت طبیعی 
سازمان حفاظت محیط زیست با بیان اینکه این گونه ها 
در اســارت غالباً آســیب می بینند، اظهار کرد: آن ها در 

شرایطی بدی نگهداری می شوند بنابراین حتی نجات از 
دســت قاچاقچیان مدت ها طول می کشد که بتوانند به 
طبیعت بازگردند اما بسیاری از قاچاقچیان حتی جریمه 
هم نمی شوند چون حیوان زنده است در حالی که بیشتر 

آن ها آسیب می بینند.
وی اضافه کرد: زنده گیری یکی از روش های ســنتی 
برای به دام انداختن این گونه هاست البته در حال حاضر 
روش ها تکامل یافته و فراگیرتر هم استفاده می شود. ما 
طی یک روز بیش از ۱۰۰۰ فقره تله شــکار هوبره را در 
یک منطقه دشتی جمع آوری کردیم اما روز بعد همان 

تعداد تله گذاری شد.
 معــاون محیط زیســت طبیعی ســازمان حفاظت 
محیط زیســت با اشاره به اقتصاد خرید و فروش حیات 
وحش اظهار کرد: ۱۰ میلیارد دلار رقم ســالانه خرید و 
فروش حیات وحش در دنیاست و رتبه چهارم در تجارت 
غیرقانونی را دارد. بیشــترین رقم قاچاق نیز مربوط به 
پستانداران اســت.  وی اضافه کرد: بیشترین کشفیات 
حیات وحش قاچاق در ایران مربوط به بوشهر، هرمزگان 
و سیســتان و بلوچستان است و بیشــترین زنده گیری 
هوبره در استان های خراســان جنوبی خراسان شمالی 

انجام شده است

رئیس کل بانک مرکزی خبر داد؛

افزایشسقفوامقرضالحسنهبه۳۰۰میلیون

سخنگوی صنعت آب کشور خبر داد؛

بهبودسهدرصدیمیزانآبورودیبهسدها

با آغاز طرح »یسنا« اعلام شد؛

»یارانه«دولتبهمادرانشیردهدهکاولتاسقف۴میلیونتومان

معاون سازمان محیط  زیست عنوان کرد؛

افزایشتمایلبهنگهداریازحیواناتوحشی

/وزیر صمت:

خودروسازانما
»خودروباز«هستند

رییس کمیسیون حمل  و نقل 
شورای شهر تهران:

وضعیتترافیک
تهرانازبحران

گذشتهاست



وزیر صمت:

خودروسازان ما »خودروباز« هستند
وزیــر صمت با بیان اینکه هر کســی 
لاسیتک گران خرید با ۱۲۴ تماس بگیرد،  
گفت: هر فردی که لاستیک بخواهد می 
توانــد از مراکز توزیع بــه قیمت دولتی 

لاستیک تهیه کند.
عبــاس علــی آبــادی وزیــر صمت 
نشســت پرسش و پاسخ مسئولین بسیج 
دانشجویی کشور که در دانشگاه صنعتی 
امیرکبیر برگزار شد، در خصوص تفکیک 
وزارت بازرگانــی  و صمــت تاکید کرد: 
تفکیک این دو وزارتخانه اشتباه بود چرا 
که سیاســتگذاری در این دو حوزه اساسا 
مشترک است و طبیعی است که باید این 

دو حوزه تجمیع شوند.
وی در ادامــه همچنین در پاســخ به 
حواشــی ایجاد شــده در خصوص حکم 
مدیریت رئیس اتاق بازرگانی نیز تصریح 
کــرد: ما در اتاق بازرگانی تابع سیاســت 
های نظام هستیم. بنابراین دنبال حاشیه 
نیستیم و از خودمان نیز تصمیم نگرفتیم. 
در این نظــام حاکمیت قواعد وجود دارد 
و ما نیز بر این اســاس تصمیم گیری می 

کنیم.
وزیر صمت همچنین به موضوع واردات 
خودروهای کارکرده به کشور اشاره کرد 
و افــزود: قانون این موضــوع در مجلس 
مصوب شــده و آیین نامــه خوردروهای 
کارکرده نیز تصویب شــده است. نگرانی 
مــا از ناحیــه تامین ارز اســت که بانک 
مرکزی نیز اعلام کرده که مخالف تامین 
آن نیســت به محض اینکه ارز مورد نیاز 
تامین شود، مشــکل وارادات خودروهای 
کارکرده نیــز رفع خواهد شــد. به طور 

کلی من معتقد هستم نگرانی مردم بابت 
خودرو بی مورد است، ما سیاست هایی در 
این زمینه پیش بینی کردیم که به موقع 

آن را اعلام خواهیم کرد.
علی آبــادی با بیان اینکــه وقت آن 
رسیده است که صنعت خودرو در کشور 
متحول شود، خاطر نشان کرد: ما باید به 
ســمت خودروهای نسل  آینده کشور که 
خودروهای برقی و هوشمند است حرکت 

کنیم.
وی با تاکید بــر اینکه قیمت گذاری 
دســتوری مانع از رشــد تولید در کشور 
خواهد شــد،  گفت: خــودرو یک کالای 
رقابتی است که باید مردم بتواند در رقابت، 
محصول مورد علاقه خود را انتخاب کنند. 
بر این جهت سیاســت ما در خودرو باید 
تحولی باشد. ضمن اینکه من فکر می کنم 
می توان صنعــت خودرو را می توانیم به 

سمت بازار رقابتی پیش ببریم.
مــا خودروباز  *خودروســازان 

هستند
وزیر صمت با بیان اینکه ما در کشور 
۳۶ خودرو ســاز داریم، تصریــح کرد: به 
نظر من این خودروســازان به جای اینکه 
خودروساز باشند خودرو باز هستند. چرا 
که خودروســازی یک مقیاس اقتصای و 
مقیاش موضوعی دارد که خودروســازان 
ما این دو مقیــاس را محقق نکردند و ما 
باید خودروسازی را باید به سمت شرایط 
رقابتی ببریم. متاســفانه ما در این حوزه 
آنچه که می بینیم این است که ما شرایط 
را بــرای مردم تکلیــف می کنیم که این 
وضعیت ما را به سمت پیشرفت نخواهد 

برد.
اندازی خودروهای  راه  بر  *تاکید 

برقی
علی آبــادی همچنین تاکیــد کرد:  
منظور از خودروهای نســل آینده همان 
خودروهای برقی، اشــتراکی،  هوشــمند 
و ماهیت توســعه کنندگــی دارند. ما در 
صنعت خودروسازی به این سمت حرکت 

خواهیم کرد.
وزیر صمت همچنین ضمن بیان این 
موضوع که وضعیت معادن کشــور خوب 
نیســت به حادثه معدن طزره اشاره کرد 
و گفت: معدن طزره متعلق به ذوب آهن 
اصفهان است. بلافاصله پس از این اتفاق 
من به معدن طزره رفتم در اینجا کارگروه 
و کمیته ای برای رســیدگی این موضوع 
تشکیل شــد تحلیل اول این حادثه این 
بود که در معادن ذغال ســنگ گاز متان 
در دوران تشکیل ساختگاه زمین شناسی 
شکل می گیرد پشت صحنه که تخریب 
می کنند گاهی کپسول های متان سوراخ 
می شود و اگر شــرایط احتراق و انفجار 
باشد حادثه روی می دهد در موضوع طزره 

این شرایط پیش آمد.
*نتیجه پرونده حادثه معدن طزره 

نهایی نشده
وی ادامــه داد: مــا در دنیا در معادن 
ذغال سنگ شاهد حوادث زیادی هستیم، 
اگر چه این امر نمی تواند توجیه منطقی 
باشد، زیرا به صورت کلی وضعیت معادن 
خوب نیســت. مــا در وزارت صنعت در 
نقش مطالبه گری این موضوع را پیگیری 
مــی کنیم و در شــرایط فعلــی منتظر 

تکمیل فرایند رسیدگی هستیم و از نظر 
کارشناسی لازم است دقت کافی در این 

پرونده صورت بگیرد.
خوردوهای  تولید  *زیرســاخت 

برقی را داریم
وزیر صمت همچنین بــا بیان اینکه 
هیچ کشــوری در منطقــه همانند ایران 
زیرســاخت لازم را برای تولید و استفاده 
از خودروهای برقی ندارد، یادآور شــد: به 
عنوان کســی که برق را می شناسم می 
گویم ما در تمامی مناطق کشــور اعم از 
روستاها از نعمت برق برخردار هستند و 
زیرســاخت های لازم برای راه اندازی این 
خودروها وجود دارد. همچنان که ماشین 
بنده برقی اســت و خودم آن را ساختم و 
تمامی تکنولوژی ساخت موتور آن بومی 

است.
علی آبــادی در ادامه بــا بیان اینکه 
ماشین های برقی مصرف انرژی کمتری 
دارند، اظهار کرد: اولین ماشین هایی که 
سال ۱۹۰۵ ساخته شدند، برقی بودند. از 
حدود دو دهه پیش بشــر دوباره به این 
سمت حرکت کردند به طوریکه در برخی 
کشورهای عربی بالای ۷۰ و در نروژ بالای 

۸۵درصد ماشین ها برقی شدند.
وزیر صمت با بیان اینکه ۱۵ ایستگاه 
برقی کــه حدود ۷۰ شــارژر دارند برای 
خودروهای برقی در تهران نصب شــده 
است،  گفت: در کل کشــور حدود ۱۰۰ 
ایستگاه برای ماشــین های برقی نصب 
شده اســت و تا پایان امســال این عدد 
به ۵۰۰۰ می رســد. با این شرایط هیچ 
مشکلی برای ساخت خودروهای شارژی 

نداریم. ضمــن اینکه تاکنون بیش از ۱۵ 
نفر از خیرین کشور اعلام آمادگی کردند 
که جاده های کشــور بــرای این خودرو 
آماده کنند. بنابراین ماشــین های برقی 

اقتصادی و زیست محیطی هستند.
*کمبود لاستیک نداریم

وی در خصــوص کمبود لاســتیک 
در کشور نیســت گفت: لاستیک به قدر 
کافی در کشــور تولید شده و وجود دارد 
ولی متاسفانه عطش درخواست آن هنوز 
وجود دارد؛ به طوری که طی ســه هفته 
گذشــته به اندازه نیاز ۳ ماه در کشــور 
لاستیک تولید کردیم. در واقع ما سالیانه 
۲۲ میلیون حلقه لاسیتک برای ماشین 
های موجود نیاز داریم و با در نظر گرفتن 
میزان لاســتیکی که بــرای خودروهای 
خارجی وارد می شود در مجموع بالای ۳۰ 
میلیون حلقه لاستیک در سال نیاز داریم.
*هر کسی لاسیتک گران خرید با 

۱۲4 تماس بگیرد
علی آبــادی با بیــان اینکــه تعرفه 

لاستیک اصلاح شده است، گفت: با توجه 
به اینکه قیمت تولید کارخانه لاســتیک 
افزایــش یافت و انگیزه بــرای تولید آن 
وجود دارد. ضمــن اینکه نظام توزیع آن 
نیز اصلاح شــد و اعلام کردیم هر کسی 
اگر لاســتیکی گران تر خرید به سامانه 
۱۲۴ تمــاس بگیرد تا به عنوان تخلف به 
تعزیرات معرفی می شوند. هر فردی هم 
که لاســتیک بخواهد می تواند از مراکز 
توزیع به قیمت دولتی لاستیک تهیه کند.
*رکــود بخش لــوازم خانگی و 

سیمان
وی در خصــوص بالا بــودن قیمت 
سیمان در کشور نیز گفت: در حال حاضر 
ما ۱۷ کارخانه ســیمان در کشور داریم 
که ســال های پیش تاسیس شده اند اما 
صاحبان آن به دلیل زیان ده بودن حاضر 
به ســرمایه گذاری نیســتند و متاسفانه 
بخش سیمان همانند بخش لوازم خانگی 
زیان ده است و کارخانه های این دو بخش 

دچار رکود شده اند.

رئیــس اتحادیه مشــاوران املاک از 
کاهش قیمت مســکن از خردادماه سال 
جاری تاکنون خبــر داد و گفت: قیمت 
واحدهای مســکونی در شهر پردیس تا 

یک  میلیارد تومان کاهش یافته است.
به گزارش ســرزمین پویا و به نقل از 
پایگاه خبــری وزارت راه و شهرســازی؛ 
کیانوش گودرزی رئیس اتحادیه مشاوران 
املاک با اشــاره به اینکه قیمت مسکن 
کاهش یافته اســت، از افت قیمت ها در 
بازار مســکن تهــران خبــر داد و افزود: 
در شــهر  پردیس شــاهد کاهش تا یک 
میلیارد تومانی قیمت آپارتمان هستیم. 
رئیس اتحادیه مشــاوران املاک تصریح 
کرد: حــدود ۲۵۰ هزار مشــاور املاک 
دارای پروانه کســب در کشور وجود دارد. 
گودرزی ادامه داد: از اســفند ۱۴۰۱ که 
من مسئولیت اتحادیه املاک را پذیرفتم 
تمرکز خود را بر قانون مداری و ساماندهی 
صنف گذاشــتم. اطمینان دارم که دولت 
هم با صنف مشــاوران املاک مخالفتی 
نــدارد، اما می خواهــد در یک چارچوب 

عمل کننــد. وی بر قانون مند شــدن و 
ساماندهی مشاوران املاک و قرار گرفتن 
در یک چارچوب قانونی برای برداشــتن 
نگاه منفی از این صنف تاکید کرد. رئیس 
اتحادیه مشاوران املاک گفت: برای اینکه 
قیمت ها در بازار مسکن ثابت بماند و در 
عین حال معاملات رونق بگیرد باید قیمت 
زمین، مصالح و هزینه های ساخت ثابت 
بماند. دولت بایــد متغیرهای  اقتصادی 
را ثابــت نگه دارد و عرضــه و تقاضا را از 
طریق ساخت و ساز کنترل کند. گودرزی 
ادامــه داد: اگر این اقــدام صورت گیرد 
مسکن از کالای ســرمایه ای به مصرفی 
تبدیل می شود و قیمت آن ثابت می ماند. 
معاملات هم رونق می گیرد. وی با اشاره 
به کاهش قیمت مسکن از خرداد به بعد، 
اتفاقات اقتصاد کلان و کمبود مسکن در 
به هم خوردن تناســب عرضه و تقاضا را 
عامل نوســانات بازار مســکن دانست. به 
گفتــه گودرزی، وقتــی از آمار خانه های 
خالی اطلاعاتی وجود نداشته باشد و یک 
عــده خانه ها را خالی نگــه می دارند تا با 

قیمت بالاتر بفروشند این اتفاقات می افتد. 
گودرزی بیان کرد: ما می توانیم شرایط را 
به گونه ای مدیریت کنیم که در ســامانه 
املاک و مســتغلات، هیچ مشاور املاکی 
نتواند کمیســیون بالاتر از تعرفه دریافت 
کند. مشــابه آنچه در دفاتر اسناد رسمی 
وجود دارد همه چیز در سامانه ثبت شود. 
رئیس اتحادیه مشاوران املاک با انتقاد از 
ورود بانک ها به حوزه ساخت و ساز بیان 
کرد: در تهــران فقط در یک فقره ۳۰۰۰ 
واحد متعلق به یک بانک شناسایی شد. 
وقتی بانک یا دســتگاه دولتی در جهت 
منافع خود انباشت ثروت می کند، نه تنها 
به بازار مسکن و اقتصاد کشور ضربه می زند 
بلکه برای دولت نیز دردسرساز می شود و 
دولت مجبور می شود برای تامین مسکن 
مردم دنبال راهکارهــای دیگر برود. وی 
درباره پیش بینی بازار مسکن گفت: الان 
اوایل آذر اســت، نقل و انتقالات در حوزه 
اجاره انجام شده و کسی نیست که جابه جا 
نشده باشــد. بحمدالله کســی هم کف 
خیابان نیست که بگوید من خانه ندارم. 

معاون وزیر کشاورزی:

درتامینگندمخبازیخودکفاشدیم
معاون وزیر جهاد کشاورزی گفت: در گندم خبازی خودکفا شده ایم و تا خرداد سال آینده گندم در اختیار داریم. 
ســید سعید راد، معاون وزیر جهاد کشاورزی در مراسم  دســتاوردهای طرح ملی هوشمندسازی یارانه آرد و نان و 
رونمایی از سامانه اشتراک گذاری تجربه خرید اظهار کرد: بالغ بر ۸ میلیون نفر در زنجیره گندم، آرد و نان فعالیت 
دارند. در سال جاری ۱۰ میلیون و ۵۰۰ هزار تن خرید تضمینی گندم صورت گرفت که رشد ۴۴ درصد نسبت به 

سال ۱۴۰۱ و رشد ۱۲۸ درصد نسبت به سال ۱۴۰۰ داشته است.
وی یادآور شد: قیمت خرید تضمینی گندم نیز نسبت به سال ۱۴۰۰ افزایش ۳۰۰ درصد داشته است. امسال ۱۵۷ 

هزار میلیارد تومان برای خرید گندم پرداخت کردیم که به اندازه هفت سال قبل از آن بوده است.
به گفته راد، در گندم خبازی خودکفا شده ایم و تا خرداد سال آینده گندم در اختیار داریم. در تامین هیچ یک از 

کالاهای اساسی مشکل نخواهیم داشت.
*مصرف نان کنترل شد و قیمت بالا نرفت

در این همایش هم چنین  آیت اله ابراهیمی  گفت: سال ۱۴۰۰ موضوع آزادسازی قیمت ارز و هدفمندی یارانه ها 
مطرح شــد. پس از آن جنگ اوکراین اتفاق افتاد که به افزایش قیمت غلات انجامید که باعث شد دولت تصمیم به 
مجموعه اقداماتی برای ساماندهی وضعیت نان صورت دهد. در این بین باید ضمن حفظ قیمت نان، مدیریت مصرف 

را انجام می دادیم.
وی افزود: بعضی افراد در آن برهه آزادسازی قیمت نان را مطرح کردند. بعضی دیگر درباره سهمیه بندی صحبت 
کردند. اما دولت در یک کار فنی دانش بنیان که مســئولیت اجرای آن به بانک ســپه واگذار شــد با همدلی همه 

سازمان های مرتبط به صورت شبانه روزی طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان را در دستور کار قرار داد.
مدیرعامل بانک سپه یادآور شد: در حوزه نرم افزاری و سخت افزاری کارهای مهمی صورت گرفت و سامانه طراحی 
شد. با اجرای طرح هوشمندسازی، موضوع سهمیه بندی و آزادسازی قیمت به طور کامل منتفی شد. در عین حال 

صرفه جویی صورت گرفت و از سوءاستفاده جلوگیری به عمل آمد.

رئیس اتحادیه مشاوران املاک:

قیمتمسکنازخردادماهکاهشیافتهاست

رییس ســازمان بورس گفت: هر چند شــاهد جذابیت 
صکوک اسلامی در سطح بین المللی به واسطه ویژگی های 
خاص آن هستیم، اما هنوز از ظرفیت های بازارهای سرمایه 
اســلامی برای ایجاد همگرایی در امت اسلامی آنچنان که 

شایسته است استفاده نکرده ایم.
مجید عشقی در همایش بین المللی بازار سرمایه اسلامی 
)ICM(  اظهار کــرد: هدف از گردهمایی در این کنفرانس 
بررســی نقش کلیدی و محوری بازارهای سرمایه در ایجاد 
یکپارچگی و رشد اقتصادی در جامعه اسلامی است. دیگر از 
انفعال و گسستگی و وابستگی ناشی از استعمار دوران قرن 
۱۹ خبری نیست و ملت های مسلمان دیگر مجبور به تحمل 
واگرایی حاصل از سیستم سیاسی-جغرافیایی غربی نیستند 
و کشورهای مسلمان می توانند در عین حفظ استقلال خود 

از ظرفیت سترگ امت اسلامی بهره مند شوند.
وی افزود: نباید این نکته را فراموش کرد که مســلمانان 
همــواره با مفهوم کلیدی جماعت و امت آشــنا بوده و این 
آشــنایی با نقش محوری خود، آنها را به تشویق و حمایت 
از یکدیگر ترغیــب می کند. پرداخت زکات به منظور حفظ 
پایه های اقتصــادی جامعه را می توان یکی از جلوه های این 

روح همبستگی در میان امت مسلمان دانست.
عشــقی ادامه داد: جامعه مومنان در کنار اساســی ترین 
اصول اســلام یعنی ایمــان به خدای یکتا و نبوت رســول 
اکرم)ص(، باید به ظرفیت ها و داشــته های خود بیندیشند 
و آینده خویش را مهندســی کنــد؛ در غیر این صورت این 

دیگران خواهند بود که آینده را برایشان مهندسی خواهند 
کرد. رئیس ســازمان بورس و اوراق بهــادار اظهار کرد: به 
عقیده من آنچه نیاز ماســت، همگرایی امت اســت. در این 
صورت اســت که می توانیم داشته هایمان را روی هم ریخته 
و آینده ای را که در ذهن داریم بســازیم. نخبگان بازارهای 
ســرمایه اســلامی نیز از این قاعده مستثنی نیستند و باید 
ســهم خود را در راه رســیدن به این آرمان ادا کنند؛ آرمان 

»همگرایی در امت«.
عشــقی خاطرنشــان کرد: نباید از ذهن دور داشت که 
برکات همگرایی در امت اسلامی فقط نصیب جامعه اسلامی 
نخواهد شــد؛ چرا که این آرمان در نهایت به سوی جامعه 
بین المللی عادلانه تر پیش خواهد رفت و این عدالت از جنبه 
اقتصادی به معنای جامعه ای منصفانه تر برای همه نوع بشر 

خواهد بود.
*بازار سرمایه و همگرایی در امت اسلامی

وی با اشــاره به هدف برگزاری این همایش اضافه کرد: 
اگرچه متفکران مسلمان و متخصصان بازارهای مالی اسلامی 
و سیاســت گذاران کشورهای اســلامی در زمینه رساندن 
صدای صنعت مالی اسلامی به گوش جهانیان کوشش های 
فراوانی کرده اند و ما شاهد جذابیت صکوک اسلامی در سطح 
بین المللی به واســطه ویژگی های خاص آن هستیم، اما از 
ظرفیت های بازارهای سرمایه اسلامی برای ایجاد همگرایی 
در امت اســلامی آنچنان که شایسته اســت هنوز استفاده 

نکرده ایم.

*چهارچوبی برای اوراق صکوک فرامرزی
عشــقی گفت: به منظور برآورده کردن این هدف، انتظار 
می رود شــرکت کنندگان در این همایش در ۳ محور اصلی 
زیر به هم اندیشی و گفتگو بپردازند؛ محور اول، تدارک فضای 
نظارتی مشترکی در سطح بازارهای سرمایه اسلامی مبتنی 
بر اشتراکات فقهی مکاتب و مذاهب مختلف در جهان اسلام 
اســت تا بتوان بر آن مبنا چهارچوبی بــرای اوراق صکوک 
فرامرزی در ســطح کشورهای اسلامی تعریف کرد که امت 

اسلامی بر آن توافق داشته باشند.
*سرمایه گذاری مسئولیت پذیر و پایدار

وی افزود: محور دوم، ســرمایه گذاری مسئولیت پذیر و 
پایدار اســت؛ چرا که صنعت مالی اسلامی و سرمایه گذاری 
پایــدار در این اصل با یکدیگر مشــترک اند کــه هر دو بر 
قاعده نرســاندن آســیب و ضرر بر دیگری استوارند؛ اگرچه 
سرمایه گذاری پایدار یا مســئولیت پذیر هنوز در ابتدای راه 
اســت و برای رسیدن به فصل مشــترک بین آن و صنعت 
مالی اسلامی به شکل مشخص و ملموس باید سعی و تلاش 
زیادی شــود؛ اما پیوند ایــن دو و ایجاد پرتفوی های جذاب 
برای جامعه مســلمان و همچنین غیر مســلمان در سطح 
جهان به هیچ عنوان دور از دســترس نیست. به ویژه آنکه 
سازمان آیسکو امسال در ماه جولای، استانداردهای افشای 
اطلاعات مرتبط با ســرمایه گذاری پایدار را توســط هیئت 
بین المللی استاندارد سرمایه گذاری پایدار مورد تایید قرار داد.

عشــقی ادامه داد: محور سوم که نیاز به تلاش و فعالیت 

بهترین متفکــران و متخصصان امت اســلامی دارد، حوزه 
همواره در حال تغییر تکنولوژی است. ما در بازار سرمایه باید 
برای پاسخگویی به نیازهای به روز و پیچیده تر سرمایه گذاران 
مختلف آماده باشــیم. در این میان فین تک اســلامی با به 
هم آمیختن اصول اخلاق و عدالت از یک ســو و تکنولوژی 
اطلاعات از ســوی دیگر، رفته رفته جایگاه خود را باز کرده 
اســت. نگاهی به شاخص ها در ســطح جهان حاکی از این 
معناست. مثلًا امکانی که برای تامین مالی کسب و کارهای 

حلال در مالزی با چنین ابزارهایی فراهم شده است.
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار تصریح کرد: به نظر 
می رســد باید به سنت اســلامی در میان امت اسلامی که 
سابقه بیش از هزار ســاله دارد، بازگشت و عناصر مشترک 
جاری در قلب و ذهن و روح و فرهنگ مســلمانان را کاوید 
و آنهــا را در طراحی ابزارهای مالی چنان هنرمندانه به کار 
گرفت تا باعث جذب حداکثری اعضای جامعه اسلامی شود 

و این مهم البته نیازمند ذهنی باز و آگاه است.
*راهکارهای مناسب برای همگرایی در امت

عشقی گفت: از همه شــرکت کنندگان در این همایش 
می خواهم از این فرصت اســتفاده کرده و به شــکلی پویا و 
فعال در گفت وگوها و پنل ها مشارکت کنند تا بتوانیم از این 
طریق راهکارهای مناسب را برای همگرایی در امت اسلامی 
و تجمیع نیروها و ظرفیت های اعضای جامعه اسلامی پیدا 
کنیم و باعث شــکوفایی اقتصادی بیشــتر در کشــورهای 

مسلمان شویم.

رییسسازمانبورسمطرحکرد؛جذابیتصکوکاسلامیدرجهان

رئیسبنیادملیگندمکارانمطرحکرد؛فرصتطلاییدرانتظاردیمزارها
رئیس بنیاد ملی گندمکاران گفت: پیش بینی ها نشان می دهد تا اسفندماه بارش ها نرمال و افزایشی خواهد بود و این برای دیم زارها یک فرصت طلایی است.عطاالله هاشمی با بیان اینکه با توجه به 
بارندگی ها و پیش بینی های هواشناسی تا اسفندماه شرایطی برای مناطق دیم ایجاد خواهد شد که در ۳۰ سال گذشته کم نظیر خواهد بود، گفت: این یعنی میزان بارش ها تا اسفندماه نرمال و رو به 
بالا است و این فرصت طلایی برای مناطق دیم خیز است.وی ادامه داد: به بیان دیگر بارش ها فرصت خوبی برای دیم زارهای مناطق غرب، شمالغرب، جنوب غربی کشور و استان های اردبیل، آذربایجان 
غربی، آذربایجان شرقی، کردستان، کرمانشاه، همدان و بخش هایی از خوزستان ایجاد خواهد کرد.رئیس بنیاد ملی گندمکاران اضافه کرد: به همین دلیل اعلام قیمت به موقع و ایجاد شرایط خوب برای 

خرید باعث می شود سال زراعی جدید نسبت به سال قبل تولید و خرید بهتری داشته  باشیم.

رئیس  کل دادگاه های عمومی و انقلاب تهران مطرح کرد؛

دردسرهایقانونصدورچکبرایدادگستری
رئیــس  کل دادگاه های عمومی و انقلاب تهران می گوید قانون اصلاح قانون صدور 
چک )مصوب ۱۳۹۷( سبب ایجاد دعاوی جدیدی در سیستم قضایی کشور شده که 

مجموع آن ها از تعداد پرونده های مطالبه وجه چک بیشتر است.
به گزارش سرزمین پویا به نقل از قوه قضاییه، ربیع الله قربانی رئیس کل دادگاه های 
عمومی و انقلاب تهران در رابطه با تاثیر اصلاح قانون چک در کاهش ورودی پرونده ها 
به محاکم اظهار کرد: صحبت های مطرح شده در رابطه با قانون جدید چک به این معنا 
نیســت که این قانون تأثیر چندانی نداشته اســت و از لحاظ نوآوری ها کلاً بد و یا غیر 
کارآمد اســت، بلکه این قانون تأثیر چندانی در سیستم قضایی ایران با توجه به اهداف 
قانون گذار نداشــته است، زیرا سبب کاهش مراجعه مردم به محاکم و کاهش تشکیل 
پرونده های قضایی نشــده است. وی ادامه داد: قانون گذار اهداف قانون جدید چک را در 
دو دسته تقسیم بندی کرده است؛ اول اینکه اهداف اقتصادی که سیاست گذاری آن با 
بانک مرکزی است و دوم اهداف قضایی که مسلماً متولی آن قوه قضاییه است.  رئیس کل 
دادگاه های عمومی و انقلاب تهران بیان کرد: از منظر مسائل اقتصادی، اینکه سخت گیری 
در صدور دســته چک توســط بانک ها به عمل آید و سعی شود در خود نظام بانکی با 
ضمانت اجرایی از جمله مسدود کردن تمام حساب های صادرکننده چک بلامحل و نیز 
برای عامه مردم اعتماد به چک به وجود آید، مسلماً از موفقیت های این قانون است. البته 
اینکه عملا در عرصه اقتصادی، قانون جدید چک سبب اعتبار و اعتماد مردم به چک شده 
یا خیر، مســتلزم ارائه داده های آماری در مجامع اقتصادی و آماری است. قربانی درباره 
تأثیر قانون جدید چک در سیستم قضایی کشور بیان کرد: می دانیم که قانون چک به 
دلیل ماهیت حقوقی آن باید در کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس شورای اسلامی مورد 
بررسی قرار می گرفت، اما متأسفانه این قانون ابتدا در کمیسیون مذکور مورد بررسی قرار 
نگرفت و کمیسیون فرعی و ثانوی این قانون را بررسی کرد که همین نقص، سنگ بنای 

ایرادتی است که در حال حاضر در نظام قضایی شاهد آن هستیم.
*امکان طرح هفت دعوا در محاکم در پی اجرای قانون جدید چک

وی در رابطه با ایرادات وارده به قانون جدید چک گفت: اولین ایراد این قانون تغییر 
شــکل دعاوی مربوط به چک از دعوای مطالبه وجه چک است. پس از صدور اجرائیه 
چک طبق قانون جدید، دعاوی دیگری نیز ممکن اســت مطرح شود که از جمله آنها 
عبارتند از ۱- دســتور توقف اجرا در شــعبه کیفری یا حقوقی مطرح شود ۲-دعوای 
استرداد لاشه چک ۳- دعوی ابطال اجرائیه دادگاه - ۴-دعوی ابطال چک مطالبه شده 
از ســوی صادر کننده چک ۵- دعوی مطالبه وجه از ضامن چک به صورت مستقل از 
صادر کننده ۶- دعوی مطالبه خسارت تأخیر تأدیه ۷-دعوی مطالبه چک ثبت نشده 
در ســامانه صیاد. رئیس کل دادگاه های عمومی و انقلاب تهران افزود: البته این دعاوی 
به غیر از دعاوی است که از طریق کیفری مطرح می شود. در واقع این قانون نرخ طرح 
دعوی را افزایش داده است و برخی قواعد دادرسی را به هم ریخته است. درست است 
که تعداد پرونده های مطالبه وجه چک به شــکل قانون سابق کاهش پیدا کرده است، 
اما در عوض این قانون سبب ایجاد دعاوی و خواسته های جدیدی در سیستم قضایی 
کشور شده است که مجموع آن ها از تعداد پرونده های مطالبه وجه چک سابق بیشتر 
شــده است. قربانی ادامه داد: برای پاسخ به این سوال که آیا قانون جدید چک تاثیری 
در کاهش پرونده ها داشته یا خیر؟ گفت: باید آمار پرونده های قضایی مطالبه وجه چک 
طبق قانون سابق را با پرونده های قضایی که با قانون جدید ابداع شده اند با هم مقایسه 
کرد. طبق قانون ســابق، دارنده چک بلامحل صرفاً در یک دادخواست همه ادعاهای 
خود از جمله مطالبه وجه چک، مطالبه خســارت تاخیر تادیه، محکومیت ضامن و .. 
مطرح می کرد و یک پرونده تشکیل می شد و الان طبق قانون جدید چک بعد از اینکه 
اجرائیه چک بلامحل صادر شــد، طرفین چک می توانند هفت خواســته را به موجب 
دادخواست های جداگانه مطرح کنند که مجموع پروندهای مربوط به این هفت خواسته 
طبق قانون جدید را باید با خواسته مطالبه وجه چک طبق قانون سابق مقایسه کرد. وی 
گفت: پیش از تصویب قانون جدید، پرونده های موضوع چک، با عنوان واحدِ »مطالبه 
وجه چک«، طرح می شد که در سال قبل از شروعِ اجرا یعنی سال ۱۳۹۶، تعداد آن ها 
در شهر تهران، تقریباً ۳۷ هزار فقره بوده است. با وجود تمامی سختگیری های صورت 
گرفته در صدور دسته چک از سوی بانک ها و اعِمال برخی مقررات مانند انسداد حسابِ 
صادرکننده و همچنین کارسازی چک از سایر حساب های صادرکننده، که تماماً باعث 
کاهش میزان گواهی های عدم پرداخت بوده اســت.  رئیس کل دادگاه های عمومی و 
انقلاب تهران افزود: متاسفانه شاهد آن هستیم که پس از تصویب و اجرای قانون جدید، 
در ســال ۱۴۰۱، دعاوی متفرع از چک، مشتمل بر: ۱- صدور اجرائیه نسبت به چک 
بلامحل با ۲۴۱۶۲ فقره ۲- مطالبه خســارت تاخیر تادیه با ۱۳۵۵۴ فقره که باید به 
صورت جداگانه طرح و مطالبه شــود ۳- ابطال اجرائیه های یادشده با ۶۶۳۶ فقره که 
توسط صادرکننده و در اثبات بری بودن ذمه طرح می شود۴-دعاویی مطالبه وجه چک 
بــا ۲۱۸۷۶ فقره که در مورد چک های قدیمی یا به طرفیت ضامن و ســایر متعهدان 
مطرح شده اند، جمعاً بیش از ۶۶۰۰۰ فقره پرونده را تشکیل داده است. این آمار مشمول 
چک های ثبت شــده نیست، که اگر آمار دعاوی این نوع چک ها نیز اضافه شود تعداد 

پرونده بیشتر از میزان اعلام شده می شود.
*افزایش 7۸ درصدی ورود پرونده به محاکم با اجرای قانون جدید چک

 رئیس کل دادگاه های عمومــی و انقلاب تهران تصریح کرد: باوجود اِعمال تمامی 
محدودیت ها در صدور دسته چک، تعداد پرونده های وارده دعاوی مربوط به چک قبل 
از اجرای قانون یعنی ســال ۱۳۹۶ در مقایسه با سال ۱۴۰۱، ۲۹۰۰۰ فقره معادل ۷۸ 
درصد افزایش داشــته است؛ لذا همانطور که از ابتدا نیز بر آن تاکید شد: اجرای قانون 
جدید چک، باوجود مزایایی همچون اعتبار بخشیدن به اسناد تجاری، سرعت در احقاق 
حق طلبکار و ...، تاثیری چندانی بر ورودی پرونده ها به دســتگاه قضایی نداشته است.  
قربانی بیان کرد: در گذشــته تمام دعاوی بیان شده غالباً در طرح دعوی چک مطرح 
می شــد و اگر صادرکننده ادعایی داشــت اقدام به طرح دعوی متقابل می کرد. قاضی 
رسیدگی کننده اقدام به رسیدگی بر مبنای اصول اسناد تجاری همانند وصف تجریدی 
و اصل حسن نیت و به نحو فوق العاده کرد. وی گفت: در حال حاضر با صدور دستور 
اجرائیه چک توسط دادگاه و طرح دعاوی هفت گانه، رسیدگی به پرونده های چک بر 
مبنای قواعد حقوق مدنی شده و مسلم است رسیدگی های تجاری سریع، اما رسیدگی 
به عمل آمده بر مبنای اصول قانون مدنی با تأخیر بیشتر مواجه است، چرا که ممکن 
اســت موضوع به کارشناس حسابرسی ارجاع شــود.  رئیس کل دادگاه های عمومی و 
انقلاب تهران ادامه داد: در گذشته بر مبنای رأی وحدت رویه در مطالبه چک در محل 
صدور چک اقامتگاه خوانده یا محل صدور گواهی عدم پرداخت چک به عمل می آمد و 
دعوای تقابل به تبع دعوای اصلی در این محل ها مطرح می شد، اما در حال حاضر، یک 
دعوا داریم به عنوان ابطال اجرائیه چک. خواهان صدور دســتور صدور اجرائیه به طور 
مثــال دعوا را به لحاظ آدرس بانک در تهران مطرح می کند و اجرائیه از محاکم تهران 
صادر می شود. خوانده که در بندرعباس ساکن است و چک را در آن محل صادر کرده 
است دادخواست ابطال اجرائیه را در همان محل مطرح می کند. قانون گذار الزام نکرده 
است که این دعوا باید از سوی دادگاه صادرکننده اجرائیه مورد رسیدگی قرار گیرد. در 
بندرعباس رسیدگی به عمل می آید و دستور قاضی تهران ابطال می شود. اجرای احکام 
تهران که مراحل اجرایی را طی کرده و قاضی مســتقل دارد باید از دســتورات و رأی 
بندرعباس تبعیت کند. مسلم است اینجا اصل استقلال قضات مورد توجه قرار نگرفته 
اســت. عجیب تر از آن این قانون این امکان را فراهم آورد است، دادیار دادسرا می تواند 
دســتور توقف اجرائیه یک قاضی حقوقی را صادر کند و در واقع قانون گذار توجه به 

صلاحیت ذاتی ننموده است. 
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معاون فناوری های نوین بانک مرکزی:

تبادل رمزارزها ساماندهی می شود
بانک  نویــن  فناوری هــای  معــاون 
مرکزی گفت: در برنامه استراتژیک سال 
۱۴۰۲،ایجاد شفافیت در فضای کسب و 
کار و حمایت از نوآوری تعریف شده است. 
به گــزارش ســرزمین پویــا، مهران 
محرمیان، معاون فناوری های نوین بانک 
مرکــزی در جریــان رونمایــی از طرح 
»ره نگاشت فین تک بانک مرکزی« در روز 
دوم دهمین همایش بانکداری الکترونیک 
و نظام های پرداخــت، اظهار کرد: برنامه 
ریزی راهبردی و برنامه ریزی استراتژیک 
همواره در کانون توجه بانک مرکزی بوده 

است.
وی افــزود: برنامه ریزی اســتراتژیک 
بانک مرکزی در ســال ۱۴۰۱ در ســه 
محور تعریف شــده بــود. در برنامه ریزی 
استراتژیک سال ۱۴۰۲ نیز دو هدف ایجاد 
شفافیت در فضای کسب و کار و حمایت 
از نوآوری تعریف شــده است. همچنین 
طرحی تحت عنوان حکمرانی ریال با ۳۶ 

پروژه در سال ۱۴۰۲ اجرایی شده است.
محرمیان ادامه داد: مــاده ۱۱ قانون 
پایانه های فروشگاهی، مقابله با فیشینگ و 
کشف تقلب، سامانه های مبارزه با پولشویی 
از جمله اقدامات انجام شــده است. البته 
اعتبارســنجی نیز یکی از اقدامات مهمی 
بود که پیگیری شــد. معاون فناوری های 
نویــن بانک مرکزی گفــت: در خصوص 
حکمرانی ریال اقداماتی از گذشــته آغاز 
شــده، اما در حوزه نــوآوری کار ها کافی 
نبوده و طرح یکپارچه و منسجمی برای 

این کار نداشــتیم. جلسات متعددی نیز 
در بانــک مرکزی در اینباره برگزار شــد 
و از نظرات و بازخورد ســایر بخش ها نیز 
استفاده شــده است. برنامه بانک مرکزی 
برای حمایت از نوآوری و فینتک ها تدوین 
شده است. باید تا حد ممکن عقب بودن 
تنظیم گری از بازار را کاهش داد تا ریسک 
فعــالان کســب و کار ها و مشــتریان به 
کمترین حد برســد. در این مسیر هدف 

اصلی خلق ارزش برای مردم است.
*مولفه های زیست بوم فینتک

وی اظهار داشت: در زیست بوم فینتک 
ایران شــش مولفه را تعریــف کرده ایم؛ 
زیرساخت، مشتریان، بازار های بین المللی 
ســرمایه گذاری، کسب و کارها، تعامل با 
انسانی و نهاد های  ذینفعان، سرمایه های 
ناظر از جملــه محور هــای برنامه بانک 
مرکزی در سال ۱۴۰۳ هستند. همچنین 
اعتبارســنجی، مدیریت مالی، بلاکچین، 
حوزه پرداخت و لندینگ از دیگر اقدامات 
این حوزه اســت. چشــم انداز این برنامه 
گسترش شمول مالی است. در خصوص 
برخی از بخش ها در شمول ضعف داریم. 
یکی از این بخش ها تسهیلات دهی است.

افــزود: راهبرد های کلی  محرمیــان 
اجرای این برنامــه تقویت محیط قانونی 
و نظارتــی برای ارتقای نــوآوری، رقابت 
و ثبات اســت. کلیدی تریــن مباحث در 
این بخش اعتبارســنجی، ســندباکس، 
تسهیل گری، نهادسازی و توسعه رگتک ها 
هســتند. او ادامه داد: فراهم کردن بستر 

سرمایه گذاری گســترده در فین تک های 
بومی، تامین مالی، سرمایه گذاری و ارتقا 
نقش فین تک در رویداد های بین المللی از 

دیگر مسائل این حوزه است.
*ساماندهی بازیگران بازار مالی

به گفته معاون بانــک مرکزی، ایجاد 
بســتر هم افزایــی بین بازیگــران اصلی 
زیســت بوم مالی کشور یکی از لایه های 
دیگر اقدامات اســت. ایجاد پنجره واحد، 
توســعه، قوانین زدایی و رگولاتور واحد از 
جمله اقدامات لازم در این حوزه اســت. 
یکــی از مهمترین اقدامــات این حوزه 
امکان خوانش ماشینی قوانین و مقررات 
است که به قوانین زدایی و اجرای دقیق تر 
قوانین کمک شــایانی می کند. محرمیان 
خاطرنشــان کرد: مســئله بعدی ایجاد 
پایگاه محصولات نوآورانه اســت. تعامل 
مســتمر با فینتک ها، ســامانه برخط و 
ایجاد پایگاه داده ها، کانون ســازی )ایجاد 
کانونــی از متخصصان و فعالان فین تک( 
و ایجاد بستری برای شناسایی و گسترش 
فنــاوری فینتــک در این حــوزه انجام 
می شــود. در گام اول ایجــاد نهاد متولی 
فینتــک در بانک مرکزی با هدف رصد و 
پایش حوزه فینتک اهمیت دارد و در گام 
بعدی ســاماندهی تسهیل ورود مطمئن 
فناوری های نوین مالی در سندباکس مد 
نظر اســت. وی افزود: تقویت کانال های 
تامین مالی و تقویت زیست بوم فینتک ها، 
ایجاد شــفافیت و کمک بــه رگتک ها و 
سوپتک ها برای ارتقای اطلاعات و داده ها، 

بهبود فضای کسب و کار و متنوع سازی 
خدمات و ایجاد روند های خدمات فینتک 
از دســته اقدامات مورد نیاز است که در 
برنامه بانک مرکزی گنجانده شده است. 
معاون فناوری های نویــن بانک مرکزی 
گفت: ســند مالی توســه فینتک، رشد 
محصولات بزرگ در زیســت بوم و زمینه 
سازی برای شکل گیری تنظیم گر واحد در 
رابطه با فینتک ها نیز در سال ۱۴۰۳ در 
دستور کار بانک مرکزی است. راهبرد ها 
در هر حوزه خاص را مشــخص خواهیم 
کرد و در بخش دوم ره نگاشــت کار هایی 
که در رابطه با فینتک انجام می شود تهیه 
خواهد شــد. محرمیان اظهــار کرد: این 
مســئله برای توسعه فینتک ها دسترسی 
به داده ها و open data اســت. وقتی 
فعالان صنایع آمار و اطلاعات درســتی 
نداشته باشند فعالیت در این صنعت نیز با 

مشکلاتی مواجه می شود. در بحث بعدی 
نیز به سمت نطام مند کردن بانکداری باز 

خواهیم رفت.
*توســعه بزرگتریــن بخــش 

فینتک ها
وی افزود: حوزه بعدی پرداخت است 
که بزرگترین سهم از فینتک ها را در ایران 
و تمام دنیا تشــکیل می دهد. در شاخص 
نقدینگی خواهی جــزو بهترین ها در دنیا 
هســتیم. در این زمینــه اقداماتی برای 
توسعه روش های پرداخت و توسعه فعالان 

این حوزه در نظر گرفته شده است.
معاون بانک مرکــزی ادامه داد: حوزه 
بعــدی لندتک ها هســتند. لندتک ها در 
همان لحظه ای که مشتریان به تسهیلات 
خرد نیاز دارند کمــک می کنند و نیاز ها 
را در کمتریــن زمان برآورده می کنند. از 
طریق این فناوری ها به پرداخت تسهیلات 

خرد به مردم کمک می کنیم و لندتک ها 
را توسعه می دهیم. البته در سال های اخیر 
نیز اتفاقات خوبی در ایــن زمینه افتاده 
اســت. محرمیان بیان کرد: بخش بعدی 
رگتک ها و ســوپتک ها هستند که سعی 
داریم از ظرفیت ایــن بخش بهره گیری 
گسترده ای داشته باشیم. رئیس کل بانک 
مرکــزی در زمینه نظــارت تاکید جدی 
دارند و ســعی داریم با توسعه رگتک ها 
و ســوپتک ها داده های لازم برای نظارت 
دقیــق را تهیه کرده و نظــارت را بهبود 

بخشیم.
*شفافیت معاملات رمزارزها

مرکزی  بانــک  فناوری های  معــاون 
تصریح کرد: مبادلــه رمزارز ها در داخل 
کشور ذینفعان متعددی با نظرات متناقض 
دارد؛ بنابراین ساماندهی و ایجاد شفافیت 
در این حوزه برای رسیدن به تعادل مهم 
اســت. محرمیان گفت: نگاه توسعه ای و 
ایجابی در حوزه رمزارز ها نیز اســتفاده از 
رمزارز ها در واردات رســمی کشور است. 
البته به پیشــگری از قاچــاق نیز در این 
حــوزه توجه می شــود. او در ادامه گفت: 
ساختار، مقررات، مجوز و اقدامات اجرایی 
چهار محور عمــودی برنامه لایه ای بانک 
مرکزی است. این مسئول یادآور شد: یک 
نهاد متولی فینتک در بانک مرکزی باید 
به وجود بیاید که فکر می کنیم تا انتهای 
سال ۱۴۰۳ این نهاد ایجاد شود. همچنین 
یک کارگروه نیز برای open data در 

سال ۱۴۰۳ ایجاد خواهد شد.

وزیر اقتصاد اعلام کرد؛

پیشنهادخروجپرداختتسهیلات
قرضالحسنهخردازسقفترازنامهبانکها

وزیر امــور اقتصادی و دارایی بــا بیان اینکه پیشــنهاد دادیم پرداخت 
تسهیلات قرض الحسنه خرد از سقف ترازنامه بانک ها خارج شود، گفت: در 
پایان سال ۱۴۰۰ حدود ۲.۵ درصد نقدینگی کشور از سپرده قرض الحسنه 

مردم بود و در پایان شهریور سال جاری این رقم به ۴.۲ درصد رسید.
به گزارش ســرزمین پویا، سید احسان خاندوزی در آیین رونمایی از وام 
قرض الحسنه بدون کارمزد، اظهار کرد: در ستاد اقتصادی دولت برای اینکه 
هدف گذاری عدالت مالی انجام شــود، چاره ای نداریم جز اینکه دسترســی 
بیشتر و سهل تر و ارزان تر مردم به منابع مالی را فراهم کنیم. همچنین تلاش 
می کنیم به کمک سامانه توثیق، سفته و برات الکترونیک و تقویت بانکداری 

قرض الحسنه خدمات مالی تسهیل شود.
وی افزود: امســال دو گام مهم پشت سر گذاشتیم یک اتفاق در شهریور 
ماه رخ داد و فرآیندهای اخذ کارمزد قرض الحســنه از چهار درصد خارج و 
کارمزد این تســهیلات صفر شــد و در مصوبه آبان ماه، اساسنامه بانک های 

قرض الحسنه تهیه شد.
این مقام مسئول با بیان اینکه در ریل گذاری های جدید نگاه متفاوت برای 
بانک های قرض الحســنه این اجازه را می دهد که به سمت کاهش کارمزد 
حرکت کنیم و نتیجه آن ثمره عدالت مالی است، اظهار کرد: در پایان سال 
۱۴۰۰ حدود ۲.۵ درصد نقدینگی کشــور از سپرده قرض الحسنه مردم بود 
و در پایان شهریور سال جاری به ۴.۲ درصد رسید و این نتیجه اتفاق خوبی 

است که در قرض الحسنه رخ می دهد.
وی افزود: یشنهاد دادیم پرداخت تسهیلات قرض الحسنه خرد از سقف 

ترازنامه بانک ها خارج شود تا تامین مالی خرد مردم انجام شود.
وزیــر اقتصاد همچنین در جمع خبرنگاران در خصوص قانون تســهیل 
صدور مجوزهای کســب و کار گفت: ماده ۲۴ قانون تســهیل کسب و کار 
نیازمند آیین نامه ای بود که در کمیســیون اقتصادی دولت تصویب شــد و 

در دستور کار هیات وزیران قرار دارد و در آذرماه نهایی و تصویب می شود.
خاندوزی درباره ســبد ســهام عدالت نیز اظهار کرد: بــه محض اینکه 
وزارتخانه های مرتبط موافقت کنند که چه سهامی در این سبد قرار بگیرد، 
آیین نامه جهت پرداخت به ذی نفعان و جمعیت مشمول یارانه تحت پوشش 
نهادهای حمایتی به اجرا می رسد. این آیین نامه آماده اجراست و منتظریم 

وزارتخانه ها سهام مورد نظر خود را اعلام کنند.

وزیر راه و شهرســازی از افزایش ظرفیت جابه جایی 
مســافر در فرودگاه امام)ره( به ۵۰ میلیون نفر در سال 
خبر داد و گفت: با اجرای کلان پروژه فاز ۲ فرودگاه امام 
خمینی)ره(، این فرودگاه با اجــرای پروژه ها به یکی از 
هاب های راهبردی و ترانزیتی فرودگاهی منطقه تبدیل 

می شود.
به گزارش ســرزمین پویا و به نقــل از پایگاه خبری 
وزارت راه و شهرســازی، مهــرداد بذرپــاش وزیر راه و 
شهرســازی ضمن گرامیداشــت هفته بسیج و پیروزی 
ملــت غزه، به آغاز عملیات اجرایی فــاز ۲ فرودگاه امام 
خمینی)ره( اشــاره کرد و گفت: این پــروژه با ظرفیت 
جابه جایی ۳۵ میلیون مســافر در ســال به نوعی یک 
فرودگاه جدید محسوب می شود و با تکمیل آن ظرفیت 
کل فرودگاه امام)ره( به ۵۰ میلیون مســافر در ســال 

می رسد.
وزیر راه و شهرســازی گفت: ترمینال شــماره یک 
فــرودگاه امام خمینی)ره( ظرفیت جابه جایی ۶ میلیون 
مســافر در ســال را دارد و بــا توجه به برنامه توســعه 
فرودگاهی قرار اســت این ظرفیت به ۱۰ میلیون مسافر 

برســد. وی با بیان اینکه ترمینال زیارتی ســلام در این 
فرودگاه هم ظرفیت جابه جایی ۵ میلیون مسافر در سال 
را دارد،  افــزود: با تکمیل ایــن ترمینال جدید، ظرفیت 
جابه جایی مسافر در شهر فرودگاهی امام خمینی)ره( به 

حدود ۵۰ میلیون مسافر در سال خواهد رسید.
بذرپاش با اشــاره به اینکه این فرودگاه با متراژ ۴۱۰ 
هزار متر مربع احداث خواهد شد،  گفت: ارزش قراردادی 
که منعقد شــد در فاز اول ۵۰۰ میلیــون دلار و ارزش 

مجموع قرارداد بیش از ۲.۵ میلیارد دلار است.
وی ادامــه داد: بخــش اول این قرارداد که شــامل 
بسیاری از مستحدثات و ملزومات عملیات پروازی مثل 
احداث روشــنایی و ... است تا اسفند سال آینده تکمیل 

می شود و به بهره برداری می رسد.
وزیر راه و شهرســازی هدف ایــن کلان پروژه را در 
راســتای کلان پروژه »ایــران راه« و تبدیــل فرودگاه 
امام خمینی)ره( به هاب راهبــردی و ترانزیتی منطقه 
دانست و گفت: با بهره برداری از این پروژه، فرودگاه امام 
خمینی)ره( یکی از مهم ترین هاب های فرودگاهی منطقه 
خواهد شــد. به گفته بذرپاش، علاوه بر استفاده ناوگان 

داخلی ایران از این فــرودگاه به مقاصد خارجی، با ارائه 
آزادی هایی پروازی به ایرلاین های خارجی، این فرودگاه 
مبدا و مقصد بسیاری از پروازهای خارجی نیز خواهد شد 

و به یک هاب راهبردی در منطقه تبدیل می شود.
وزیر راه و شهرسازی یادآور شد: عملیات اجرایی فاز ۲ 
فرودگاه امام خمینی)ره( با مشارکت یکی از شرکت های 
چینی و قرارگاه خاتم الانبیا به صورت کنسرســیوم آغاز 

شد و تامین منابع مالی آن توسط ایران انجام می شود.
وی تاکید کرد: در این پروژه از ظرفیت های - مهندسی 
شرکت های مجرب خارجی و داخلی استفاده خواهد شد. 
بذرپاش گفت: در راســتای تکمیل شهر فرودگاهی امام 
خمینی)ره( عملیات توسعه منطقه ویژه اقتصادی شهر 
فرودگاهی آغاز شــده و سرمایه گذاران بخش خصوصی 
اعلام تمایل خود را برای مشارکت اقتصادی در این پروژه 

اعلام کردند.
وزیر راه و شهرســازی تاکید کــرد: ظرف چهار الی 
پنج ســال آینده این فرودگاه بزرگ بین المللی یکی از 
مهمترین هاب های راهبردی و ترانزیتی منطقه خواهد 

شد.

معاون اقتصادی بانــک مرکزی گفت: به دنبال این 
هســتیم که مرکز مبادله را به عنوان یک بازار شــفاف 
در اقتصاد نهادینه کنیم و نرخ آن هم مرجعیت داشته 

باشد. 
به گزارش سرزمین پویا، محمد شیریجیان؛ معاون 
اقتصادی بانک مرکزی با اشــاره به نهایی شدن قانون 
جدید بانک مرکــزی اظهار کرد: قانــون جدید بانک 
مرکزی به گونه ای نوشــته شــده تا اختیارات این نهاد 
سیاستگذار در اصلاح نظام بانکی بیشتر شود و ابزار های 
بهتر و موثرتری به بانک مرکزی خاصه در مقوله اصلاح 
نظــام بانکی داده اســت که در نتیجــه بانک مرکزی 
می تواند با قدرت بیشتری این موضوع مهم را ادامه دهد.

وی تصریــح کــرد: در این قانــون معاونت جدید 
سیاســت گذاری پولی ایجاد شده تا به اصطلاح موضع 
جزیره ای که نسبت به سیاســت گذاری پولی، ارزی و 
اعتباری داشــتیم و جدا از هم بودند، با یک نگاه واحد 

بررسی شوند.

شــیریجیان با بیان اینکه حوزه هیات عالی با یک 
نگاه حاکمیتی تری مسائل را مدیریت می کند و تصمیم 
گیری خواهد کرد، ادامه داد: هیات عالی متشکل از سه 
دستگاه سیاستگذار کشورشامل سازمان برنامه و بودجه، 
وزارت اقتصاد و بانک مرکزی اســت. چهار کارشناس 
مستقل که دو نفر از آنها در حوزه اقتصادی و دو نفر در 
حوزه بانکی دارای تجربه هستند و همچنین دو معاونت 
سیاستگذاری پولی و تنظیم گری و نظارت در این هیئت 

حضور دارند.
معــاون اقتصادی بانک مرکزی اظهــار کرد: وجود 
هیات عالی موجب شــده است تا این بخش که شورای 
پــول و اعتبار ســابق اســت، موضوعات را بیشــتر از 
جنس حکمرانی و سیاســتگذارانه بررسی کند و متاثر 
از نگاه های بخشی نیز نشــود. بنابراین از این منظر به 
استقلال بانک مرکزی به عنوان مقام سیاست گذار پولی 

کمک کرده است.
شــیریجیان تصریــح کــرد: قانون جدیــد، حوزه 

سیاســتگذاری پولی را هم از منظر یک ساختار نهادی 
دیــده و هم اینکــه اختیارات و شــرح وظایف بهتر و 
مشخص تری در این عرصه تدوین کرده است. همچنین 
قانون جدید در حــوزه اصلاح نظام بانکی نیز ابزار های 
گسترده تر و موثرتری را برای بانک مرکزی پیش بینی 

کرده است.
وی با تاکید بر اینکه موضــوع ناترازی بانک ها یک 
شبه ایجاد نشــده که یک شبه هم اصلاح شود، گفت: 
ناترازی بانک ها ناشــی از یک سری نا ترازی ساختاری 
است که سیستم بانکی دارد که البته بسیاری از عوامل  
هم ناشی از شرایط اقتصادی است. اما به هرحال قانون 
جدید بانک مرکزی کمک خواهد کرد تا فرایند اصلاح 

نظام بانکی با قوت و سرعت بیشتری پیش برود.
معاون اقتصادی بانک مرکزی در پایان با اشــاره به 
تاثیر مرکز مبادله ارز و طــلای ایران در ثبات بازار ارز 
گفت: ما به دنبال این هستیم که مرکز مبادله ایران را به 
عنوان یک بازار شفاف در اقتصاد نهادینه کنیم و نرخ آن 
هم مرجعیت داشته باشد. زمانی که عمده نیازهای بازار 
ارز از این مرکز تامین می شود طبیعتا کمک خواهد کرد 
تا این مرکز مرجعیت پیدا کند، چرا که اغلب نیاز های 

کلان و خرد مصرف کنندگان را تامین می کند.

وزیر راه و شهرسازی مطرح کرد؛

تبدیلفرودگاهامامبهیکیازهابهایراهبردیوترانزیتیفرودگاهیمنطقه

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: برنامه داریم تا آخر سال 
۱۰۰ هزار تاکســی برقی در شــهرهای بزرگ داشته باشیم. به 
گزارش سرزمین پویا؛ عباس علی آبادی، وزیر صنعت، معدن و 
تجار، اظهار کرد: باید خودرو های ســنتی که با سوخت فسیلی 
کار می کنند را بهبود دهیم، اما نباید در این بخش سرمایه گذاری 
گســترده کنیــم. دوره در حال ورود به یــک دوره تازه، یعنی 
استفاده از خودرو های برقی و هوشمند است. امیدواریم در سال 
آینده سطحی از هوشمندی را در خودرو های داخلی هم داشته 
باشیم. در حوزه خودرو های برقی با توجه به ظرفیت های دانش 
بنیان کشور، می توانیم تحول را از جایی شروع کنیم که دنیا تازه 

شروع کرده و در این حوزه خیلی عقب نیفتادیم.
وی ابــراز امیدواری کرد که بــه زودی حمل و نقل عمومی 
در تهران برقی شــود و گفت: این موضوع اثرات مثبت زیست 
محیطی هم دارد. در حال حاضر نســب شــارژر ها شروع شده 
و در حال توســعه زیرســاخت ها هســتیم. احتمالا در همین 
هفته های اول آذرماه تاکســی های برقــی به تدریج وارد تهران 
می شــود. در مجموع مقرر شده تا آخر سال ۱۰۰ هزار تاکسی 
برقی در شــهر های بزرگ داشته باشیم. همچنین به گفته این 
مقام مســئول چند نمونه خودروی برقی داخلی هم تولید شده 
که پیش بینی می شــود در نیمه اول ســال بعد، این خودرو ها 
نیز عرضه شــوند. علی آبادی در ادامه با اشــاره به اینکه باتری 
خودرو های برقی نســبتا گران است، تصریح کرد: بر این اساس 
مقرر شده تعرفه ی واردات باتری ها به حداقل برسد. البته برای 
تاکســی ها، ســهم قابل توجهی از هزینه ها را دولت پرداخت 
می کند. مقرر شــده وزارت نفت هزینه حدود ۱۰ هزار و ۵۰۰ 
دلار سهم باتری را از محل سوخت صرفه جویی شده کمک کند. 
وزیر صمــت در ادامه با بیان اینکه به جای خودرو های بنزینی 
باید بیشــتر تمرکز خود را روی خودرو های برقی و هوشــمند 

بگذاریم، تصریح کرد: در نروژ بیش از ۸۰ درصد خودرو ها برقی 
شــده و در چین تقزیبا همه حمل و نقل عمومی و تقریبا ۳۰ 
تا ۳۵ درصد خودرو های مردم نیز برقی شــده است. باید بیشتر 
انرژی خود را صرف کنیم که در این پدیده از دنیا عقب نمانیم 
و با دنیا همراه شــویم. خودرو های بنزینــی هم در برنامه جلو 
می روند، اما باید تمرکز ما بر خودرو های آینده باشــد. سیاست 
ما نباید این باشد که خودرو های بنزینی را حتما داخلی کنیم، 
چون این ها گذرا هســتند؛ بنابراین باید به سمت داخلی سازی 

قسمت هایی که خلق فناوری می کنند، حرکت کنیم.
*قول وزیر صمت به صنایع دانش بنیان

علی آبــادی در ادامه با بیان اینکــه اولویت تامین ارز برای 
مواد اولیه اســت و تولید با بهــره وری بالاتر وکالا های صادراتی 
هم اولویت بیشــتری دارند، اظهار کرد: تقریبا در بســیاری از 
کالا ها صف تخصیص ارز برداشــته شده اســت. وی افزود: این 
قول را به صنایع دانش بنیان دادیم که کالای ایرانی باکیفیت که 
قابلیت صادرات داشته باشد به طور تمام و کمال مورد حمایت 
وزارت صمت و با تعرفه قابل قبول از واردات کالای مشــابه آن 
جلوگیری می کنیم. وزیر صمت هم چنین با بیان اینکه حدود 
۹۰۰۰ شــرکت صنعتی در سال های گذشــته راکد و کم بهره 
شده اند، تصریح کرد: واحد هایی که به خاطر تغییر فناوری باید 
تغییر راهبر دهند باید جداگانه دیده شوند. هم چنین برخی از 
واحد های راکد نیاز به کمک هایی مثل تامین سرمایه در گردش 
یا نوســازی تجهیزات دارند. برخی هم دلایلی مثل ناکارآمدی 
مدیریتــی دارند که باید به آن ها نیز کمک شــود. به طور کلی 
شهرک ساختن کنار ظرفیت های انسانی، از جمله سیاست های 
وزارتخانه اســت. این مقام مسئول در ادامه با بیان اینکه هشت 
برنامه راهبردی و ۲۰ پروژه پیشــران در این وزارتخانه تعریف 

شده که یکی از آن ها برقی کردن حمل و نقل پرسرعت است.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: توســعه پیام 
رسان های بومی به حدی رسیده که بیش از ۴۰ میلیون 
نفر از مردم ایران از آنها استفاده می کنند در صورتی که 
زمانی قابل تصور نبود که ما بتوانیم ســکوهایی داشــته 
باشیم که قابلیت میزبانی از ده ها میلیون کاربر را داشته 

باشند.
به گزارش ســرزمین پویا، عیســی زارع پــور، وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات در نشســتی با مســوولان 
بسیج دانشجویی دانشــگاه های کشور به فرآیند طراحی 
و پیشــرفت شبکه ملی اطلاعات در ســال های گذشته 
پرداخت و با اعلام اینکه این شــبکه پیشرفت حدود ۶۴ 
درصدی دارد، تاکید کرد: شــبکه ملی اطلاعات، شبکه 
ای پرســرعت، با کیفیت و امن در گستره ایران است که 
نیازهای مردم را در حوزه های مختلف پاســخگو می شود 
که در ابتدای این دولت پیشرفت آن ۲۳ درصد بود که در 

کمتر از ۲ سال به حدود ۶۴ درصد رسیده است.
وزیر ارتباطات به مشکلات و کمبودهای زیرساخت ارتباطی 
نیز اشاره کرد و گفت: راه حل اساسی برای این مشکل، فیبرنوری 
منازل و کسب و کارهاست که با آماده کردن زیرساخت های آن، 
اجرای پروژه از یک سال گذشته آغاز شده و تاکنون نیز در ۱۰۰ 
شــهر تکمیل و سرعت های تا ۹۰۰ مگابیت برثانیه نیز به مردم 

ارائه شده است.
وی افزود: برنامه داریم تا پایان ســال ۱۴۰۴ تمام شهرهای 
کشــور را تحت پوشش این شبکه قرار دهیم و بر اساس برنامه 
هفتم توسعه نیز تا سال ۱۴۰۷ باید تمام ساختمان های کشور 

به فیبرنوری متصل شوند.
زارع پور به توســعه ارتباطات روستایی در ۵۵۰۰ روستا در 
دولت سیزدهم نیز اشــاره کرد و گفت: برای ارائه سرویس های 

مختلف بر اســاس فناوری اطلاعات به تمام مردم کشور به این 
ارتباطات نیاز داریم.

وی افزایش دو تا ســه برابری ترافیک تولید داخل کشور را 
یکی دیگر از دستاوردهای این دوره عنوان کرد و افزود: در این 
دولــت با تبادل ترافیک داخلی ۶.۵ ترابیت برثانیه رکورد تولید 

ترافیک داخل شکسته شد.
وزیر ارتباطات با تشــریح مدل های مختلف مدیریت فضای 
مجازی در کشــورهای دیگر، تاکید کــرد: اگر می خواهیم که 
مستعمره دیجیتال کشورهای دیگر نباشیم باید سکوهای خود 
را داشته باشیم چرا که در آینده نزدیک این سکوها هستند که 

کشورها را مدیریت می کنند.
طبق اعلام وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، زارع پور در 
گزارشی نیز از آخرین وضعیت تحقق دولت هوشمند را تشریح 
و درباره پنجره واحد خدمات دولت هوشــمند نیز گفت: هدف 
ما این اســت که مــردم از طریق یک آیکون در گوشــی های 
خود به صورت شــبانه روزی و بدون ارائه هیچ مدرکی بتوانند 
از خدمات دولتی استفاده کنند و بر اساس برنامه هفتم توسعه 
تمام دستگاه های عمومی و دولتی مکلف شده اند که تا پایان این 
برنامه صددرصد خدمات خود را به صورت هوشــمند به مردم 

ارائه کنند.

وزیر صمت:

۹۰۰۰واحدصنعتیدرکشورراکدهستند
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:

بیشاز۴۰میلیونایرانیازپیامرسانهایداخلیاستفادهمیکنند

معاونوزیرراهوشهرسازی:بستهبومیشدهنوسازیبافتفرسودهدر۵۷شهردرحالاجراست
مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران با اعلام رشد در صدور پروانه ساختمانی با اجرای بسته بومی شده نوسازی بافت فرسوده شهری در ۵۷ شهر خبر داد. به گزارش سرزمین پویا و به 
نقل از پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی، محمد آیینی معاون وزیر راه و شهرسازی و مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران در نشست مشترک معاونان هماهنگی، امور عمرانی استانداری، 
مدیران کل راه و شهرسازی و مدیران بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی، گفت: پایش عملکرد استان ها در نوسازی بافت فرسوده در ۱۰ استان انجام شده 
اســت و با مصوبات شــورای عالی شهرسازی و معماری ایران، عملکرد بیشتر استان ها در اجرای بسته تشویقی نوسازی بافت فرسوده بهبود یافته است. معاون وزیر راه و شهرسازی افزود: در ۵۷ 
شــهر بســته تشویقی بومی شده بازآفرینی شهری مصوب در حال اجراست که سبب رشد در صدور پروانه ساختمانی شده است.آیینی گفت: آمار صدور پروانه در سامانه بازآفرینی شهری ایران 
به ۱۶۲ هزار و ۴۰۵ واحد رسیده است.

احســان خاندوزی، ســخنگوی 
اقتصادی دولت در نشســت خبری 
هفتگی خود با اشــاره بــه اقدامات 
دولت بــرای تولید و واردات خودرو، 
گفــت: عدم تعــادل تولیــد و نیاز 
مصرفی خودرو در سال های گذشته 
تشدید و در سال های پایانی دهه ۹۰ 

بیشــتر شده اســت. تلاش دولت این است که متوسط تولید را به بالای یک 
میلیون خودرو در ســال برساند و امیدواریم امسال بیش از سال گذشته این 

امر محقق شود.  
سخنگوی اقتصادی دولت افزود: در هفت ماهه سال جاری، تولید کل انواع 
خودرو تا پایان مهرماه نسبت به هفت ماهه مشابه سال قبل ۲۲ درصد افزایش 
داشته و ۶۲۶ هزار دستگاه انواع خودرو تولید شده است. خودروی سواری ۱۹ 
درصد، وانت ۴۷ درصد، کامیون، کامیونت و کِشــنده ها ۳۵ درصد در هفت 
ماهه امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد داشته است. امیدواریم این 
ناترازی که به افزایش چشمگیری قیمت ها در برخی خودروها منتهی شده، 

برطرف شود.
احســان خاندوزی یادآور شد: از ابتدای ســال تا کنون ۱۱ هزار دستگاه 
خودرو وارد شده یا در آســتانه ورود به کشور است که مسیرهای تشریفات 

قانونی را برای ترخیص گمرکی طی می کند.
سخنگوی اقتصادی دولت با بیان اینکه هیچ شرکتی حق افزایش قیمت 
خــودرو را ندارد، تصریح کرد: تنها در صورتی که افزایش قیمت براســاس 
صورت های مالی حسابرســی شده یا با مجوز شــورای رقابت باشد، انجام 

می شود.
احسان خاندوزی یادآور شد: اگر در زمان خرید به خریدار، قیمتی اعلام 
شده باشــد در زمان تحویل هم همان خودرو با همان قیمت باید تحویل 
مشتری شود. اگر در این زمینه هر تخلفی صورت گرفته باشد حتما وزارت 
صمت پیگیری می کند و سامانه ای برای شکایت مردمی راه اندازی می شود.

سخنگوی اقتصادی دولت:

هیچشرکتیحقافزایشقیمتخودروراندارد

معاون اقتصادی بانک مرکزی:

نرخارزمرکزمبادلهنرخمرجعمیشود

خبر

خبر
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پنجاه و یکمین جلســه علنی مجلس 
روز گذشــته به منظور بررســی لایحه 
برنامه هفتم توسعه برگزار شد که بخشی 
از موضوعات مورد بررســی آن مربوط به 
بازنشستگی  صندوق های  و  بازنشستگان 
بود؛ از مهمترین این موضوعات، افزایش 
سن بازنشستگی، حذف به کارگیری مجدد 
بازنشستگان به شرط پرداخت بخشی از 
حقوق یا دســتمزد تحت عنوان »مالیات 
اجتماعی« و لغو معافیت سهم کارفرما از 
پرداخت کســور بازنشستگی مازاد بر ۳۰ 

سال بوده است.
جلسه علنی مجلس شورای اسلامی به 
منظور بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه 
جمهوری اســلامی ایران در حالی برگزار 
شد که بخشی از موضوعات موردبررسی 
به بازنشستگان و صندوق های بازنشستگی 

معطوف شد.
مهمتریــن ایــن موضوعــات مربوط 
بــه افزایش ســن بازنشســتگی بود که 
نمایندگان مجلس در جلسه علنی نوبت 
صبح و در ادامه بررسی گزارش کمیسیون 
تلفیــق لایحه برنامه هفتم توســعه، بند 
الحاقی بند خ ماده ۲۹ لایحه را به تصویب 
رســاندند و بــه منظور کاهــش ناترازی 
صندوق های بازنشستگی سن بازنشستگی 
را برای گروه های مختلف افزایش دادند؛ 
البته این مصوبه در صورت تایید شورای 

نگهبان، قابلیت اجرایی پیدا می کند.
بر اساس بند الحاقی بند خ ماده ۲۹ 
لایحه؛ به منظور کاهش ناترازی صندوق 
های بازنشستگی و تقویت توان صندوقها 
در انجــام تکالیف محوله: بیمه پردازانی 

که ۲۸ تا ۳۰ سال سابقه خدمت دارند 
به سنوات اشتغال آنها برای بازنشستگی 
اضافه نمی شود. بیمه پردازانی که ۲۵ تا 
۲۸ سال سابقه خدمت دارند به سنوات 
اشــتغال آنان به ازای هر سال تا زمان 
بازنشســتگی دو ماه، بیمه پردازانی که 
۲۰ تا ۲۵ ســال سابقه خدمت دارند به 
سنوات اشتغال آنان به ازای هر سال تا 
زمان بازنشستگی سه ماه، بیمه پردازانی 
که مطابق قوانین ۱۰ تا ۲۰ سال سابقه 
خدمت دارند به ســنوات اشتغال آنان 
به ازای هر ســال تا زمان بازنشستگی 
چهارمــاه و بیمه پردازانــی که مطابق 
قوانین تا ۱۰ سال سابقه خدمت دارند 
به سنوات اشتغال آنان به ازای هر سال 
تا زمان بازنشســتگی پنج مــاه اضافه 

می شود.
این مصوبه همچنین دارای ۶ تبصره 
بود. اما، رئیس مجلس شورای اسلامی بند 
خ ماده ۲۹ لایحــه را بر خلاف اصل ۸۵ 
قانون اساســی تشخیص داد و آن را قابل 
طرح ندانســت. در بند خ ماده ۲۹ لایحه 
آمده به منظور ایجاد نظام تأمین اجتماعی 
پایــدار و تضمین حقوق بیمه شــدگان 
جدید از ابتدای اجرای برنامه، نظام تأمین 
اجتماعی بیمه شــدگان جدیدالورود بر 
اساس اصول ذیل توســط وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی با همکاری سازمان و 
دستگاه های ذی ربط تهیه می شود و به 

تصویب هیأت وزیران می رسد.
درخصــوص  دیگــر  موضــوع  امــا 
به کارگیری مجدد بازنشســتگان بود که 
نمایندگان مجلس در ادامه بررسی موارد 

ارجاعی کمیســیون تلفیــق، بند )ض( 
مــاده ۲۹ لایحه برنامه هفتم را بررســی 
کردند؛ اصل این بند به تصویب نرســید 
و نمایندگان به حــذف آن رای دادند. به 
عبارتی با تصویب مجلس، بندی از لایحه 
برنامه هفتم توســعه حذف شــد که در 
آن پیش بینی برای بــه کارگیری مجدد 
بازنشستگان در دستگاه های اجرایی شده 
بود بدین صورت که مالیاتی از آن ها اخذ 

شود.
در این بند آمــده بود: »چنانچه افراد 
بازخرید شده و بازنشستگان دستگاه های 
اجرائی و بازنشســتگان مشــمول قانون 
کار و قانــون تأمیــن اجتماعی با رعایت 
بازنشستگان  بکارگیری  ممنوعیت  قانون 
مصوب ۲۰ اردیبهشــت ۹۵ با اصلاحات 
و الحاقات بعدی در دســتگاه های اجرائی 
یا کارگاه هــای موضوع جــزء ۳ ماده ۲ 
قانون تأمین اجتماعی بکارگیری شــوند، 
کارفرمایــان مکلفند عــلاوه بر پرداخت 
حقوق یا دستمزد به افراد بکارگیری شده 
وفق قرارداد منعقدشــده و ارسال اسامی 
آنان در فهرســت حق بیمه ارســالی به 
ســازمان تأمین اجتماعی، ماهانه معادل 
۱۰ درصــد حقوق یا دســتمزد پرداخت 
شده را تحت عنوان »مالیات اجتماعی« به 
حساب خزانه داری کل کشور واریز کنند. 
منابع مذکور در قالب بودجه سنواتی بابت 
اشــتغال جوانان و کمک به صندوقهای 
بازنشســتگی هزینه می شود. آئین نامه 
اجرائی این بند به پیشنهاد وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی با همکاری ســازمان 
و ســازمان اداری و اســتخدامی کشور 

تهیه می شود و به تصویب هیأت وزیران 
می رسد.

همچنین بند )ص( مــاده ۲۹ لایحه 
برنامه هفتم توســعه بــرای رفع ابهام به 
کمیســیون تلفیق ارجاع شــد؛ در این 
بند آمده اســت: » معافیــت ۲۰ درصد 
ســهم کارفرمایی موضوع قانون معافیت 
از پرداخت ســهم بیمــه کارفرمایانی که 
حداکثر ۵ نفر کارگــر دارند مصوب ۱۶/ 
۱۲/۱۳۶۱بــا اصلاحات بعدی، ســالانه 
نیم واحد درصد کاهــش می یابد. آیین 
نامه اجرائی این بند در مورد کارگاه های 
مشــمول تا شــش مــاه پــس از لازم 
الاجراشدن این قانون به پیشنهاد وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی تهیه می شود 
و به تصویــب هیأت وزیران می رســد. 
مشارکت دولت بابت سهم کارفرمایی در 
پرداخت حق بیمه مذکور معادل حداقل 
دســتمزد و مازاد بر آن به طور کامل بر 

عهده کارفرما است.«
امــا در ادامه این جلســه همچنین، 
نمایندگان مجلس معافیت سهم کارفرما 
از پرداخت کسور بازنشستگی مازاد بر ۳۰ 
سال را در طول اجرای برنامه هفتم توسعه 

لغو کردند.
بر اســاس این مصوبه، معافیت سهم 
بازنشستگی  از پرداخت کســور  کارفرما 
مازاد بر سی سال برای افرادی که سنوات 
بیمه ای آنان از تاریــخ اجرای این قانون 
از ۳۰ سال بیشــتر می شود، در قوانین و 

مقررات عام و خاص ملغی می شود.
در ادامــه ایــن جلســه همچنیــن 
نمایندگان، بنــد »پ« ماده ۲۹ لایحه را 

به تصویب رســاندند و وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی را مکلف کردند تا نسبت 
به تهیه ضوابط سرمایه گذاری سازمان ها 
و صندوق های بازنشستگی اقدام کند به 
نحوی که هر ســال حداقل ۲۰ درصد از 
شــرکت ها و بنگاه های تحــت مالکیت و 

مدیریت خود را واگذار کند.
بر اســاس بنــد پ مــاده ۲۹ لایحه 
برنامه، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
مکلف است با همکاری سازمان، »ضوابط 
سرمایه گذاری سازمان ها و صندوق های 
بازنشستگی« را به منظور  ارتقای ذخایر 
صندوق ها، حفــظ حقوق وتعهدات بین 
نســلی بیمه شــدگان، تقویت حاکمیت 
امور ســرمایه  شــرکتی، شــفافیت در 
گذاری ها، سودآوری و کارآمدسازی سبد 
ســرمایه گذاری ها، کاهش بنــگاه داری، 
تغییر رویکرد به سمت سرمایه گذاری های 
بورسی، مســئولیت پذیری هیأت مدیره 
و اصــول تحلیل خطرپذیری)ریســک(، 

علاوه بــر ضوابط منــدرج در بند »هـ« 
مــاده )۱۵( قانون ســاختار نظام جامع 
رفاه و تأمین اجتماعی، ظرف شــش ماه 
پس از لازم الاجرا شــدن این قانون تهیه 
و بــه تصویب هیأت وزیران برســاند، به 
نحوی که هر ســال حداقل بیست درصد 
)٪۲۰( از شــرکت ها و بنگاه های تحت 
مالکیــت و مدیریت خود را واگذار نماید. 
در هر صورت سهام صندوق ها صرفاً باید 
در بهابازار )بورس( و به هر حال در قالب 

غیرمدیریتی و سودآور باشد.
همچنین ســازمان تأمین اجتماعی، 
صندوق بازنشســتگی کشــوری مکلفند 
نســبت به واگذاری مدیریت آن دسته از 
بنگاه هــای تابع و تحت نظارت )کنترل( 
که فاقد متقاضی جهت واگذاری مالکیت 
هســتند از طریق انعقاد قــرارداد پیمان 
مدیریــت اقدام کنند. این بند مشــمول 
احــکام بند »الف« مــاده )۵( این قانون 

می باشد.

وزیر بهداشت:

افرادیازخارجتمایلدارندبرایتحصیل
دررشتهپرستاریبهکشوربیایند

وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی با اشاره به اینکه ۶۷ دانشگاه و 
دانشکده علوم پزشکی داریم که بهترین رشته آن ها پرستاری است، گفت: 
در سال ۱۰ هزار پرستار تربیت می کنیم و از خارج از کشور نیز تمایل دارند 

که برای تحصیل در رشته پرستاری به کشور ما بیایند.
 بهرام عین الهی در حاشیه مراسم کشوری بزرگداشت روز پرستار که روز 
گذشته در حرم مطهر رضوی برگزار شد و در جمع خبرنگاران اظهار کرد: 
جامعه پرســتاری که امروز در جلسه حضور دارند منتخب پرستاری کشور 
هســتند و از همه استان ها و بیمارســتان های کشور به دلیل زحماتی که 
کشیدند و فعالیت هایی که داشتند در بارگاه منور رضوی حضور پیدا کردند.

وی بیان کرد: امروز جامعه پرستاری یکی از بهترین جوامع پرستاری دنیا 
اســت. جامعه پرستاری ما تنها متکی به علم و دانش خود نیست که البته 
علم و دانش بســیار خوبی دارند اما بــا روحیه و عاطفه خوب و ارزش های 
زیادی که در فرهنگ اســلامی خود داریم، می توانند شــفابخش بیماران 

باشند، به بیماران روحیه دهند و رشد معنوی بیماران را انجام دهند. 
عین الهی با بیان اینکه ما رشد بسیار خوبی در همه حوزه های پرستاری 
در مقاطع کارشناسی، کارشناسی ارشــد و PHD داریم، عنوان کرد: ۶۷ 
دانشگاه و دانشــکده علوم پزشکی داریم که بهترین رشته آن ها پرستاری 
است. در سال ۱۰ هزار پرستار تربیت می کنیم و از خارج از کشور نیز تمایل 
دارند که برای تحصیل در رشته پرستاری به کشور ما بیایند. وزیر بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی افزود: آموزش ما تئوری نیست و به شکل عملیاتی 
در بیمارستان ها انجام می شود. استفاده از روش های جدید آموزشی و نحوه 
آموزش به دانشــجویان پیشرفته اســت، بنابراین بعد از فارغ التحصیلی در 
رشته پرستاری توانایی بسیار خوبی دارند. ما دستگاه های بسیار پیشرفته ای 
را در پزشــکی در داخل کشــور داریم که مدام به روز می شــوند، بنابراین 
آموزش پرســتاران نیز باید به روز باشــد.  وی با اشاره به اینکه پرستاری 
فقط مختص به بیماران بیمارستان ها نیست، تصریح کرد: امروزه پرستاری 
در خانه نیز داریم. شرایطی ایجاد می کنیم تا افرادی که بیماری داشتند و 
اکنون دوران نقاهت خود را می گذراندند نیازی نیست در بیمارستان بستری 
شوند. می توانند از شرکت های پرستاری در حال تاسیس، پرستار باسوادی 
را بخواهند تا در منزل از آن ها مراقبت کند. این اقدام بار بیمارســتان ها را 
کم می کند و همچنین ثابت شــده اگر بیمار در منزل باشد سریع تر بهبود 
پیدا می کند. عین الهی گفت: در ابتدای مهر برای حدود ۲۵ هزار نفر آزمون 
پرســتاری برگزار کردیم که نتایج کتبی برای ۱۴ هزار نفر اعلام شده و در 

مرحله مصاحبه هستند که در کل کشور تقسیم خواهند شد.

مدیرعامل سازمان نوسازی شهر تهران از اجرایی 
شدن موضوع فروش متری مســکن پس از ابلاغ 

بخشنامه بورس خبر داد.
سید مهدی هدایت در جمع خبرنگاران گفت: 
قرارگاه جهادی مســکن در ایــن دوره از مدیریت 
شهری در راستای رفع موانع تولید مسکن و تولید 
مسکن اســتطاعت پذیر آغاز شده است. متاسفانه 
سیاســت های گذشــته منجر بــه افزایش قیمت 
مسکن و افزایش تعداد مستأجران در شهر تهران 

شده است.
هدایت با اشاره به اینکه ۳ رویکرد تسهیل گری 
در قرارگاه جهادی مســکن لحاظ شــده اســت، 
گفــت: مشــارکت در مســکن، احداث مســکن 
توسط شــهرداری و همچنین مسکن معاوضه از 
رویکردهایی است که در ارتباط با مسکن پیگیری 

و دنبال می شود.
مدیرعامل سازمان نوسازی شهر تهران با اشاره 
به احداث مســکن با مشارکت شهرداری تهران در 
برخی از نقاط پایتخت، تاکید کرد: به عنوان مثال 
می توان به مجتمع مســکونی آرام در منطقه ۱۸ 
اشاره کرد که در فاز اول هزار واحد و در فاز بعدی 
۱۵۰۰ واحد دیگر با مشــارکت شهرداری تهران و 
بنیاد مسکن ساخته و به بهره برداری خواهد رسید 
که در چنین واحدهایی تمامی سرانه های فرهنگی، 

ورزشی و ... در نظر گرفته شده است.

وی بــه اجــرای پــروژه مســکن در محدوده 
بــاغ آذری واقع در منطقه ۱۶ اشــاره کرد و افزود: 
در گود منصوب به باغ آذری نیز ساخت یک پروژه 
مســکن در حال اجراســت که پس از تکمیل این 
مسکن ها واگذار می شود. هدایت به احداث مسکن 
استطاعت پذیر اشــاره کرد و گفت: تولید مسکن 
استطاعت پذیر در مناطق جنوبی تهران قابل انجام 
اســت و با این روش ما می توانیم به سمت افزایش 
تولید مســکن و کاهش مســتاجری در پایتخت 
گام برداریم. وی با اشــاره به اینکه ۲۳ هزار واحد 
مسکونی شهرداری تهران با مشارکت دستگاه های 
مختلف در مراحل مختلف صدور پروانه قرار دارند، 
افزود: جدای از این احداث ۵۰۰ هزار واحد مسکونی 
نیز در تفاهم نامه های مختلف در دســتور کار قرار 
دارند که از این تعداد ۲۱۷ هزار واحد مسکونی در 

شرایط مختلف صدور پروانه قرار گرفته اند.
مدیرعامل ســازمان نوســازی شــهر تهران به 
احداث مسکن در محدوده کوره آجرپزی واقع در 
منطقه ۱۹ اشــاره کرد و گفت: احداث مسکن در 
این مناطق نیز از جمله اولویت های قرارگاه جهادی 
مسکن است و با تأمین زمین ساخت مسکن در این 

محدوده ها آغاز خواهد شد.
هدایت با تاکید بر اینکه احداث محلات الگو از 
دیگر موارد در دســتور کار سازمان نوسازی است 
گفت: به عنوان مثال ما در منطقه ۱۹ احداث محله 

الگو را در دســتور کار خود قرار داده ایم که در این 
محلات تمام سرانه های خدماتی لحاظ شده است.

وی همچنین درخصوص فروش متری مسکن 
در قالب بورس افرود: در ارتباط با این مســئله ما 
بنا داریم از ابزارهای نوین مالی برای فروش مسکن 
استفاده کنیم و به همین جهت بنا داریم در قالب 
بــورس فروش متری را آغاز کنیم و منابع خرد در 
اختیار مردم به جای اینکه به ســمت سکه و دلار 
برود به سمت مسکن بیاید. پیش بینی می شود طی 
یک ماه آیند بخشــنامه بورس برای فروش متری 
ابلاغ شــود و به محض ابلاغ این بخشنامه فروش 

متری مسکن در قالب بورس آغاز خواهد شد.
مدیرعامل سازمان نوسازی شهر تهران ادامه داد: 
در حال حاضر پروژه هلال احمر آماده فروش متری 
در قالب بورس اســت و به تدریج سایر واحدهای 
مســکونی در قالب فروش متری در بورس عرضه 

خواهد شد.

رئیس شورای شهر تهران تاکید کرد: تاکسی ها حق 
افزایــش کرایه های خود به دلیل بــارش باران و تغییر 

شرایط آب و هوایی را ندارند.
مهدی چمران پیش از آغاز یکصد و نود و چهارمین 
جلسه شورای شهر تهران با اشاره به آغاز بارش باران در 
پایتخت گفت: با بارش باران هیچ یک از تاکسی ها اعم از 
تاکسی های اینترنتی و معمولی حق افزایش کرایه های 
خود به دلیل بارش باران و تغییر شــرایط آب و هوایی 

ندارند.
وی افزود: شــورای شــهر تهران برای تاکسی های 
معمولی نرخ مصوبی را به تصویب رسانده و تاکسی های 
معمولی ملــزم به رعایت و دریافت کرایه ها براســاس 
نرخ مصوب هستند. رئیس شورای شهر تهران هرگونه 
افزایش کرایه از سوی تاکسی های اینترنتی و معمولی 

را در زمان بارش باران خلاف قانون و مقررات دانست و 
گفت: به قول معروف بی معرفتی است که در زمان بارش 
باران و در زمانی که مردم زیر باران قرار دارند وســایل 
حمل و نقل عمومی اعم از تاکسی معمولی و اینترنتی 

اقدام به افزایش کرایه بیشتر کنند.
چمران در پاســخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا شورا 
مسئولیت تعیین نرخ کرایه های تاکسی های اینترنتی را 
برعهده دارد یا خیر؟ گفت: نرخ تمام وسایل حمل و نقل 
عمومی باید توسط شوراها تعیین و به تصویب برسد و 
اینکه اعلام شــود تاکسی های اینترنتی از وزارت کشور 
مجوز گرفته اند و اتحادیه آنها نرخ ها را مشخص می کند 
درست نیست و اگر این چنین تاکسی هایی کرایه های 
خود را براســاس قانون دریافــت کنند ما به آنها کاری 
نداریــم در صورتی که در حق مردم اجحاف کنند این 

اجازه را به آنها نخواهیم داد.
وی با انتقاد از خدمت رسانی تاکسی های اینترنتی در 
زمان بارش باران، گفت: تاکسی ها علاوه بر زمان بارش 
در ســرویس دهی مدارس نیز نتوانستند به مسئولیت 
خود عمل کنند و شورا بنا دارد بزودی با مطالعاتی که 
در ارتباط با تاکسی های اینترنتی انجام خواهد داد نرخ 

گذاری تاکسی ها را در صحن شورا انجام بدهد.
* مجموعه سعدآباد برای قطع درختان مجوز 

کمیسیون ماده 7 را نداشت
همچنین در جلسه دیروز مهدی چمران در تذکری 

به اعضا گفت: در هر مــوردی اگر ابهامی داریم باید از 
مسئولان در ابتدا سوال کنیم. اگر پاسخی نشنیدیم باید 
در صحن مطرح کنیم سفر آقای آخوندی هیچ ارتباطی 
به شورا و شــهرداری ندارد و از فضایی دیگر مأموریت 
داشتند. سفرها باید با اطلاع بنده صورت بگیرد و مراحل 
آن طی شود. ایشان از مرخصی خود استفاده کرده اند 
و بنده از این مرخصی اطلاع نداشــتم. گفتن این موارد 

ساده است اما جمع کردن آن سخت است.
وی در ادامــه دربــاره قطع درختــان در مجموعه 
ســعدآباد نیز با بیــان اینکه کار خــلاف در مجموعه 
سعدآباد این بود که مجوز کمیسیون ماده ۷ را دریافت 
نکرده بودند، افزود: ســازمان بوســتان ها هم اگر می 
خواهد درخت قطع کند باید اجازه بگیرد، چه برسد به 
مجموعه های دیگر. بنده این موضوع را مطرح کردم و 
بی بی سی اعلام کرد که ما حمایت کرده ایم. از بی بی 
سی انتظاری نیست و از رسانه های خود درخواست می 
کنیم اخبار را به درستی ارسال کنند. باید سعی کنیم 

خودمان برای خودمان مشکل ایجاد نکنیم.
وی با تأکید بر اینکه مســائلی که برای بنده مبهم 
اســت بلافاصله با تمــاس، پیگیری مــی کنم گفت: 
در خصوص مســئله آب و یا قطــع درختان مجموعه 
ســعدآباد، موضوع را بلافاصله پیگیری کردیم. درست 
اســت که مشــکل کم آبی داریم اما نباید آب بوستان 

ها را قطع کرد.

مدیرعامل سازمان نوسازی شهر تهران خبر داد؛

اجراییشدنفروشمتریمسکنپسازابلاغبخشنامهبورس

\معاون خدمات شهری شهرداری 
منطقه یک از شــکایت از مجموعه 
ســعدآباد بابــت قطــع ۱۵ درخت 

خبرداد.
احســان صفایی در مــورد نحوه 
مواجهه شهرداری منطقه یک با قطع 
درختان در مجموعه سعدآباد گفت: 
کارشناسان ما بعد از بررسی محوطه 
کاخ سعدآباد تعداد ۱۵ درخت قطع 
شــده را از روی شــرایط شناسایی 
کردند چرا که در آن محوطه تعدادی 
از درختان نیز تنه شــان قطع نشده 
بود؛ بلکه ســر درخت و تاج درخت 
خشک شده را قطع کرده بودند، که 
مــا این موارد را جــزو قطع درخت 
محاســبه نمی کنیم و البته همین 
موارد هم باید با هماهنگی باشد، اما 
جزو قطع درخت محسوب نمی شود 
و آنچه که مربوط به قطع محاســبه 
می شــود، تعــداد ۱۵ اصله درخت 

قطع شده بود.
وی با بیــان اینکه اکثر درخت ها 
دچار آفت سوسک پوست خوار شده 
بودند که این آفت در تهران مخصوصا 
برای درختان چنار و کاج رایج است، 
از تنه  بازدیــد کارشناســان  گفت: 
های به جا مانده نشان می دهد که 
درخت ها سبز نبوده و خشک بودند 
و اکثرا نیز دچار این آفت شده بودند 
و دومین مــورد اینکه در کنار معبر 
قطع شدند و درختان داخل مجتمع 
یا جای سربسته نبودند که با هدف 
خاصی قطع شــده باشند؛ اما با همه 
این موارد قطع هرگونه درخت بدون 
مجوز شــهرداری و ثبت در سامانه 
نهال کمیسیون ماده هفت، حتی با 
وجود خشکی درخت و آفت زدگی، 
خلاف اســت و بایــد مراحل اداری 
قطــع درخت از طریق کمیســیون 

ماده ۷ طی شود.

به گفته وی، این در حالیست که 
به  دوستانمان در مجموعه سعدآباد 
دلیل اینکه در سنوات گذشته به هر 
دلیلی اینــکار و روال را انجام نداده 
بودنــد و همکاران ما نیــز پیگیری 
نکــرده بودند ایــن بار نیــز بدون 
هماهنگی با شــهرداری تهران اقدام 

به حذف درختان خشک کردند.
معاون خدمات شهری شهرداری 
منطقــه یــک بــا تأکید بــر اینکه 
شــهرداری منطقه، ســه اقــدام در 
مورد این واقعه انجام داده است، در 
تشــریح اقدامات گفت: اولین اقدام 
مکاتبه کتبی و اخطار کتبی به تمام 
موزه های ســطح منطقــه و  موزه 
ســعدآباد داده شد که هرگونه اقدام 
در مورد درختان اعم از خشکه زنی، 
هرس و... باید بــا اخذ مجوز کتبی 
شهرداری باشــد، در غیر اینصورت 
برخورد قانونی خواهد شد و دومین 

اقدام این بود که پرونده ۱۵ درخت 
شناسایی شده در کاخ سعدآباد را به 
کمیســیون ماده ۷ ارسال کردیم تا 
براســاس نوع درخت و بن درختان، 
محل کاشت و... جریمه برای مالک 
که میــراث فرهنگی اســت در نظر 
بگیرند که بعد از مشــخص شــدن 
رقم جریمه، این موضوع به مدیریت 

سعدآباد اعلام می شود. ضمن اینکه 
این اقدام کمیســیون ماده ۷ برای 
هر اقدامــی در مورد درختان، انجام 
می شــود که از طریق اداره حقوقی 
شهرداری تهران از مجموعه سعدآباد 
بابت اینکه این چند درخت خشک 
شــده و چرا بــدون هماهنگی قطع 

شده، شکایت به عمل آمد.

صفایــی با تاکید بــر اینکه وجه 
نقدی جریمه برای ما مهم نیســت 
چراکه در مجموعه سعدآباد چند ده 
هزار درخت مختلف با قالب پوشش 
درخت چنــار دارد و برای ما حفظ 
این لکه ســبز در شمال تهران مهم 
است و در کمیسیون ماده ۷ نیز رأی 
این مجموعه  برای  کاشــت درخت 
خواهیــم گرفت، تاکید کرد: هرچند 
که مجموعه ســعدآباد بــه ما اعلام 
کردند که درختــان چنار با بن ۵۰ 
برای کاشت هم خریداری کرده اند 

اما نگهداری هم مهم است.
وی در پاســخ به این ســوال که 
چرا مجموعه ســعدآباد نســبت به 
قطع درخت اقدام کرد؟ گفت:  طبق 
گفته مســئولان مجموعه سعدآباد، 
مجموعه کاخ گلســتان، سعدآباد و 
نیاوران یک پیمانکار نگهداری فضای 
ســبز دارد که با میــراث فرهنگی 

قرارداد دارد و این دوستان از آنجایی 
که در سنوات گذشته درخت خشک 
شــده را می بریدنــد و هیچ گاه نیز 
از طریق شــهرداری اقــدام به اخذ 
مجــوز اقدام نمی کردنــد، به گمان 
خودشــان این بار نیز نیــاز به اخذ 
مجوز نداشــتند و بــه همین دلیل 
نیز کارشناسان پیمانکار فضای سبز 
نسبت به خشــک بودن درخت نظر 
داده و آنها هم درخت را قطع کردند.

معاون شــهرداری منطقه یک در 
مورد زمان ورود کارشناســان فضای 
ســبز منطقه به مجموعه کاخ گفت: 
روز پنجشــنبه این قطع مشــخص 
شد و همکاران ما ظهر جمعه داخل 
مجموعه شدند و دوستانمان در کاخ 
ســعدآباد نیز در این فاصله در حال 
با مجموعه بالادســتی خود  رایزنی 
بودنــد و خیلی ممانعت و ســخت 

گیری نکردند.

وی در مورد بــن درختان قطع 
شــده نیز با بیان اینکــه در میان 
درختان قطع شده از بن ۶۰ سانتی 
متر تا یک متر بوده است، در مورد 
میــزان جریمه قطع درختان گفت: 
جریمه قطع درخت متفاوت اســت 
مثلا جریمــه قطع درخت چنار در 
شــمیرانات با مناطــق دیگر تهران 
متفاوت اســت و ســنگین تر است 
چراکــه هویت منطقه شــمیرانات، 
درخت چنار اســت و قطع درخت 
چنــار در مکان هــای مختلــف با 
کاربــری هــای مختلــف، متفاوت 
اســت و رأی نهایی با نظر اعضای 
کمیســیون مــاده ۷ تعییــن می 
شــود که معمولا جریمــه نقدی و 
کاشــت مجدد صادر می شــود که 
ما در شهرداری منطقه قطعا پیگیر 

اجرای این حکم خواهیم بود.

معاونخدماتشهریشهرداریمنطقهیکاعلامکرد؛شکایتشهرداریتهرانازکاخسعدآبادبابتقطع۱۵درخت

شناسایی۸۸۷نقطهحادثهخیزدرجادههایکشور
معاون حمل ونقل وزارت راه، مسکن و شهرسازی از رفع نقاط حادثه خیز جاده ها تا پایان تابستان سال آینده خبر داد. شهریار افندی زاده درجلسه کمیته هماهنگی اجرای طرح های ویژه ترافیکی که با حضور نمایندگانی 
از سازمان مدیریت بحران، وزارت بهداشت و درمان، سازمان راهداری، بیمه مرکزی، جمعیت هلال احمر، سازمان هواشناسی و... در شهرک آزمایش برگزار شد، با اشاره به روند روبه رشد تصادفات جاده ای در کشور، گفت: از 
ابتدای امسال در کمیته ایمنی راه ها تلاش کردیم تا با اجرای یکسری دستورات و مصوبات تعداد تصادفات و به خصوص تلفات ناشی از حوادث رانندگی را کاهش دهیم. وی با اشاره به نقاط حادثه خیز ترافیکی در جاده های 
کشور، گفـ: در سال گذشته ۸۸۷ نقطه پرحادثه و پرتصادفات را در در جاده ها شناسایی کردیم و در همین راستا نیز مقرر شد که ۴۰۰ نقطه با اعتبار سه هزار میلیارد تومانی و با محوریت سازمان راهداری ایمن سازی و 
رفع عیب شود.  همچنین بنا شد که تا پایان تابستان سال آینده، دیگر نقاط باقی مانده یعنی ۴۸۷ نقطه حادثه خیز هم ایمن سازی شود. به عبارتی تلاش ما بر این است که  تا پایان شش ماهه نخست سال آینده نسبت به 
ایمن سازی نقاط حادثه خیز ترافیکی در جاده ها اقدام شود.  معاون حمل و نقل وزارت راه، مسکن و شهرسازی به نقش خودروها در وقوع تصادفات نیز اشاره کرد و گفت: خودروها نقش بالایی در شدت تصادفات و متوفیان 

حوادث دارند و از خودروسازان می خواهیم ایمن سازی لازم را برای زمستان در دستور کار قرار دهند. 

مروری بر مصوبات بازنشستگی مجلس؛ 

از افزایش سن بازنشستگی تا حذف شروط به کارگیری آنها

ورود شورای شهر به نرخ گذاری تاکسی های اینترنتی؛

چمران:تاکسیهاحقافزایشکرایهبهدلیلبارشبارانراندارند
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در حالیکه معاون وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی پیــش از این اعلام 
کرده بود تا پایان آبان ماه دسته بندی 
درآمــدی خانوارها از » دهک « به » 
صــدک « تغییــر و اینگونه احتمال 
اضافه، حذف و تغییر میزان »یارانه« 
خانوارها وجود دارد گفت که »صدک 
بندی صورت گرفته اما باید داده های 
نیمه دوم ســال )داده های درآمدی 
خانوارهــا( را اعمال کنیــم و در این 
تغییراتی  بین دهک ها  صورت حتما 

ایجاد می شود«.
علیرضــا عســگریان در خصوص 
صدک بنــدی خانوارها که قرار بود تا 
پایان آبان ماه صــورت بگیرد اظهار 
کرد: صدک بندی شــده است؛ البته 
صدک بنــدی مبنای همــان دهک 
اســت اما تحلیل، دقــت و عدالت ما 
را افزایش می دهد. برای اینکه مردم 
راحت تر باشند دهک را تبدیل به ۱۰ 
قسمت کرده ایم اما بین مثلا صدک 
۳۱ تا ۳۹ هرچند فاصله هســت اما 
هــر دو اینها در دهک چهــارم قرار 
دارنــد لذا سیاســتگذاریهای دهکی 
اعمال می شود اما نظارتها، تحلیل ها 

و دقت ها به صــورت صدکی اعمال 
خواهند شد.

وی در پاسخ به اینکه پیش از این 
اعلام شده بود با صدک بندی درآمدی 
خانوارها ممکن است دهک ها نیز جا 
به جا شــوند، آیا این جــا به جایی و 
تغییرات دهک ها صورت گرفته است؟ 
داده های  باید  داد:ما  پاســخ  اینگونه 
نیمــه دوم ســال)داده های درآمدی 
خانوارهــا( را حتما اعمــال کنیم و 
در ایــن صورت حتمــا بین دهک ها 
تغییراتی ایجاد می شــود چون بین 
صدک ها تغییرات ایجاد می شود، در 
این صورت ممکن است فردی دهک 
سوم باشد اما به دهک چهارم و پنج 
برود و یا حتی ممکن اســت پایین تر 
آمده و وارد دهک ســوم شود که این 
تغییرات اعمال می شود. ممکن است 
تعداد محدودی نیــز به دهک دهم 
بروند که حذف بشــوند )از لیســت 
یارانه بگیران حذف شوند(؛ اما موضوع 
حذف قانونی )یارانه بگیران( نیســت 
چرا که قانون می گوید شما می توانید 
سه دهک را )از دریافت یارانه( حذف 
کنیــد اما فعــلا این قانــون اعمال 

نمی شود چون دولت اختیار دارد که 
آن را اعمال کند یا اعمال نکند.

معاون وزیــر تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی ادامه داد: یعنی ممکن است 
صدک بندی(  اعمال  از  دهک ها)پس 
جا به شــوند اما این به معنای قطع 

یارانه آنها نیست.
* یارانه  ۹ دهک درآمدی قطع 

نمی شود
عسگریان در پاسخ به این سوال که 
بنابر اظهارات شما یعنی ممکن است 
فردی از دهک نهم به دهک دهم برود 

اما همچنان مشــمول دریافت یارانه 
باشــد گفت: بله؛ در حال حاضرهم 
تعدادی از دهک دهمی ها را پوشش 
می دهیم )یارانه پرداخت می کنیم( و 
ممکن است با تغییر دهک، خانواری 
مثــلا صدک ۹۲ و یا ۹۳ شــوند که 
باز هم ایــن صدک ها زیر پوشــش 
)مشــمول دریافت یارانه( هستند اما 
اگر از صــدک ۹۲ و ۹۳ بالاتر بروند 
حذف می شــوند )از دریافــت یارانه 
حذف می شوند( و البته افراد دیگری 
جایگزین آنها می شــوند چون فاصله 
دهک ها ثابت است یعنی  یک فردی 
استحقاق دارد و دهک بالاتر می رود 
و کسی که استحقاق )توانایی مالی( 
ندارد، پایین می آید، اما بین دهک ها 
یعنی تا دهک نهــم هر چقدر جا به 
جایی صورت بگیرد، یارانه  افراد وصل 

است و قطع نمی شود.
* طبق قانــون باید 7 دهک 
یارانه بگیرند اما دولت شرایطش 
را دارد و به دهک هشــتم و نهم 

هم یارانه می پردازد
خصــوص  در  ادامــه  در  وی 
واهمه برخــی مردم برای بررســی 

و وسع ســنجی مالی آنهــا که منجر 
به ورودشــان به دهــک دهم و قطع 
یارانه شــان می شــود گفت: این عده 
تعــداد محــدودی هســتند و البته 
قطع یارانــه برخی افراد حتما توجیه 
منطقــی دارد. بالاخره در کشــور ما 
به ۸۰ میلیــون یارانه می پردازیم اما 
آیا همه این افراد اســتحقاق دریافت 
یارانــه را دارند ؟ آیــا ۸۰ میلیون از 
۸۵ میلیون جمعیت ایران مستحقق 
دریافت یارانه هســتند؟ اما دولت در 
حال پرداخت آن اســت و قانون هم 
می گوید تا دهک هفتم یارانه بپردازید 
و مابقی دهک ها را )از دریافت یارانه( 
حذف کنید اما الان دولت می گوید در 
شرایطی هستم که می خواهم یارانه ها 
باقی بماند و به همه یارانه می پردازم و 

ما هم تابع هستیم.
بر اســاس آخریــن تغییراتی که 
صورت می گیرد دهک های درآمدی 
از بعد خانواری خــارج و به صورت 
»نفــری« دهک بندی می شــوند تا 
اینگونه فاصله دهک ها رُند و ســاده 
شوند. در گام بعدی آنها را به صورت 
»صدک« در می آورند تا تحلیل بین 

دهک ها کلی نباشــد و خیلی ریزتر 
و دقیق تر مورد بررســی قرار گیرند؛ 
لذا هر دهک درآمدی تبدیل به ۱۰ 
قسمت و به عبارتی صدک می شود.

 پیش از این عنوان می شد دهک 
دهم درآمدی بایــد از دریافت یارانه 
حذف شــود اما از این پس اگر قرار 
است حذفی صورت بگیرد، به صورت 
صدکی اســت مثلا می گویند ســه 
و یا ۶ صدک آخــر از دریافت یارانه 
حذف می شــوند و یا اگر قرار باشــد 
کمک های ویژه ای ارائه شــود هم از 
این روش استفاده خواهد شد. فرض 
کنید یک نفر الان دهک هفتم است 
و یارانــه می گیرد و مشــمول یارانه 
تشویقی کالابرگی هم شده است حالا 
اگر دهک او جابه جا و مثلا هشــتم 
شود، این فرد یارانه اش را می گیرد اما 
دیگر مشمول خرید تشویقی و یارانه 

مضاعف نمی شود.
در  مدنظــر  شــاخص های   
صدک بنــدی خانوارها برای دریافت 
یارانه  مفصل هستند که مهمترین 
آن بعــد و ســاختار خانوار اســت؛ 
اینکه خانوار چند نفره اســت؟ چند 

نفر از اعضای خانــوار درآمد دارند؟ 
آیــا آن خانــوار فرزند معلــول و یا 
بیمار خــاص دارد؟ و ...  لذا در این 
طرح شــاخص های مختلفی بررسی 
می شــود. همچنین شــاخص دیگر 
بررســی تراکنش های بانکی افراد و 
حساب بانکی آنها در ابتدا و انتهای 
مانده حساب، سود  بررســی  دوره، 
بانکی، ساتنا، پایا و ... لذا تمام حوزه 
و امور بانکی اســت. داشتن خودرو 
شاخص دیگری اســت که در طرح 
صدک بنــدی خانوارهای یارانه بگیر 
مورد بررســی قرار می گیرد؛  البته 
داشــتن خــودرو از نظر تعــداد و 
کیفیت و قیمــت در این طرح مهم 

است.
معاون وزیر کار و رفاه پیش از این 
اعلام کرده بــود، ۷۹ میلیون و ۶۰۰ 
هــزار ایرانی یارانه بگیــر )حدود ۸۰ 
میلیون ایرانی( در چرخه صدک بندی 
این در حالیســت که  می چرخنــد 
عــده ای از مردم که حدود ۶ میلیون 
نفــر می شــوند از ابتــدا در طــرح 
هدفمنــدی ثبت نــام نکرده اند و از 

چرخه دریافت یارانه خارجند.

»یارانه«چهکسانیقطعنمیشود؟

باابلاغسازمانغذاودارو؛عرضهشیرخشکباارائهشناسنامهکودکواستعلامشناسهرهگیریمحصولانجاممیشود
معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی مازندران گفت: مطابق با دستورالعمل ابلاغی از سوی سازمان غذا و دارو، عرضه انواع شیرخشک رگولار و رژیمی در داروخانه ها، مستلزم ارائه شناسنامه کودک 
و استعلام شناسه رهگیری مندرج بر قوطی شیرخشک در سامانه زنجیره تأمین )TTAC( است. دکتر ابراهیم صالحی فر افزود: عرضه شیرخشک مطابق قیمت مصوب یارانه ای سازمان غذا و دارو درج 
شده بر روی قوطی است و تنها با ارائه شناسنامه نوزاد و کدملی توزیع می شود. معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی مازندران خاطرنشان کرد: اتباع مجاز، بر اساس شناسه یکتای اتباع می توانند از 
یارانه شیرخشک بهره مند شوند. دکتر صالحی فر تاکید کرد: داروخانه  ها موظف هستند اطلاعات لازم را نسبت به بهره مندی مصرف کننده از یارانه شیرخشک به مردم ارائه دهند و مصرف کنندگان 
نیز جهت مشاهده داروخانه های مجاز عرضه شیرخشک به سایت معاونت غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی مازندران مراجعه کنند. وی تاکید کرد: مردم در صورت مشاهده هرگونه تخلف در عرضه 
شیرخشک با سامانه ۱۹۰ تماس گرفته و یا موارد را به معاونت غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی مازندران اعلام نمایند. 

رییس کمیسیون حمل  و نقل شورای شهر تهران:

وضعیت ترافیک تهران از بحران گذشته است
رییس کمیســیون حمــل و نقل 
شــورای شــهر تهران با بیان اینکه 
شرایط سخت ترافیکی فقط مختص 
شــب های بارانی نیست و همواره در 
تهران وجود دارد، گفت: متأســفانه 
وضعیــت ترافیک تهــران از بحران 
گذشــته اســت و در قعر مشکلات 

ترافیکی قرار گرفته ایم.
ســید جعفر تشــکری هاشــمی 
رئیس کمیســیون عمران و حمل و 
نقل شورای اســلامی شهر تهران به 
بررســی پرونده توسعه ناوگان حمل 
و نقل عمومی تهــران و ترافیک آن 
پرداخت  و با تأکیــد بر اینکه باران و 
بــرف در افزایش تراکم ترافیک مؤثر 
هســتند اما این مشکل مقید به این 
موضوع نیســت، افزود: درست است 
کــه این مــوارد  شــدت ترافیک را 
بیشــتر می کنند اما باید تأکید کنم 
که وضعیت ترافیکی تهــران و ارائه 
خدمات به هیچ وجه مناسب نیست. 

وی ادامــه داد: هرچنــد مدیریت 
کنونی مســئولیت دارد اما مشکلات 
فعلی نتیجه چندین ســال مدیریت 
اشــتباهی است که در گذشته وجود 
داشته است و  آن را ارزان اداره کردن 
شهر می خواندند، چرا که به دلیل عدم 
تأمین ناوگان حمــل و نقل عمومی 
مردم به سمت خودروهای شخصی و 

تاکسی های اینترنتی رفته اند. 
رئیس کمیســیون عمران و حمل 
و نقل شــورای اسلامی شهر تهران با 
اشاره به افزایش کرایه تاکسی ها در 

روزهای بارانی گفت: در مصوبه تعیین 
نرخ کرایه تاکسی های شهر تهران و 
در تبصره ســوم ماده ۱۸ این مصوبه 
گفته شده به شهرداری تهران اجازه 
داده می شــود در صورت راه اندازی 
سامانه هوشــمند و در شرایط آب و 
هوایی نامساعد تا سقف ۱۵ درصد  به 

کرایه تاکسی ها اضافه نماید. 
تشــکری هاشــمی تصریح کرد: 
البته اجــرای این تبصــره منوط به 
ایجاد سیستم حمل و نقل هوشمند، 
مناسب و برخط برای نظارت است که 
تاکنون این سامانه ایجاد نشده است. 
بنابراین مجاز به استفاده از این قاعده 
نخواهند بود. وی با بیان اینکه روزانه 
۲۲ میلیون پاره سفر در تهران انجام 
می شود، اظهار کرد: در این میان سهم 
اتوبوسرانی حدود ۸۰۰ هزار پاره سفر 
و ســهم  مترو حدود یک میلیون و 
۷۰۰ هزار پاره سفر است و این یعنی 
مابقی ســفرها با خودروی شخصی و 

موتورسیکلت انجام می شود. 
تشــکری هاشــمی  با بیان اینکه  
تاکســی را نمی توان حمــل و نقل 
عمومی نامیــد، گفــت: وقتی تمام 
شبکه، قفل می شــود باید به سمت 
حمل و نقــل عمومی رفت در تهران 
حدود ۳۰۰ کیلومتر مترو وجود دارد 
که در این دوره با تکمیل پروژه های 
ناتمام، حدود ۲۰ کیلومتر به آن افزوده 
شد.  رئیس کمیسیون عمران و حمل 
و نقل شــورای اســلامی شهر تهران 
ادامه داد: برای خرید۷۹۱ واگن جدید 

مترو قرارداد منعقد شده است و این 
واگن ها از یکسال آینده وارد خواهند 
شــد گرچه نوساناتی در توسعه مترو 
داشــته ایم، اما روند توسعه مترو در 
این دوره خوب بوده و  خط ۱۰ کلنگ 
خورده است و برای احداث خط ۸ و 
۱۱ نیز تفاهم نامه هایی امضاء شده 
است.  تشکری هاشمی با بیان اینکه 
طبق طرح جامع باید ۹ هزار اتوبوس 
در تهران  داشــته باشیم،  ادامه داد: 
روزی ۶ هزار اتوبوس در تهران وجود 
داشت اما با عدم نوسازی، این ناوگان 
به ۲ هزار عدد رسیده و از این تعداد 
نیز روزانه حدود ۳۰۰ دستگاه خراب 

و راهی تعمیرگاه می شوند. 
بنــا براعلام پایگاه اطلاع رســانی 
شورای اســلامی شــهر تهران، وی 
که در یک برنامه تلویزیونی ســخن 
مــی گفت، با بیان اینکــه برای حل 
مشــکلات حوزه حمل و نقل تهران، 
شورای اسلامی شهر تهران ۲۷ هزار و 
۶۰۰ میلیارد تومان بودجه اختصاص 
تعیین کرد، گفت: بالــغ بر ۱۱ هزار 
میلیارد تومان ایــن بودجه  به حوزه 
ناوگان اتوبوســرانی و مترو اختصاص 
یافته است و در همین راستا قرارداد 
تأمین ۳ هــزار اتوبوس و مینی بوس 
با سازنده داخلی منعقد شده است و 
به موازات این امر خرید خارجی نیز 
صورت می گیرد و امیدوارم در ۳ ماه 
آخر امســال و ۳ ماه اول سال آینده 
اتوبوسرانی  از ســختی های  بتوانیم 
بکاهیم. رئیس کمیســیون عمران و 

حمل و نقل شــورای اســلامی شهر 
تهران با اشاره به توسعه معابر گفت: 
باید نقایص شــبکه معابر ســاخته و 
تکمیل شــود و درحال حاضر بخش 
اعظمــی از این شــبکه جــز رینگ 
کمربنــد شــرقی )بزرگراه شــهید 
امروز  شوشتری( تکمیل شده است، 
نباید به ســراغ بزرگراه سازی برویم؛ 
بلکه باید این پول صرف توسعه حمل 
و نقــل عمومی و جذاب شــدن آن 

جهت افزایش انگیزه شود. 
تشــکری هاشــمی اظهــار کرد: 
درحال بررســی طرح جامع حمل و 
نقل شــهری تهران و حومه هستیم 
تا درباره موضوعــات ترافیکی آینده 

تهران تصمیم گیری شود.
 وی گفت: بایــد تأکید کنم هیچ 
کجای دنیــا برای حــل ترافیک راه 
حل اعجاب انگیزی جز توسعه حمل 
و نقل عمومــی و ترویج حمل و نقل 
پاک پیدا نکرده اند.  وی تصریح کرد: 
ما نیــز به دنبال راه حل های اعجاب 
انگیز نیستیم و باید از تجربه دنیا بهره 
ببریم. بر همین اساس قرارداد اتوبوس 
هــا با خارج از کشــور درحال انعقاد 
اســت و از دولــت می خواهیم پول، 
مســتقیماً خرج شهروندان و حمل و 

نقل عمومی شود.
* خودروهای تک سرنشین یکی 

از دلایل تشکیل ترافیک است
جعفر تشــکری هاشــمی رئیس 
کمیسیون حمل و نقل شورای شهر 
تهران امــروز نیز در جلســه علنی 

شورای شهر تهران با اشاره به وضعیت 
ترافیک شب گذشته پایتخت، گفت: 
شهروندان شب گذشته، شب سختی 
را از نظر ترافیکی گذراندند. هر چند 
کــه تهرانی ها دیگر به ترافیک عادت 
کردند؛ اما دقت داشــته باشــید که 
کســی جز مدیریت شــهری در این 
خصوص نباید پاســخگو باشد و باید 
ببینیم کــه دلایل گرفتاری مردم در 

ترافیک چیست؟
وی بــا بیــان اینکه حجــم زیاد 
خودروهای شــخصی که عمدتا تک 
سرنشــین هســتند یکــی از دلایل 
تشــکیل ترافیک است، تصریح کرد: 
کاهش ســرعت خودروهــا در زمان 
بارندگــی، آبگرفتگــی معابر، خرابی 
تجهیــزات ترافیکی، نبــود حمل و 

نقل عمومــی و ناکارآمدی شــبکه 
از  را می تــوان  تنــدرو  اتوبوس های 
ترافیک شــب  دلایلی دانســت که 
گذشــته را رقم زد؛ اما جای ســوال 
اســت که چه اقداماتــی می توان در 
این خصوص انجام داد که باید بگویم 
باید سیاســت های خــودرو محور و 
تلاش برای تــردد روان خودروها را 
فراموش کنیم. چرا که اتوبان سازی 
دیگر تقاضا ندارد و باید شورای شهر 
به ماننــد بودجــه ۱۴۰۲ در بودجه 
۱۴۰۳ تصمیمات شجاعانه ای بگیرد 
و اعتبــارات زیادی را به حمل و نقل 
عمومی اختصاص دهد تا این خلأها 
جبران شود و مردم مجبور نشوند که 
از خودروی شخصی به جای حمل و 

نقل عمومی استفاده کنند.

یک مقام قضایی مطرح کرد؛

رصددستگاههادرزمینهقانونهوایپاکادامهدارد
سرپرســت معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان تهران 
گفت: اگر به این نتیجه برســیم که ســازمان ها مرتکب تخلفاتی در خصوص اجرای 
قانون هوای پاک شــدند، قطعا نســبت به تعقیب قضایی اقدام می کنیم. ابوالفضل 
نیکوکار درباره اقدامات معاونت پیشگیری از وقوع جرم دادگستری تهران در خصوص 
آلودگی هوا و اجرای قانون هوای پاک گفت: ما تذکر لازم را به سازمان های مربوطه 
دادیم و در حال حاضر گزارش هایی از بخش های مختلف سازمان های مربوطه  ارائه 
شده است. در حال گزارش گیری و جمع بندی هستیم. اگر به این نتیجه برسیم که 
سازمان ها مرتکب تخلفاتی شدند، قطعا نسبت به بررسی های قضایی و تعقیب قضایی 
اقدام می کنیم. وی افزود: همانطور که قبلا اعلام شــد اوایل امسال رای محکومیت 
۵ نفر از مدیران وقت دســتگاه های مختلف  به لحاظ عدم اجرای قانون هوای پاک  
صادر شد و رای آنها در دادگاه تجدیدنظر قطعی و اجرا شد. کلیه سازمان ها هم از آن  
مطلع اند و اگر ترک فعل کنند مورد تعقیب قضایی قرار می گیرند. نیکوکار ادامه داد: 
سازمان ها در خصوص اجرای قانون هوای پاک  تکالیفی دارند و باید آنرا اجرا کنند. 
ما تکالیف را احصا و ابلاغ کردیم. برخی از سازمان ها گزارش دادند و اعلام کردند که 
چه کارهایی انجام دادند. به عنوان مثال در شهریورماه امسال وزارت صمت شروع به 
تولید خودروهای هیبریدی کرد و  جایگاه هایشان در سطح شهر مشخص است. این 
امر اثر برخی از عملکردهاست که باید وسیع شود تا ما اثر بیشتر آن را از هواشناسی 

بگیریم و به امری که چندین سال مغفول مانده سرعت ببخشیم.

مدیرعامل سازمان خدمات شهرداری تهران خبر داد؛

آغازفعالیتمددسراهایسیارفصلیبرای
بیسرپناهاندرشبهایسردپایتخت

مدیرعامل ســازمان خدمات و مشارکت های اجتماعی شهرداری تهران از آغاز به 
کار مددسراهای ســیار فصلی همزمان با برودت هوا و شروع روزها و شب های سرد 
پاییزی برای افراد بی ســرپناه و آســیب دیده خبر داد. احمد احمدی صدر در مورد 
تمهیدات شهرداری تهران برای شــب های سرد پایتخت اظهارکرد: در حال حاضر 
۲۰ مددسرا با ظرفیت دو هزار و ۵۰۰ نفر به افراد بی سرپناه و آسیب دیده خدمات 
ارائه می دهند و با توجه به خدمات رسانی به سایر افراد در راه مانده، آسیب دیده و 
در معرض آسیب، ۲۰ دستگاه اتوبوس نیز به عنوان مددسراهای سیار فصلی فعالیت 
خواهند داشــت. وی افزود: در مرحله نخســت این طرح ۵ مددسرای سیار در معابر 
شهر تهران آغاز به کار کرده اند. همچنین در زمان بارش باران گشت های فوریت های 
خدمات اجتماعی طرح حامی شــهر به شــکل ویژه اقدام به رصد مناطق ۲۲ گانه 

پایتخت خواهند کرد.

معــاون آمــوزش ابتدایــی وزیــر آموزش و 
پــرورش، با تاکید بر اینکه معنی روز بدون کیف 
این نیست که بچه ها همینطوری به مدرسه رفته 
و وقت خود را در مدرسه تلف می کنند، گفت: در 
روز بدون کیف معلمــان باید موقعیت یادگیری 
شــبیه زندگی واقعی برای دانش آموزان ابتدایی 
خلق کنند تا دانش آموز در آن موقعیت، زندگی 
را یاد بگیرد و شایســتگی های پایه در آنها ایجاد 

شود.
معصومه نجفــی پازوکی دربــاره روز بی کیف 
و کتــاب برای دانش آمــوزان ابتدایی، اظهار کرد: 
در ســند تحول بنیادین در مــورد آموزش دانش 
آموزان به ویــژه در دوره عمومی که دوره ابتدایی 
طلایی ترین دوره آموزش عمومی است، تاکید شده 
که باید بچه ها را در شــش ساحت زیستی، تربیت 
بدنی، هنری و زیبایی شناســی، علمی و فناوری، 

اجتماعی و اقتصادی تربیت کنیم.
وی ادامه داد: ســال ها معلمان عادت کردند به 
اینکه به کتاب درسی به عنوان جهت دهنده به کل 
مسیر آموزش و نه به عنوان یکی از ابزارهای تربیت 
نگاه می کنند. این در حالی اســت که وقتی خیلی 

به کتاب درسی وصل شوید این امر خودش شما را 
به سمت حافظه محوری پیش می برد به طوری که 

فقط مباحث دانشی مطرح می شود.
معــاون آموزش ابتدایی وزیر آموزش و پرورش، 
با بیان اینکه روز بدون کیف در مدرســه در واقع 
کتاب را  حذف می کند، تاکید کرد: در این شرایط 
این سوال مطرح می شــود که معلم عزیز، در این 
روز کیف و کتاب وجود ندارد، حال می خواهی چه 
کار کنی؟. در این شــرایط معلم باید موقعیت های 

یادگیری خلق کند.
نجفی پازوکی خاطر نشان کرد: معنی روز بدون 
کیف این نیست که بچه ها همینطوری به مدرسه 
رفته و وقت خود را در مدرسه تلف می کنند، بلکه 
خلاق ترین معلم است که می تواند برای روز بدون 
کیف طراحی آموزشــی کند، یعنــی کتاب دیگر 
نیســت و معلم برای روز بدون کیف باید طراحی 

آموزشی داشته باشد.
وی با تاکید بر اهمیت ایجاد موقعیت یادگیری 
توسط معلم برای دانش آموزان، توضیح داد: در روز 
بدون کیف معلمان باید موقعیت یادگیری شــبیه 
زندگــی واقعی برای دانش آمــوزان ابتدایی خلق 

کنند تا دانش آموز در آن موقعیت یادگیری، زندگی 
را یاد بگیرد و شایستگی های پایه در او ایجاد شود.

معاون آموزش ابتدایی وزیر آموزش و پرورش در 
یک برنامه رادیویی افزد: وقتی کتاب روی میز است 
گویی معلم نگران این است که طبق بودجه بندی 
برای تدریس کتاب پیش رود و تدریس او دیر نشود 
امــا روز بدون کیف ضمن اینکه یک فضای جذاب 
شــبیه زندگی برای بچه ها رقــم می زند، مانوری 
برای معلمان اســت تا معلم تمرین کند روزی که  
کتاب در دست او نیست چطور باید موقعیت های 

یادگیری در ساحات شش گانه تربیتی خلق کند.

رئیس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت 
بهداشت با اشاره به اینکه هنوز جزئیاتی از بیماری 
تنفسی شایع شــده در چین منتشر نشده است، 
گفت: تاکنــون دولت چین اعلام کرده که برآورد 
اولیه نشان می دهد که پس از رفع محدودیت های 
کرونایی و کاهش رعایت پروتکل ها، ویروس های 

تنفسی در کودکان شایع شده است.
دکتر شــهنام عرشــی روز گذشته در نشست 
خبری با خبرنگاران با اشــاره به اینکه پیش بینی 
می شد از اواسط آبان ماه بروز آنفلوانزا افزایش یابد 
و در آذر ماه به اوج برسد، گفت: امسال این اتفاق 

دو هفته زودتر آغاز شــد و از هفته گذشته موارد 
آنفلوانزا افزایش یافته و به حدود ۲۰ درصد موارد 
سرماخوردگی ها رسیده اســت. انتظار داریم که 
نهایتا سیر افزایشی بیماری تا اواخر آذر کند شود.

وی افزود: در تابســتان ۳۰ درصد افراد دارای 
علائم ســرماخوردگی کشور مبتلا به کرونا بودند 
، اما الان زیر ۵ درصد موارد سرماخوردگی کرونا 

هستند.
* هنوز هم فرصت برای تزریق واکســن 

آنفلوانزا وجود دارد
عرشی ادامه داد: پیش بینی می کردیم امسال 
بیماری کمی نسبت به گذشته شدیدتر باشد که 
این اتفاق رخ داد. از طرفی سیســتم بررســی و 
دیده وری را با همکاری انستیتو پاستور و تعدادی 
از دانشگاه های کشور راه اندازی کردیم و از سرتاسر 
کشــور نمونه هایی از موارد بیماری های تنفسی 
سرپایی و بستری جمع آوری می شود و در سایت 
مرکز مدیریت بیماری های واگیر اعلام می شود. در 
عین حال موارد آنفلوانزا به سازمان های جهانی نیز 

گزارش می شود.

به گفتــه وی از افرادی که بــه دلیل کرونا و 
آنفلوانزا بستری می شوند دو سوم موارد مبتلا به 
آنفلوانزا هستند و کمتر از یک سوم کرونا و مابقی 

درگیری های ریوی هستند.
او ادامه داد: متاســفانه علی رغم تاکیدات ما بر 
اهمیت تزریق واکسن اما عمده بستری ها مربوط 
به افراد واکسن نزده و بیماران مزمن است هرچند 
که هنوز هم فرصت برای تزریق واکســن آنفلوانزا 

وجود دارد.
کشور  در  تاکنون  پرندگان  آنفلوانزای   *

شناسایی نشده است
وی بــه شناســایی نــوع H۵N۱ آنفلوانزای 
پرندگان در جهان اشــاره کرد و گفت: آنفلوانزای 
پرندگان تاکنون در کشــور شناسایی نشده است 
اما این نوع از آنفلوآنزا در پرندگانی که به صورت 
گذری از کشور عبور می کنند گزارش شده است 
و برخی مرغداری های سنتی و صنعتی نیز گرفتار 
شده اند که سازمان دامپزشکی در حال کنترل این 
موارد اســت اما مورد ابتلای انسانی از آن تاکنون 

گزارش نشده است.

معاون آموزش ابتدایی وزیر آموزش و پرورش:

روز»بدونکیف«بهمعنیوقتتلفکردنبچههادرمدرسهنیست
رئیس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت :

جزئیاتیازبیماریتنفسیشایعشدهدرچینمنتشرنشدهاست

خبر

خبر
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کم آبی چند ساله تهران، تبخیر 
آب و عدم تأمین حــق آبه دریاچه 
باعث شــده بحران خشکی  چیتگر 
بیخ گوش این دریاچــه قرار بگیرد 
و در پی این اتفــاق با ورود اعضای 
شــورای اســلامی شــهر تهران و 
هشــدارهای آنها بــرای تأمین این 
حق آبه؛ شــهرداری تهران عزم خود 
را برای احقــاق حق آبه این دریاچه 

جزم کرده است.
دریاچه شــهدای خلیــج فارس؛ 
مســاحت  با  مصنوعی  دریاچــه ای 
تقریبــی ۱۳۰ هکتار کــه در غرب 
تهــران و منطقه ۲۲ شــهرداری و 
شــمال پارک جنگلــی چیتگر قرار 

گرفته است.
کم شــنیده نمی شود اخباری از 
مشــکل حق آبه تالاب های مختلف 
کشــور مشــکلی که هورالعظیم و 
گاوخونــی با آن دســت و پنجه نرم 
می کننــد. در حقیقت موضوع حق 
آبه در کشــور آنقدر جــا نیفتاده و 
مهجور اســت که در حفظ دریاچه 
مصنوعــی هم بــا معضــل مواجه 
شــده ایم. چندی پیش اخبار روند 
منتشر  آزادی  دریاچه  خشک شدن 
شــد؛ دریاچه ای که قهرمانان برخی 
رشته های ورزشی مانند قایقرانی در 
آن تمرین می کننــد. این اواخر نیز 
به قدری تــراز آبی آن کاهش یافته 
بود که با وســاطت و رایزنی دو وزیر 
کابینه مشکل تا حدی رفع و رجوع 
گردیــد و حال صحبــت از خطر در 
کمین دریاچه شهدای خلیج فارس 

است.
از همــان ابتدای بهــره برداری 
دریاچــه خلیــج فــارس موافقان و 
منتقدانی وجود داشــتند به شکلی 
که برخی از اعضای شــورای شــهر 
چهارم این پروژه را تنها به نفع بساز 
و بفروش هــای اطــراف این دریاچه 
می دانســتند و پیش بینی می کردند 
با بحران کم آبــی تهران این دریاچه 
در آینــده به یکی از نقــاط بحرانی 
تهــران تبدیل خواهد شــد و تاکید 
می کردند: از حجــم آب ۸ میلیون 

مترمکعبــی این دریاچه ســالانه ۲ 
میلیون متر مکعب بخار می شــود 
و بــا کمبود فــراوان آب در تهران، 
این میزان تبخیــر آب را نمی توان 
جبران کرد؛ امــا مدافعان این پروژه 
بر جذابیت های گردشگری آن تأکید 

داشتند.
در همین راستا سوده نجفی عضو 
کمیسیون سلامت، محیط زیست و 
خدمات شهری شورای اسلامی شهر 
تهران در جلسه علنی شورا نسبت به 
کمبود آب در دریاچه چیتگر و لزوم 
اختصاص حق آبه دریاچه از رودخانه 
کن تذکــر می دهد و  با اشــاره به 
بازدیــد خــود از دریاچه شــهدای 
خلیج فارس یا همان چیتگر با هدف 
بررسی کاهش ســطح آب، موضوع 
عدم اختصاص حق آبــه دریاچه از 

رودخانه کن را یادآور می شود.
وی می گوید: کمبود آب دریاچه 
قابل توجه شــده اســت. ادامه این 
روند آســیب زا خواهد بود و از آب 
منطقه ای می خواهیم که برای تأمین 
حق آبه دریاچه همکاری کند. لذا با 
پیگیری هــای ویــژه و مطرح کردن 
شــرایط در کمیســیون و تعامــل 
معاونت خدمات شــهری شهرداری 
باید هر چه سریعتر حق آبه دریاچه 

اختصاص یابد.
خدمات  معاون  نظری،  حســین 
شــهری و محیط زیست شهرداری 
تهــران نیــز کــه در بازدیــد عضو 
شورای شــهر تهران حضور داشت، 
ضمن ارائه  گزارشــی از همکاری ها 
و تعاملات صورت گرفته با شــرکت 
آب منطقه ای برای حل مشــکل کم 
آبی دریاچه، عنوان می کند: آبگیری 
به  موقع دریاچه شهدای خلیج فارس 
در زمان مقرر، دغدغه  شهردار تهران 
است و عزم شهرداری بر احقاق حق 
آبه  دریاچه شهدای خلیج فارس بوده 

است.
محســن صالحــی، مدیرعامــل 
شــرکت نوســازی و عمران چیتگر 
بــا بیان اینکه در مدیریت شــهری، 
مجموعــه ۲۵۰ هکتــاری دریاچــه 

شــهدای خلیج فارس، به مثابه یک 
موجود زنده و دارای اکوسیســتمی 
ویــژه شــناخته می شــود، اظهــار 
می کند: نگهداشــت و توسعه فضای 
ســبز، کنترل کیفیت آب ورودی به 
دریاچه، حفاظت و حراست از اموال 
شهر، معرفی و آشنایی گردشگران با 
گونه های پرندگان و آبزیان، نظارت 
بر استاندارد لوازم شهربازی، ارتقای 
خدمات رسانی در نظافت پهنه های 
آبی و خشــکی، نمازخانه، آبخوری 
ها، ســرویس های بهداشتی، کنترل 
ترمیم مداوم مسیر دوچرخه سواری 
و مســیر پیاده روی شــهروندان و 
... تنهــا بخش کوچکــی از وظایف 
مدیریت مجموعه دریاچه شــهدای 
خلیج فارس اســت که با گروهی از 
کارشناســان متخصص و با ســابقه 

شهری، در حال انجام آن هستیم. 
وی ادامه می دهد: بخش عمده ای 
از وظایف مدیریتی شرکت، معطوف 
به تعامــلات فی مابین مجموعه های 
ارگان هــای  ســایر  و  شــهری 
خدمات رســانی و عمرانی اســت و 
بــه عنوان مثــال، در طــرح جامع 
دریاچه، پیش بینی شــده است که 
بعــد از آبگیری کامــل دریاچه در 
زمان افتتاحیه، هر ساله به میزان ۲ 
میلیــون متر مکعب از رودخانه کن، 

حق آبه به دریاچه اختصاص یابد. 
صالحی گنجایــش مخزن اصلی 
مترمکعب  میلیــون  را ۷  دریاچــه 
عنوان و در توضیح بیشتر می گوید: 
در فصول گرم بــه دلیل تبخیر آب، 
نیاز اســت که سالانه ۲ میلیون متر 
مکعــب آب، از رودخانه کن، بعد از 
گذر از مسیر ۷ کیلومتری و تصفیه 
در تصفیه خانه دریاچه، وارد دریاچه 
شــود تا تراز آب در سطح استاندارد 
باقی بماند. اما بنا به دلایلی این مهم 
از ســال ۱۴۰۱ محقق نشد و سطح 
آب دریاچه به مقدار قابل ملاحظه ای 
پایین آمده که این موضوع بســیار 

نگران کننده است.
و  نوســازی  مدیرعامل شــرکت 
عمران چیتگر مــی افزاید: با توجه 

به تحلیل اثرات پایین آمدن ســطح 
آب دریاچه بر محیط زیست و تبعات 
احتمالی آن بر شهر و شهروندان، با 
هماهنگی و حمایت اعضای شورای 
اسلامی شــهر تهران، تدابیر شهردار 
ارشــد  و همــکاری مدیران  تهران 
شــهری، بالاخص معــاون خدمات 
شــهری شــهرداری تهران در صدد 
هســتیم که به امید خدا امســال با 
تعامل سازنده با وزارت نیرو و شرکت 
آب منطقه ای، نسبت به تحقق حق 
آبــه  مقرر ســالانه دریاچــه و رفع 
دغدغه  به حق شهروندان و ساکنین 
محله های اطراف دریاچه اقدام کنیم. 
آمــار و ارقام، نشــان دهنده رشــد 
محدوده شهری بعد از افتتاح دریاچه 
است و پر بیراه نیست اگر بگوییم که 
رشد ســریع منطقه  ۲۲ شهر تهران، 

مدیون وجود دریاچه است. 
* اختصاص حق آبه  به دریاچه، 
ادای حق شهر و شهروندان است

وی  با تأکید بــر اینکه اختصاص 
حق آبه  به دریاچه، ادای حق شــهر 
و شــهروندان اســت و باید در زمان 

مناســب این مهم به اجــرا درآید، 
می گویــد: در حال حاضر چند گونه 
ماهی، لاک پشت و میگو، قسمتی از 
چرخه  اکوسیســتم طبیعی دریاچه 
را شــکل می دهند که هر ســاله با 
فرا رسیدن فصل مهاجرت، از اوایل 
آذرماه تــا انتهای اســفند، پذیرای 
گله های پرشــمار پرندگان مهاجر از 
جمله کاکایی ها، قره غازها و اردک ها 
هســتیم که کاهــش آب دریاچه، 
مطمئنا بر کیفیــت زندگی آنها نیز 

تاثیرگذار خواهد بود.
اینکه مجموعه  بیــان  با  صالحی 
دریاچــه  گردشــگری  فرهنگــی 
شــهدای خلیــج فارس بــه عنوان 
دارایی استراتژیک پایتخت به شمار 
می آید و شــهروندان عزیز تهرانی و 
گردشــگران گرانقدر، در این دارایی 
ادامــه می دهد:  ســهیم هســتند، 
از  فــارس  دریاچه شــهدای خلیج 
ابتدای بهره بــرداری با هدف ترویج 
گردشــگری ارزان قیمت و با تمرکز 
بر گسترش گردشــگری خانوادگی 
بــه عنــوان یکــی از مجموعه های 

گردشــگرپذیر شــهر تهران در بین 
شــهروندان و گردشــگران شناخته 
شــده و اگر بنا بر هر دلیلی معضل 
کم آبــی گریبانگیر ایــن مجموعه 
زیست  تبعات  شــود،  گردشــگری 
محیطی و شهری آن می تواند تاثیر 
گردشــگری  اقتصاد  بــر  نامطلوبی 
شــهر وارد آورد. گفتنی است، یکی 
از راهکارهای حل مشــکل کم آبی 
دریاچه چیتگر جاری شــدن آب از 
رودخانه کن اســت و در همین ایام 
ابتدایی آذر ماه است که آب در بستر 
رودخانه کن جاری خواهد شــد؛ لذا 
زمان آن رسیده است که شهرداری 
تهران و شــرکت آب منطقه ای برای 
فراهم کردن شرایط آبگیری به دنبال 
برنامه ریــزی برای رفع مشــکلات و 
موانع اداری و فنی این فرایند باشند. 
پیش بینی می شود امسال دریاچه 
برای زنده مانــدن ۲.۵ میلیون متر 
مکعــب آب نیــاز دارد و با توجه به 
ظرفیت خطوط انتقال و تصفیه خانه 
دریاچه ضروری است هر چه سریع تر 
تمهیــدات ایــن کار فراهم شــود.

رئیس جمهوری:

افزایشتولیدوصادراتنفتباوجودتحریمها
برگزرینیدرکارنامهدولتمردمیاست

رئیس جمهوری با بیان اینکه نفت و گاز بهترین بخش برای سرمایه گذاری است، 
گفــت: افزایش تولید و صادرات نفت با وجــود تحریم ها و تهدیدها برگ زرینی در 

کارنامه دو ساله دولت مردمی است.
به گزارش سرزمین پویا و به نقل از شانا، سیدابراهیم رئیسی در ادامه نظارت های 
ســتادی بر دستگاه های اجرایی، به وزارت نفت رفت و پس از شنیدن گزارش وزیر 
و مدیران این وزارتخانه از عملکرد دو ساله، همچنین طرح برخی موانع و مشکلات 
پیش رو، به بیان دســتورات و خط مشــی های مهمی بــرای ارتقای کمّی و کیفی 

عملکرد این وزارتخانه پرداخت.
وی با بیان اینکه سرمایه گذاری موتور محرک رشد اقتصادی است، نفت و گاز را 
بهترین بخش برای سرمایه گذاری دانست و از مدیران مجموعه وزارت نفت خواست 
با تلاش برای جذب بیشتر سرمایه داخلی و خارجی به رشد تولید و افزایش کسب 

درآمد شتاب بیشتری بدهند.
رئیس جمهوری افزایش تولید و صادرات نفت با وجود تحریم ها و تهدیدها را برگ 
زرینی در کارنامه دو ساله دولت مردمی دانست و در ادامه جلوگیری از خام فروشی 
به عنوان یکی از مسائل مورد تأکید رهبر معظم انقلاب را از جمله وظایف مهم وزارت 
نفت برشمرد و تصریح کرد: فرآوری نفت خام به افزایش تولید، اشتغال و بهره وری 

منجر خواهد شد.
تأکید بر معطل نگه  نداشتن طرح های توسعه ای وزارت نفت به بهانه دیدگاه های 
کارشناسی، تسریع در تکمیل طرح جمع آوری گازهای مشعل با استفاده از ظرفیت 
شــرکت های دانش بنیان و توجه ویژه به مدیریت مصرف در کنار مدیریت تولید از 

دیگر نکات مهم مطرح شده از سوی رئیسی بود.
وی در ادامه موضوع قاچاق ســوخت را از معضلات جدی کشــور و مقابله با آن 
را وظیفه همه دســتگاه های مســئول با همکاری وزارت نفت برشــمرد گفت: اگر 
کشــورهای همسایه ما نیازمند سوخت هســتند، باید از مبادی رسمی و در قالب 
امضــای قراردادهای معین اقدام به خرید ســوخت مورد نیــاز خود کنند تا هم از 
خسارت های گســترده قاچاق جلوگیری شود و هم درآمد حاصل از آن صرف رفاه 
مردم منطقه شــود. رئیس جمهوری بر ضرورت نظارت و مراقبت جدی نســبت به 
حفظ پاکی و ســلامت اقتصادی وزارت نفــت تأکید و اظهار کرد: در مجموعه های 
ثروت سازی نظیر وزارت نفت باید به شــدت مراقب ورود دست های ناپاک و روابط 

ناسالم اداری به ویژه در امضای قراردادها بود.
رئیسی عمل به مسئولیت  اجتماعی وزارت نفت را از جمله اقدام های خوب این 
وزارتخانه توصیف کرد و با تأکید بر اولویت دهی به هزینه کرد این منابع در توســعه 
مناطق نزدیک به مراکز تولید، همچنین مراقبت از چانه زنی افراد، نهادها و سازمان ها 
در جذب این منابع، وزیر نفت را مکلف کرد با نظارت و کنترل هیئتی متشــکل از 

افراد مسئول نسبت به اجرای منضبط و نظام مند مسئولیت  اجتماعی اقدام کند.
ضرورت ایجاد یکپارچگی در بخش های بالادســتی، میان دستی و پایین دستی 
پتروشیمی با هدف پیروی از سیاست های کلی وزارت نفت، تأکید بر رفع ناترازی ها 
به ویژه در بخش بنزین و گاز و تبدیل این فرآورده ها به ثروت، برنامه ریزی برای جذب 
و حمایت سرمایه گذار از بخش خصوصی با تضمین سرمایه و سود، هوشمندسازی 
حوزه نفت و گاز با بهره گیری از ظرفیت شــرکت های دانش بنیان و عملیاتی کردن 
مردمی سازی در مجموعه وزارت نفت از طریق سهیم کردن مردم از دیگر تأکیدها 

مهم رئیس جمهوری به مدیران ارشد وزارت نفت بود.
وی یکی از اطمینان بخش ترین بخش ها برای جذب و هدایت نقدینگی مردم به 
ســمت تولید را مشارکت و سرمایه گذاری در میدان های مشترک نفت و گاز کشور 
دانست و گفت: بهره برداری از میدان های مشترک از اولویت های جدی دولت برای 
جذب سرمایه گذاری است و نباید از این منابع خدادادی متعلق به مردم غفلت کرد.

وزیــر نیرو از به کارگیری شــیوه 
نویــن مدیریت مصــرف در بخش 
خانگی خبــر داد و گفت: به محض 
آماده شدن زیرساخت ها جزئیات این 
شــیوه اعلام خواهد شد، به گونه ای 
که هر فــرد در هر لحظــه مصرف، 
تحت تاثیر اطلاع رسانی و شیوه های 
انگیزشی تصمیم به مصرف کردن یا 

نکردن خواهد گرفت.
علی اکبر محرابیان در جلســه با 
مدیران صنعت برق و مدیران عامل 
شــرکت های توزیع نیــروی برق، 
ضمن گرامیداشت هفته بسیج و یاد 
دلاورمردان خطه ایران اســلامی به 
ویژه در دفاع مقدس گفت: تابستان 
امســال و دیگر سال هایی که پشت 
ســر گذاشــتیم با تجارب مختلفی 
مواجه شــدیم، این در حالیست که 
یک مجموعه دانش بنیــان، پویا و 
رو به رشــد نکات مثبت را دریافت، 
تکــرار و تقویت کرده و نکات منفی 
را  شناســایی و به نحوی مدیریت 
می کند کــه از اثرات نکات منفی بر 

کنار باشد.
وی بــا تاکید بر اینکــه علاوه بر 
برگزاری جلســات عبور از پیک، از 
برنامه های توسعه و دراز مدت صنعت 
بــرق نباید غافل بــود، ادامه داد: در 
طول دو ســال گذشــته برنامه های 
ارزشمندی تدوین شــده است و از 
مدیران صنعت برق انتظار دارم بخش 
قابل توجهی از اوقاتشان را در جهت 
اجرای برنامه های عظیم و دراز مدت 

و اساسی به کار گیرند.
وی با تاکید بــر اینکه برنامه های 
سالانه زمانی قابل دفاع است که هر 
کدام برشی از برنامه درازمدت باشد، 

ادامه داد: چنانچه اقدامات ضربتی در 
رفع مشــکلات و نگرانی های صنعت 
برق باشد، تاثیر و اثرگذاری نخواهد 

داشت.
*برنامه های چهار ساله بخش 

برق در برنامه هفتم
وی با اشــاره به اینکه در ابتدای 
فعالیت در وزارتخانه یک برنامه چهار 
ســاله تدوین کردیم و بعد به برنامه 
هفتم تبدیل شــد، ادامه داد: در پی 
آن کمیته ای نیز مامور شد برنامه ۲۰ 
ساله صنعت برق را تدوین کند و این 
برنامه ها در جایگاه خودش تصویب و 
برای عملیات اجرایی آماده شــد، در 
واقع زمانی برنامه ارزشمند است که 

برشی از برنامه دراز مدت باشد.
محرابیان با اشاره به مفهوم ناترازی 
به عنوان فاصله  بین تولید و تقاضای 
مصــرف اظهار کرد: آیــا اعدادی که 
در این زمینه اعلام می شــود و روش 
محاســبه صحیح اســت؟ در بخش 
تولیــد ظرفیت های تولیــد را آماده 
می کنیم، اما در بخش تقاضا آیا اینکه 
هر مصرف کننده ای هر میزان مصرف 
را در هر ساعتی تقاضا کند به عنوان 
تقاضای واقعی مطرح می شــود و آیا 
مجاز هستیم با این معادله محاسبه 
کنیم؟ و آیا این به عنوان محاســبه 

صحیح مطرح می شود؟
وی گفــت: بــه عبارتی بــا این 
میزان ناتــرازی که داریم یک تلاش 
دســته جمعی بــرای رفــع ناترازی 
می کنیــم. آیــا قرار اســت صنعت 
کشــور، کشــاورزی و خانگــی هر 
میزان مصرف را با هر شــرایطی  در 
هر ساعتی درخواست کند و صنعت 
برق کشــورهم خودش را مامور کند 

و مسئول پاســخگویی بداند؟ طبق 
بررسی ها تقریبا در هیچ نقطه جهان 
و هیچ کشوری نیست که صنعت برق 
خود را بــرای رفع این نیازها تنظیم 

کند.
وزیر نیــرو با بیــان اینکه زمانی 
کــه نیازهای بخش هــای مختلف را 
مطابق با الگو و برنامه صحیح مصرف 
انــرژی تنظیم کنیــم این  معادلات 
تفاوت اساســی پیدا می کند، افزود: 
در صنعــت برق برای رفــع ناترازی 
دو مدل ویــژه داریم. یک روش این 
است که  صنعت را به گونه ای توسعه 
دهیم که ظرفیت های  تولید، توزیع 
و تامیــن را افزایش دهیم و در کنار 
این باید مدیریت مصرف را به گونه ای 
انجام دهیــم که با حداقــل انرژی 
بتوانیم حداکثــر تامین انرژی انجام 
دهیم. در واقع پیک های لحظه ای و 
ســاعتی را به خطوط به هم متصل 
در طول شــبانه روز تبدیل کنیم که 
معنــای آن تامین انرژی بیشــتر و 
مصرف اقتصــادی از  کلیات صنعت 
برق  کشور است و کل ساعت شبانه 

روز در کل سال را شامل می شود.
بــر مدیریت مصرف  *علاوه 
افزایش ظرفیت تامین برق مورد 

توجه است 
وی تفــاوت مصرف تابســتان و 
زمستان کشــور را بیش از ۳۲ هزار 
مگاوات عنوان کرد و گفت: ۳۲ هزار 
مگاوات معادل کل  مصرف کشــور 
مصر  بــا ۱۱۰ میلیــون جمعیت و 
اقلیمی گرمتر از جمهوری اسلامی و 
تولید ۶۰ میلیارد دلار بیش از کشور 
ما است، البته منظور این نیست که 
اگــر به مردم  رفاه و آسایشــی ارائه 

کردیم، بخواهیم پس بگیریم اما باید 
دید جهان با ۳۲ هزار مگاوات چه می 

کند؟
وی با تاکید بــر اینکه مهمترین 
اقدام در دســتور ما مدیریت مصرف 
به روش صحیح است، گفت: مدیریت 
مصــرف دارای دو جنبــه در بخش 
عرضه و تقاضا است که براین اساس 
تقاضــا تابع عرضه اســت. مدیریت 
مصرف صحیح در بخش عرضه باعث 
می شــود که بخش تقاضا تابع شما 
حرکت کند. با این رویکرد مســائل 
قابل حل می شود و این تفاوت نگاه 

در گذشته و حال است.
وی براســتفاده از آخرین فناوری 
و تکنولوژی در بخــش توزیع برای 
مدیریت صحیح مصرف و ارائه الگوی 
مناسب به بخش مصرف کشور، تاکید 
کرد و افزود: استفاده از تکنولوژی ها و 
تعریف اقتصاد و طراحی الگوی تولید 
باید به گونه ای باشــد کــه با انرژی 
کمتر بیشترین تامین را انجام دهید.

*مصرف برق خانگی با افزایش 
دو میلیون کنتور نسبت به سال 

۱4۰۰ کاهش یافت
وی با اشاره به خاموشی تابستان 
تــا ۳۱  اردیبهشــت  از ۲۹   ۱۴۰۰
شهریورماه و همچنین استمرار گرما 
در سال  ۱۴۰۲، خاطرنشان کرد: تا 
سال ۱۴۰۲ بیش از دو میلیون کنتور 
جدید و مشــترک به شــبکه اضافه 
شــد و از طرفی عدد مصرف بخش 
خانگی در ســال ۱۴۰۰ )در بین ۱ 
خرداد تــا ۱۵ مــرداد در دوره گرم 
ســال(  حدود ۴۸ میلیاردکیلو وات 
ســاعت بوده است و اگر رشد تولید، 
گرما و جلوگیری از خاموشی و عدم 

تعمیر  را در نظر بگیریم با محاســبه 
۵ درصد رشد مصرف عادی سالیانه 
و خاموشــی ها و گرمــا حداقل ۲۰ 
درصد به ۴۸ میلیارد کیلووات ساعت 
اضافه می شــود و این در حالی است 
که میزان مصرف از تابســتان ۱۴۰۰ 
کاهش هم داشته اســت و تابستان 
۱۴۰۲ کل انرژی تامین شــده برای 
بخش خانگــی ۴۶ میلیارد کیلووات 

ساعت بوده است.
وی ادامــه داد: در بخش صنعتی 
در ســال ۱۴۰۰ انرژی تامین شده 
۳۶.۷ میلیارد کیلووات ســاعت و در 
تابستان ۱۴۰۲ میزان ۴۶.۱ میلیارد 
کیلو وات ساعت بوده است که حدود 
۱۰ میلیارد کیلووات ساعت و معادل 
۲۶ درصد برق بیشــتری به صنعت 
داده شده اســت و  بخش خانگی ۴ 
درصد کاهش مصــرف به جای ۲۰ 
درصد رشــد مصرف داشته است و 
ما به ازای این مقــدار صرفه جویی، 
تمــام ظرفیت های در اختیار صنعت 
قرار گرفته و برق بخش صنایع تامین 

شده است.
اینهــا  داد:  ادامــه  محرابیــان 
جملگــی ماحصل دو ســال تلاش 
اقدامات ســازه ای، ســخت افزاری، 
نیروگاه سازی، توســعه شبکه و نرم 
افــزاری و ایجاد الگوی های مختلف 
و مصوبات اســت که در این دو عدد 

قابل نمایش است.
سیاســت  مهمترین  نیــرو  وزیر 
اعمــال شــده در بخــش خانگی را 
پاداش صرفه جویی و استفاده از مدل 
اقتصــادی برای ترغیب مشــترکان 
اعلام کرد و گفت: اصلاح نرخ در دنیا 
یعنی هر میزان برق به فروش می رود 

به همان میزان هم در کشــور برق را 
به فروش برســانیم و این موضوع به 

مصرف کننده علامت می دهد.
وی اضافه کرد: این موضوع یعنی 
برای  بین المللی  انــرژی  نرخ  اعمال 
خانوارهایی از جمله با حقوق کارگر، 
کارمند و معلم که سرانه های دیگرش 
بین المللی نیســت، امکانپذیرنیست؛ 
امــا نکته و مطلب مهم اینســت که 
بدون تغییر در نــرخ، از پارامترهای 
اقتصادی به گونه ای اســتفاده شــد 
کــه همان اثرگذاری را داشــت و به 
خانوارها اعلام شــد اگــر نمی توانیم 
قیمــت برق را افزایــش دهیم، مابه 
ازای صرفه جویی با نرخ خوب از آنها 
خریداری می شود که البته باید از این 

ظرفیت استفاده بهتری کنیم.
محرابیان افزود: حدود ۱۰ درصد 
از این ظرفیت استفاده کرده ایم چرا 
که اطلاع رســانی مناســبی در این 
زمینه نشده است. اطلاع رسانی زمانی 
است که هر مشــترکی در هرلحظه 
مصرف برق، پاداش صرفه جویی در 

ذهنش شکل گیرد.
محرابیان با تاکید بر ظرفیت های 
فوق العاده بــالا در مدیریت مصرف، 
یادآوشــد: ما باید به دنبال روشهایی 
باشــیم که بدون تاثیر در رفاه مردم، 
رشــد تولید و رشــد ارزش افزوده و 
افزایش نرخ، مدیریت مصرف کنیم. 
مهمترین نقش شــرکت های توزیع 
اجــرای این مفهوم اســت که ضمن 
تامین ابــزار مدیریت بــرای خود و 
مصرف کننده، رفــع نقاط ضعف در 
شبکه در دســتور کار قرار گیرد که 
بر این اساس در بخش فوق توزیع به 

۷۶ پروژه رسیدیم.

وزیر نیرو با بیان اینکه در مجموع 
صنعت با توجه به اقدامات ۱۴۰۰ و 
۱۴۰۲ نمره قابل قبولی دارد، اظهار 
کــرد: با توجــه به رتبــه بندی ۳۹ 
شرکت برق در بخش های مختلف و 
مشخص بودن روندها، ضمن ارزیابی 
شرکت و شناسایی نقاط ضعف، باید 
این کمیته ها از این هفته شــروع به 
کار کنند و از مجموع تجارب، به یک 
دســتورالعمل برسیم و بر این اساس 
ضریب توانمندی و بهره وری افزایش 

پیدا می کند.
وی با اشــاره بــه اینکه در بخش 
صنعتی تجارب خوبی در دو ســال 
اخیر ثبت شده است، اظهار کرد: در 
برخی از صنایع می توان با مدل های 
بهتری رضایت بیشتری ایجاد شود تا 

به تولید بدون دغدغه بپردازند.
وزیــر نیرو از به کارگیری شــیوه 
نویــن در ســال ۱۴۰۲ در بخــش 
خانگی خبــر داد و گفت:  به محض 
آماده شدن زیر ســاخت ها جزئیات 
این شیوه اعلام خواهد شد. بر اساس 
این طرح هر فرد در هر لحظه مصرف  
تحت تاثیر اطلاع رسانی و شیوه های 
انگیزشی تصمیم به مصرف کردن یا 

نکردن می گیرد.
وی با بیان اینکه در شورای عالی 
انرژی مصوب شد تبلیغات کولرهای 
گازی در سراسر کشور به جز مناطق 
گرمســیری ممنوع شود، ادامه داد: 
ایــن موضــوع بــه زودی عملیاتی 
خواهد شــد و رسانه های کشور باید 
در مورد مذمت و مشکلات استفاده 
از کولرهای گازی در سراســر کشور 
و مناطق عادی و سردســیر از نظر 
عادی و طبی اطلاع رسانی گسترده 

کنند.
از  معابر  روشــنایی  *تغییر 
کم  فوق  به  پرمصرف  لامپ های 

مصرف
محرابیان به موضوع رمز ارزها نیز 
اشاره کرد و گفت در تابستان ۱۴۰۱ 
اقدام خوبی انجام شــد  و در ســال 
۱۴۰۲ مغفول ماند، برای سال پیش 
رو موضوع رمز ارزها را در دستور کار 
قرار می دهیــم. جلوگیری از مصرف 
غیرمجاز برق در رمز ارزها بسیار مهم 

است که باید مورد توجه قرار گیرد.
وی از روشــنایی معابــر و تغییر 
روشنایی معابر از لامپ های پرمصرف 
فــوق کــم مصرف  بــه لامپ های 
بــا افزایش نــور خبــر داد و افزود: 
برنامه ریزی شــده اســت در مدت 
محدودی کل روشــنایی کشور را در 
معابرعمومی شــهری و غیرشهری با 
طراحی زیبای شــهری تامین کنیم. 
این در حالی اســت که در تابستان 
۱۴۰۰ به خاطر نبــود انرژی، لامپ 
های معابر را خاموش کردیم که این 

روش مناسبی نیست.
طبق اعلام وزارت نیرو، وی افزود: 
توجه بــه برنامه هــای دراز مدت و 
برق  صنعت  توســعه  استراتژی های 
مهمترین کاری اســت که در دستور 

کار وزارت نیرو قرار دارد.
محرابیان با بیان این که اصلاحات 
ســاختار  بودجه،  نظــام  اقتصادی، 
صنعت برق در دستور کار قرار دارد، 
افزود: ما به دنبال ارتقای صنعت برق 
با توجه بــه ظرفیت های این صنعت 
هستیم تا اصلاحاتی را انجام دهیم و 
از مشــکلات و ناترازی ها نجات پیدا 

کنیم.

وزیرنیرو:تبلیغاتکولرهایگازیجزدرمناطقگرمسیرممنوعمیشود

نایبرئیسکمیسیونانرژیمجلس:اختیارتغییردرقیمتحاملهایانرژیدردستدولتاست
نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: مجلس در برنامه هفتم توسعه دولت را مکلف به تنوع بخشی در سبد سوختی کشور کرد و در حوزه قیمت گذاری ورودی نداشت بلکه این اختیار در دست دولت 
خواهد بود.  هادی بیگی نژاد با اشاره به یکی از بندهای لایحه برنامه هفتم مبنی بر الزام دولت برای تنوع بخشی به سبد سوختی کشور در طول اجرای برنامه بیان کرد: مجلس دولت را در طول اجرای برنامه هفتم توسعه 
مکلف کرد تا برای تنوع بخشیدن به سبد سوختی کشور برنامه ریزی داشته باشد؛ به عنوان مثال استفاده از برق در سبد سوختی کشور به چه میزان باشد. مشخص باشد که سیاست ها در حوزه استفاده از خودروهای برقی 
چگونه است و سهم خودروهای برقی باید چند درصد باشد. وی در ادامه اظهار کرد: مسئله بعدی با توجه به کسری بنزین، دولت چگونه قصد دارد این کسری را جبران کند؟ قصد دارد چه حامل انرژی را جایگزین بنزین 
کند. برق یا LPG یا CNG را می خواهد جایگزین کند. ما دولت را مکلف کردیم برای تنوع بخشی به سبد سوختی کشور برنامه ریزی کند. این عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی در پاسخ به این پرسش که 
گفته می شود اختیار تغییر قیمت حامل های انرژی در برنامه هفتم به دولت سپرده شده است؟ تصریح کرد: اختیار قیمت گذاری برای حامل های انرژی در دست دولت است. ما در برنامه هفتم توسعه نگفتیم که قصد 

گرفتن این اختیار را از دولت داریم یا نه. این اختیار در دست دولت است و از سوی دولت نیز انجام می شود. بحث تغییر در قیمت حامل های انرژی نیز در دست دولت است.

بی آبی بیخ گوش دریاچه؛

حق آبه  دریاچه »چیتگر« چه می شود؟
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معاونوزیرنیرو:پروندهخاموشیهابستهشد
معاون وزیر نیرو در اموربرق و انرژی گفت: با توجه به تدابیر در نظر گرفته شده مشکلی برای تامین سوخت نیروگاه ها نداریم و برای فصل تابستان نیز برنامه ریزی ها آغاز شده و پیش بینی می شود که با همکاری مردم 
مشکلی برای تامین برق وجود نداشته باشد. همایون حایری با اشاره به آخرین وضعیت تامین برق برای زمستان، اظهار کرد: با برنامه ریزی ها و اقداماتی که از سوی شرکت گاز صورت گرفته وسهم گاز بسیار خوبی در اختیار 
نیروگاه ها قرار گرفته است، مشکل خاصی برای تامین سوخت نداریم. وی افزود: این مساله موجب شده که سوخت مایع کمتری در نیروگاه ها استفاده کنیم و وضعیت تامین گاز علی رغم اینکه در برخی از نقاط کشور هوا 
سر شده به خوبی مدیت شده است و امیدواریم با همکاری که وجود خواهد داشت، زمستان امسال را نیز بدون مشکل پشت سر بگذاریم.معاون وزیر نیرو در امور برق و انرژی درباره تدابیر و برنامه ریزی های صورت گرفته 
برای تامین برق در فصل تابستان نیز گفت: برای تابستان از همین الان برنامه ریزی ها آغاز شده تا ظرفیت نیروگاه ها افزایش یابد و در همین راستا خطوط انتقال توسعه یابد و به صورت هفتگی نیز برای این مهم جلساتی 
برگزار می شود. به گفته حائری طبق ارزیابی ها و برنامه ریزی های صورت گرفته، پیش بینی می شود که برای تابستان نیز با همکاری مردم مشکل نداشته باشیم، در تابستان امسال همکاری مردم بسیار خوب بود و امسال سال 
همکاری مردم در بخش مدیریت مصرف بود چراکه برای اولین بار بخش خانگی نسبت به سال های گذشته بدون هیچ محدودیتی میزان مصرف خود را کاهش داد.

رییس سازمان حفاظت محیط زیست مطرح کرد

تعیین مهلت یک ساله برای خاموش شدن فلرهای خوزستان

رییس سازمان حفاظت محیط زیست 
با اشــاره به فلرســوزی در خوزستان و با 
بیان اینکه فلر ســوزی، ســرمایه سوزی 
اســت، گفت: ما حداکثر به این مجموعه 
یک سال فرصت می دهیم که اقدامات را 
انجام دهد و دیگر فلر سوزی نداشته باشد.

بنابر اعــلام روابط عمومی ســازمان 
حفاظت محیط زیســت، علی ســلاجقه 
معاون رییس جمهور و رییس ســازمان 
حفاظت محیط زیست در جریان بازدید 
از شــرکت بهره برداری نفت و گاز مارون 
با اشاره به اهمیت مساله محیط زیست، 
اظهار داشت: جامعه ای با نشاط است که 
محیط زیست سالم داسته باشد و امروزه 
در دنیا زمانی که می خواهند شاخص های 
تمدن را بررسی کنند، ما جزو کشورهای 
با تمدن چندین هزارساله هستیم که به 
آن افتخار می کنیم اما در مسائل محیط 
زیســتی از دنیا عقب هســتیم. از طرفی 
هم اقتصاد کشــور در وضعیت مناسبی 

نیست و ما این را به وضوح در سفره مردم 
مشــاهده می کنیم. البتــه دولت مردمی 
ســیزدهم اقدامات خوبی انجام داده و با 
تمام قوا پای جهاد اقتصادی آمده اســت 
و سعی دارد تا ســریع تر زیرساخت های 

اقتصادی کشور جبران شود.
رییس سازمان حفاظت محیط زیست 
تاکید کرد: از طرفی مســئله تحریم ها و 
سوء مدیریت ها مشکل ساز بوده است اما 
با این وجــود می بینیم که در این دولت، 
ظرفیت تولیــد نفت از روزی حدود ۵۰۰ 
بشکه به ۳ میلیون بشکه رسانده است که 
دنیا باور نمی کند در شرایط تحریم کشور 

ما بتواند چنین کار بزرگی بکند.
معاون رییس جمهــور تاکید کرد: ما 
هم در ســازمان حفاظت محیط زیست 
این شرایط را تسهیل می کنیم اما بحث ما 
این است که توسعه به همراه حفظ محیط 
زیست باشد و این دو در کنار هم در یک 
ترازوی بالانس شده پیش بروند. در بحث 

محیط زیســت و اقتصاد اگــر ناپایداری 
اتفاق بیفتد، ســه مولفه توســعه پایدار 
یعنی، محیط زیست، اجتماع و اقتصاد با 
مشکل مواجه می شوند که نباید بگذاریم 

این اتفاق بیفتد.
اینکه خوزســتان  بیان  با  ســلاجقه 
برای ما بسیار حائز  اهمیت است، گفت: 
ســیالات مایع و گاز در این استان نقش 
اصلی را دارند. ســیل و گــرد و غبار هم 
در این اســتان مشکل ساز هستند و عدم 
توســعه صنایع پایین دست استان، یک 
ضعف اساســی اســت. اصلا قابل قبول 
نیست که خوزستان با این پتانسیل های 
فراوان ۱۲.۴ درصد آمار بیکاری داشــته 
باشد.صنایع پایین دســتی واقعا قابیلت 
اشــتغال و کارآفرینی را دارند و این باید 
اتفاق افتد. وی بیان کرد: زمانی که پرواز 
از  شهر اهواز عبور می کند، چاه های نفت 
رها شــده و فلرها را می بینیم که منابع 
هوا، آب و خاک ما را آلوده کرده و از بین 
برده است. ما ارزشگذاری اقتصادی منابع 
طبیعــی را در ســازمان حفاظت محیط 
زیست شــروع کرده ایم تا ارزش آن را در 
مقابل صنعتی که قرار است در آنجا ایجاد 
شــود، در کفه ترازو بگذاریم و ببینیم که 
کدام یک ســنگین تر اســت. وقتی شما 

محیط زیست که جزو حقوق عامه است 
را از من شهروند می گیرید، باید در کنار 
آن خسارتش را بپردازید و این موضوع نیز 
در ارزشــگذاری دیده شده است. تا پایان 
امسال حداقل ۸۰ درصد نقشه سازی های 
کشــور را انجام می دهیم تــا ارزش آن 
مشخص شود. رییس ســازمان حفاظت 
محیط زیســت تصریــح کرد: هــر کار 
توســعه ای خسارت دارد اما در عین حال 
استان بدون توسعه نمی تواند زندگی کند. 
توسعه باید دانش بنیان، با تکیه بر عقل و 
آگاهی و استفاده از ظرفیت جوانان باشد 

که امروز در همه عرصه ها غوغا کرده اند.
سلاجقه هشــدار داد: محیط زیست 
کشور شــکننده است. اینکه آقای رییس 
جمهــور در سفرشــان بــه چهارمحال 
بختیاری گفتند آب به اندازه کافی داریم 
واقعا همین اســت اما زمان و مکان این 
بارش ها متغیر شــده و ما دانش خود را 

همگام با این متغیرها به روز نکرده ایم.
وی بیان کرد:  باید فضای نابه سامانی 
را کــه نفت در خوزســتان ایجاد کرده و 
دســتکاری کرده به حالت اولیه برگردد. 
باید خود نفت این دستکاری را ساماندهی 
کند و این حداقل انتظاری است که داریم. 
باید ضریــب تاثیر و شــعاع تاثیر فلر را 

اندازه گیری کنیم. عوارض آلایندگی باید 
در نظر گرفته شود و اگر این نقشه سازی 
که در ســازمان درحــال کار بر روی آن 
هســتیم، انجام شــود،  توزیــع عوارض 

آلایندگی منطقی خواهد شد.
معاون رییس جمهور گفت: شاید درصد 
آلایندگی فلر نســبت به خیلی مواد دیگر 
کمتر باشد اما مشعل های روشن فلر از نظر 
روحی و روانی روی مردم تاثیر می گذارد و 
از این نظر مثل مازوت است. مازوت هم از 
آنچه که در میان مردم جا افتاده آلایندگی 
کمتــری دارد اما همین که بگویید جایی 
مازوت می ســوزد، مردم حساس می شوند 
و حــق  هــم دارند چرا کــه عرصه نفس 
کشیدنشان با مشــکل مواجه شده است. 
رییس ســازمان حفاظت محیط زیست با 
بیان اینکه فلر سوزی، سرمایه سوزی است، 
گفت: ما با کلی، حفاری و اکتشاف و مسائل 
مختلف از لایه های زیر زمین ســیالات و 
مایعات را می آوریم بالا و بعد بخشی از آن 
را آتش می زنیــم. در دنیا دانش و فناوری 
استفاده از آن وجود دارد و در کشور ما نیز 
جوانان خلاق این توانایی را دارند. سلاجقه 
گفت: خوشبختانه جهش های خیلی خوبی 
در حوزه نفت اتفاق افتاده و فشارهایی که 
بر شما وارد است را می دانم. زیرساخت های 

شما عمر مفیدش تمام شده که باید اورهال 
و در مواردی به طور کامل جایگزین شود. 
باید از تکنولوژی های روز استفاده شود اما 
تحریم های ظالمانه در این مورد دست ما 
را بسته است اما در داخل نیز می توان مانند 
آنچه در بحث هواپیمایی اتفاق افتاده است، 
با تمام قوا کار کرد و به این فناوری ها دست 
پیدا کرد. وی با تاکید بر اینکه رویکرد اصلی 
دولت محیط زیستی است، گفت: در بحث 
صنعت نفت هم در بحث کیفی ســازی و 
بهینه سازی سوخت و پالایشگاه ها در دستور 
کار قرار گرفته است اما هزینه ها بالاست و 
اعتبارات بسیار بالایی می طلبد اما از طرفی 
هم ظرفیت های خوبی وجود دارد. معاون 
رییس جمهور تاکید کرد: محیط زیســت 
خوزســتان باید جــزو ادارات کل تراز اول 
کشور باشد که خوشبختانه مجموعه محیط 
زیست استان از نظر نیروی انسانی نیروهای 

بسیار خوبی دارد. 
سلاجقه با اشاره به مسئولیت اجتماعی 
در محیط زیســت گفت: نخستین جایی 
که شما تخریب می کنید، محیط زیست 
اســت اما در بحث اجتماعــی هر کاری 
کرده ایم الا فعالیت در جهت حفظ محیط 
زیســت. باید خسارت به محیط زیست و 
خسارت آن محاسبه و پرداخت شود. باید 

دست به دست هم دهیم تا اتفاقات خوبی 
بیفتد و امیدوارم در مجموعه شــما و در 
کل شهر اهواز در سال ۱۴۰۳ دیگر شاهد 
سوختن فلر نباشیم. معاون رییس جمهور 
گفت: ما دو سال پیش پالایشگاه بید بلند 
را افتتاح کردیم که به عنوان صنعت سبز 

هم انتخاب شد اما بعد از آن رها شد.
ســلاجقه تاکید کرد: بحث توســعه 
فضای سبز با توجه به اینکه عرصه دشت 
خوزستان عرصه سیتروسی است و انتهای 
فرایدهای تخریب ســنگ اتفــاق افتاده، 
بســیار مهم اســت. به دلیل سیتروسی 
بودن این عرصه، نخســتین بارشــی که 
اتفاق می افتد، ســریع نفوذ می کند و آب 
جمع می شــود و باید برای آن تمهیداتی 
در نظر گرفتــه شــود. در همین بارش 
اخیر دیدیم که سیل اتفاق افتاد درحالی 
که مقدار بــارش ۳۱ میلی متر بود. بنابر 
اعلام ســازمان حفاظت محیط زیســت، 
وی با اشاره به شــرایط نابه سامان تالاب 
هورالعظیم خاطرنشان کرد: در خصوص 
مســائل مربوط به هورالعظیم نیز باید با 
شرکت ملی نفت مذاکره کنیم. هورالعظیم 
یک ســد عظیم برابر گرد و غبار است و 
پوشش گیاهی و جانوری آن یک سرمایه 

عظیم برای کشور است.

* تعیین مهلت یک ســاله برای 
خاموش شدن فلرهای خوزستان

معاون رییس جمهور و رییس سازمان 
حفاظت محیــط زیســت همچنین در 
حاشــیه بازدید از پالایشــگاه شــرکت 
بهره بــرداری نفت و گاز کارون گفت: این 
فلر ســوزی ها نه شایســته کشور ما و نه 
شایسته وزارت نفت اســت. وزارت نفت 
ظرفیت این را دارد که به اســتانداردهای 
جهانی برســد. نفت ما در ســطوح تمام 
سیالاتش عالی است و امیدوارم این مشکل 
نیز به زودی مرتفع شود. به گزارش روابط 
عمومی سازمان حفاظت محیط زیست، 
سلاجقه اظهار داشت:ما امروز با توجه به 
وضعیتی که در استان خوزستان در بحث 
فلر سوزی داریم، فلرهایی که روشن شده 
و گازی که ســوخته می شود از  مجموعه 
کارون بازدید کردیم. مجموعه ای که الان 
بازدید می کنیم، مجموعه شیرین ســازی 
فاز دو آماکس در اســتان اســت که قرار 
بوده ســال ۱۳۸۵ تــا ۱۳۸۹ این پروژه 
تمام شــود و دیگر شــاهد فلر سوزی در 
این منطقه نباشــیم اما متاسفانه با توجه 
به تغییــر مدیریت و تغییــر دولت ها در 
پروژه تغییراتی اتفاق افتاده اســت که به 

آن دستاوردها نرسیده است.

وزیر نیــرو با بیان اینکه بر اســاس ماده چهار 
قانون مانع زدایی از صنعت برق، ترانزیت برق برای 
نیروگاه هــای خودتامین صنایع رایگان محاســبه 
می شود، گفت: تابستان امسال با همکاری دوجانبه 
وزارت نیرو و صنعت ســیمان شــاهد رشــد ۱۱ 
درصدی تولید ســیمان و حداکثر شدن ظرفیت 

کلینکر کارخانجات سیمان شدیم.
به گزارش ســرزمین پویا و به نقــل از وزارت 
نیرو، علی اکبر محرابیان در جلسه با انجمن صنفی 
کارفرمایان صنعت سیمان گفت: رشد و پیشرفت 
کشــور حاصل تلاش بخش هــای مختلف تولید 
به ویژه صنعت ســیمان کشــور به عنوان صنعت 
راهبردی اســت. به طوری که پیشبرد و پیشرفت 
اغلب پروژه ها از جمله پروژه های مسکن وابسته به 

این صنعت است.
وزیر نیرو افــزود: از آغاز فعالیت دولت مردمی، 
وزارت نیــرو تلاش کرده اســت حداکثــر انرژی 
را بــه ویژه در ایام پرباری شــبکه بــرای صنایع 
مختلف تامین کند. بر این اســاس از سال گذشته 
نشست های متعددی را با صاحبان صنایع مختلف 
برگزار و درباره آن برنامه ریــزی کردیم تا بتوانیم 
حداکثر انرژی مورد نیاز را برای صنایع تامین کنیم.

وی به حاصــل تلاش های دوجانبه از ســمت 
وزارت نیرو و صاحبان صنایع اشاره کرد و ادامه داد: 
خوشبختانه در تابستان امسال موفق شدیم حداکثر 
انرژی را در طول شبانه روز و به ویژه ایام گرم سال 
برای صنایع مختلف کشــور تامین کنیم که رشد 
۱۱ درصدی تولید سیمان و حداکثر شدن ظرفیت 
کلینکر کارخانجات از نتایج مثبت و ارزشمند این 

همکاری دوجانبه بود.

محرابیــان با بیان اینکه برای نخســتین بار در 
تابستان پشت سرگذاشته، تامین برق صنایع از برق 
خانگی پیشی گرفت، بیان کرد: در تابستان امسال 
۴۶.۱ میلیارد کیلووات ســاعت برق برای صنایع 
مختلف کشور تامین شد که امید است این شرایط 

تداوم یابد.
وزیر نیــرو در این زمینه یادآور شــد: کاهش 
مصرف برق در بخش خانگی به واســطه پیشبرد 
سیاســت های تشــویقی و مدیریت هموطنان در 
مصارف خود، در پیشبرد موضوع مزبور بسیار موثر 

واقع شد.
به گفتــه وی، مصرف برق در بخش خانگی در 
تابستان ۱۴۰۰ به رغم خاموشی های متعدد معادل 
۴۸ میلیارد کیلووات ساعت بود اما تابستان امسال 
با وجود افزایش قابــل ملاحظه دمای هوا و اضافه 
شدن ۲ میلیون مشترک جدید به شبکه سراسری 
برق کشور، این رقم به ۴۶ میلیارد کیلووات ساعت 
رسید. این درحالی است که مصرف بخش صنعت 
کشــور از ۳۶ میلیارد کیلووات ساعت در تابستان 

۱۴۰۰ به ۴۶.۱ میلیارد کیلووات ساعت رسید.
وزیر نیرو به برنامه ریزی برای تامین برق صنعت 
در تابستان ۱۴۰۳ اشــاره و اظهار کرد: در تلاش 
هستیم به واســطه برنامه ریزی، مدیریت انرژی به 
نحوی باشد که نواقص تامین انرژی صنایع مرتفع 
شود و تابستان سال آینده برق مناسب تری را برای 

این بخش تامین کنیم.
وی یادآور شــد: یکی از مفادی کــه در قانون 
مانع زدایی از صنعت برق آمده »ماده ۴« است که 
در آن تســهیلاتی برای صنایع انرژی بر کشور در 
نظر گرفته  شــده تا صنایع بر احداث نیروگاه هایی 

که از نظر اقتصادی سودآور خواهد بود اقدام کنند. 
در همین راستا وزارت نیرو مکلف شده در اجرای 
این قانون برق این صنایع را برای خود آن ها، دیگر 
صنایع یا فروش آن برای شــبکه با قیمت مناسب 
انجام دهد و جا به جایی و ترانزیت برق نیز به صورت 
رایگان انجام شود. البته درکنار تسهیلات دیگری 
برای ســرمایه گذاران این بخش پیش بینی شــده 

است.
محرابیــان در این زمینه افــزود: نرخ هایی که 
صنایــع در خرید برق دارند به گونه ای اســت که 
سرمایه گذاری برای احداث نیروگاه ها از سوددهی 
قابل توجهی بوده و بعضا از ســود تولیدات معمول 
این کارخانجات نیز بیشــتر اســت. امید اســت 
در اجــرای این قانون که تا کنــون ۳ واحد آن به 
بهره برداری رســیده در سال جاری و آتی گام های 
بلندی را با حمایت و مشــارکت صنایع برداریم و 

بخشی از ناترازی برق را جبران کنیم.

بخشــنامه ای  در  رئیس جمهــوری  اول  معــاون 
وزارتخانه ها، سازمان ها، مؤسسه ها و شرکت های دولتی، 
نهادهای انقلاب اسلامی، نیروهای مسلح و استانداری ها 
را ملزم به رعایت مصرف بهینه و ایمن گاز طبیعی کرد.

به گزارش ســرزمین پویا و به نقل از شــانا، محمد 
مخبر در بخشنامه ای خطاب به وزارتخانه ها، سازمان ها، 
مؤسسات و شرکت های دولتی، نهادهای انقلاب اسلامی، 
نیروهای مســلح و استانداری ها، بر لزوم مصرف بهینه و 
ایمن گاز طبیعی تأکید کــرد و به این منظور نکاتی را 

یادآور شد. متن کامل این بخشنامه به شرح زیر است:
به منظور مصــرف بهینه و ایمــن گاز طبیعی همه 
وزارتخانه ها، سازمان ها، مؤسسه ها و شرکت های دولتی، 
نهادهای انقلاب اسلامی، نیروهای مسلح و استانداری ها 
از تاریــخ ۱۶/۸/۱۴۰۲ تا پایان ســال ۱۴۰۲ موظف به 

رعایت کامل موارد زیر هستند:
الف - رعایت دمای ۱۸ درجه سانتی گراد در تمامی 

فضاهای اداری.
ب - روشن کردن وسایل گرمایشی یک ساعت قبل 
از آغاز وقت اداری و خاموش کردن آنها یک ساعت قبل 

از پایان وقت اداری.
پ- خاموش کرددن وســایل گرمایشی در روزهای 

تعطیل.
ت- اســتفاده از دستگاه های گازســوز استاندارد با 

A و B برچسب انرژی بالا
ث - انجام معاینه فنی تمامی موتورخانه ها توســط 
شــرکت های تأیید صلاحیت شده از سوی سازمان ملی 
اســتاندارد ایران )براســاس ماده ۱۷ قانون هوایپاک(، 
ســرویس و تعمیر دوره ای تجهیزات گازســوز از طریق 
متخصصان مجــاز و نصب ســامانه پایش هوشــمند 
موتورخانــه به منظور افزایش ضریــب ایمنی و بازدهی 

وسایل گازسوز.
ج- کاهش حداقل بیست درصد )۲۰%( مصرف گاز 
طبیعی هر مشترک نسبت به مدت مشابه سال ۱۴۰۱.

چ - اماکن دولتی، مشــمولین قانون توسعه صنعت 
ایرانگردی و جهانگردی و مشترکان آموزشی/ فرهنگی 
)مدارس، دانشگاه ها، خیریه ها و اماکن ورزشی و مذهبی( 
حداکثر مجاز به مصرف معادل هشــتاد درصد )%۸۰( 

مصارف دوره مشابه خود در سال ۱۴۰۱ هستند.
ح- خاموش کردن سامانه گرمایشی ساختمان های 

تجاری و ورزشی بعد از ساعت ۱۸.
خ - سازمان حراست دســتگاه های مندرج در صدر 
این بخشــنامه موظف به نظارت بر حسن اجرای مفاد 

بند )۱( است.
۲ - وزارت نیرو از طریق شــرکت های توزیع نیروی 
برق مکلف اســت روشــنایی پارک ها، میدان ها، معابر 
درون شهری و جاده ها به استثنای مناطق حادثه خیز را 
تا حد ممکن کاهش دهد، به طوری که منجر به کاهش 

حداقل بیســت درصدی )۲۰%( مصرف برق نسبت به 
مدت مشابه سال ۱۴۰۱ در این بخش شود.

وزارت راه و شهرسازی، استانداری ها، شهرداری ها و 
ارگان های نظامی و انتظامی مکلف به همکاری با وزارت 

نیرو هستند.
۳- برای اجرای موارد فوق لازم اســت اقدامات زیر 

انجام شود:
الف - استانداران ضمن تأکید بر اجرای این بخشنامه 
و طرح آن در شــورای اداری استان، پیگیری های لازم 
جهت صرفه جویی و اصلاح الگوی مصرف در دستگاه های 
اجرایی مشــمول و همکاری با شرکت ملی گاز ایران در 
مدیریت مصرف صنایع به تشــخیص آن شرکت را در 

دستور کار قرار می دهند.
ب - روابط عمومی دســتگاه های اجرایی نسبت به 
اطلاع رسانی مناسب برای کاهش مصرف گاز به کارکنان 

هر دستگاه اقدام کنند.
پ - وزارت نفت از طریق شرکت ملی گاز ایران مکلف 
به پیگیری اجرای دقیق این بخشنامه است. در صورت 
عدم رعایت مفاد این بخشنامه در هر مورد، شرکت گاز 
استان مربوطه موظف است پس از یک بار اخطار کتبی، 

نسبت به قطع جریان گاز مشترک ذی ربط اقدام کند.
ت - مدیران عامل شــرکت های گاز استانی مکلفند 
گزارش هرگونه قصور یا تقصیر در اجرای این بخشنامه را به 
دبیرخانه کارگروه هماهنگی تأمین و رفع مخاطرات سوخت 
زمستانی مستقر در شرکت ملی گاز ایران ارسال کنند.

۴ - بــر اجرای بندهــای )۴(، )۵( ،)۶(، )۸( ،)۱۱(، 
،)۱۳(، )۱۴(، )۱۵( و )۱۶( تصویب نامه شماره ۱۷۰۵۵۸ 

/ت ۵۹۹۰۷هـ مورخ ۱۵/۹/۱۴۰۱ تأکید می شود.

وزیرنیرو:ترانزیتبرقبراینیروگاههایخودتامینصنایعرایگانشد

مدیر اجرایی ســد  و نیروگاه گتوند گفت: EC آب در ســد 
گتوند در حد ۱۰۰۰ اســت و بر اساس آمار سازمان بازرسی و 
دانشــگاه تهران قبل از پتوی رسی میزان EC بیش از ۱۰۰۰ 

پیش بینی شده بود.
فرهاد نادران درباره انتخاب ساختگاه اولیه سد گتوند اظهار 
داشت: در مراحل اولیه از سال ۱۳۴۲ رود کارون توسط چندین 
مشــاور بررسی شد، قبل از سال ۷۶ مشاورانی از امریکا، آلمان، 
چین، فرانســه و دو مشاور ایرانی روی آن کار و جایگاه مختلف 
را بررســی کردند و بهترین جایگاهی که پیشنهاد شد همین 

موقعیت کنونی سد بوده است.
وی افزود: اگر سد به نقاط بالادست می رفت ظرفیت سد به 
شــدت پایین می آمد و نمی توانست این حجم از آب را ذخیره 
کرده و از ســیلاب جلوگیری کند فقط می توانســت یک سد 

جریانی برای تولید انرژی باشد.
مدیر اجرایی سد و نیروگاه گتوند گفت: ۱۲ سال از آبگیری 
ســد می گذرد و تمام شرط و شروط  هویدا شده است، بسیاری 
مطرح می کردند که ســه ماه پس از آبگیــری همه دریاچه و 
خروجی آب از گتوند شــور می شود. ۱۲ سال گذشته هر کس 
بخواهد خروجی آب سد را می تواند اندازه و راستی آزمایی کند.

وی با اشاره به گنبد نمکی خاطرنشان کرد: در هر نقطه ای 
از کل حوزه آبریز گتوند برخی پچ های نمکی و شورابه و چشمه 
های نمکی وجود دارد قبل از احداث ســد این شورابه ها وجود 

داشته و ارتباطی به محل سد ندارد.

نادران درباره پتوی رســی تصریح کرد:  نگرانی هایی برای 
گنبد نمکی موجود در مخزن سد وجود داشت، بنابراین پتوی 
رسی کشیده شد که در مرحله اولیه آبگیری کیفیت آب دچار 
مشکل نشود،  یعنی ابتدای آبگیری آب شهرهای پایین دست 
نباید قطع می شد، زیرا تونل ها هم در سطحی هستند که باید 
۴۰۰ میلیون متر مکعب آب وارد مخزن می شد و چون سرعت 
آب بالا بود این نگرانی وجود داشت که نمک شسته شود و آب 
را شور کند بنابراین پتوی رسی پیشنهاد شد که از تماس سازند 
با آب جلوگیری کند. وی درباره میزان EC قبل و بعد از پتوی 
رسی بیان داشت: EC آب در حد ۱۰۰۰ است و بر اساس آمار 
  EC سازمان بازرسی و دانشگاه تهران قبل از پتوی رسی میزان

بیش از ۱۰۰۰ پیش بینی شده بود.
همچنین فرهاد نادران در حاشــیه بازدید از سد گتوند در 
جمــع خبرنگاران با بیــان اینکه چالش های مطرح شــده در 
خصوص گتوند خارج از واقعیت بوده اســت، اظهار داشــت: در 
برخی اوقات برخی مســلئل دستخوش موضوعات سیاسی می 

شود که واقعی نیست.
وی افزود: موضوع سد گتوند بیش از ۲۵ سال است که مطرح 
است و چندین رییس جمهور و وزیر را به چالش وا داشته است.

مدیر اجرایی ســد و نیروگاه گتوند با بیان اینکه سد گتوند 
میزان زیادی آب و سیلاب را کنترل می کند، خاطرنشان کرد: 
از ابتدای بهره بــرداری تاکنون ۱۱۲ میلیارد متر مکعب آب را 

کنترل کرده و ۱۲ میلیارد متر مکعب آورد سالانه دارد.

مسئول ســازمان بسیج سازندگی کشــور با اشاره به اینکه 
اجرای طرح آبرسانی از اردیبهشت ماه سال گذشته آغاز و در ۳ 
هزار روستا اجرا شد، گفت: طرح آبرسانی به هزارو ۴۰۰ روستا با 

همت مردم و گروه های جهادی به اتمام رسید.
سردار زهرایی در بازدید از پروژه آبرسانی بخش بندپی غربی 
بابل با گرامیداشــت هفته بسیج با بیان اینکه ۳۹هزار روستای 
بالای ۲۰خانوار در کشــور وجود دارد که ۱۶هزار روســتا فاقد 
آب شرب سالم و پایدار اســت، افزود: با همت دولت مردمی و 
انعقاد قرارداد مشترک میان سازمان بسیج مستضعفین و بسیج 
سازندگی، آبرسانی آب شرب به ۹ هزارو ۶۰۰روستا در یک بازه 

زمانی۳ الی ۴ ساله آغاز شده است.
این مســئول با اشــاره به اینکــه اجرای طرح آبرســانی از 
اردیبهشت ماه سال گذشــته آغاز و در ۳ هزار روستا اجرا شد، 
گفت: طرح آبرســانی به هزارو ۴۰۰ روســتا بــا همت مردم و 

گروه های جهادی به اتمام رسید.
ســردار زهرایی با بیان اینکه مجتمع آبرسانی که در روستا 
احداث می شود مشتمل بر تهیه منبع، پمپاژ، لوله گذاری و  غیره 
است که این  امر سختی خاص خود را دارد، خاطرنشان کرد: در 
استان مازندران به دلیل واقع شدن روستاها در جنگل، مناطق 
کوهستانی و دریا همچنین ارزش بالای زمین ها اجرای پروژه را 

سخت می کند.
مسئول ســازمان بسیج سازندگی کشــور با اظهار اینکه با 
وجود همت میان مسئولین دستگاه های اجرایی، نهادها و مردم، 

بسیج سازندگی درمازندران پیشرو اســت، افزود: مردم انتظار 
دارند جایی که بســیج و ســپاه ورود پیدا می کند کارها هرچه 
ســریع تر به اتمام برسد که این انتظاری به حق است، در زمینه 
منابع اعتباری آب شرب، وزیر نیرو قول تامین کسری اعتبار را 
دادند تا ما شرمنده مردم نباشیم. به گفته مسئول سازمان بسیج 
سازندگی کشور تامین آب شــرب انگیزه ماندن روستاییان در 

روستا و افزایش نشاط و شادی را فراهم می کند.
*کارآفرینان، سرداران جنگ اقتصادی هستند

مسئول سازمان بسیج سازندگی کشور، بیان کرد: کار آفرینان 
با ریسک پذیری و شجاعت از گرفتن مجوز، تامین نهاده یا مواد 

اولیه و تهیه بازار جهادگونه عمل می کنند.
ســردار زهرایی در بازدید از طرح های اشتغالزایی و مشاغل 
خانگی در شهرستان بابل، اظهار کرد: کارآفرینان موجب اشتغال 

و توانمندی خود و افراد جویای کار می شوند.
وی بیان کرد: در جنگ اقتصادی بســیج نقش لجستیکی، 
حمایت و پشتیبانی دارد نه فرماندهی، بسیج سازندگی الگوهای 
موفق را شناسایی می کند و با شناسایی حلقه مفقوده جهت رفع 

مشکل اقدام می کند.
مسئول سازمان بسیج سازندگی کشور، گفت: هم افزایی و هم 
رسانی میان نهادهای حاکمیتی، مجمع خیرین محرومیت زدا، 
نواحی پایگاه های مقاومت و بسیج سازندگی در استان مازندران 
زبانزد است و بسیاری از پروژه های محرومیت زدا درهمین تیم 

به اتمام رسید.

مدیر اجرایی سد  و نیروگاه گتوند:

گتوند۱۲میلیاردمترمکعبآوردسالانهدارد
مسئول سازمان بسیج سازندگی کشور:

آبرسانیبه۱۴۰۰روستایفاقدآبشربکشوربهاتمامرسید
مدیر طرح ســی ان  جی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی از آغاز طرحی برای 

تعویض رایگان مخازن فرسوده تاکسی های دوگانه سوز خبر داد.
سعید رحمان سالاری با بیان اینکه براســاس مصوبه شورای اقتصاد این مجوز به 
وزارت نفت داده شده است که مخازن تاکسی های فرسوده به صورت رایگان تعویض 
شــود، افزود: مالکان خودروهای گازسوز که تاریخ انقضای مخزن آنها فرارسیده )۱۵ 
ســال سن( می توانند با مراجعه به سایت gcr.niopdc.ir برای تعویض مخزن خود 
ثبت نام و پس از دریافــت نوبت از نزدیک ترین کارگاه، مخزن خودرو خود را تعویض 
کنند. وی تأکید کرد: فهرســت خودروهایی که عمر مخازن آنها پایان یافته است، از 
سوی وزارت کشور به این مدیریت اعلام شده و بر اساس آن فهرست، خودروها قابل 

شناسایی و قادر به ثبت نام در سایت اعلام شده خواهند بود.  
رحمان سالاری افزود: مالکانی که پس از ثبت نام، پیامک  مشمول نبودن دریافت 
کردند، لازم است به مراکز معاینه فنی مراجعه کنند و چنانچه مخازن فرسوده و معیوب 
تشخیص داده شود، از طریق مراکز معاینه خودرو یادشده به اتحادیه تاکسیرانی استان 

برای تعویض مخازن معرفی می شوند.
مدیر طرح ســی ان جی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی با اشاره به آغاز طرح 
تعویض مخازن فرسوده گفت: این طرح به صورت کاملًا رایگان و از محل مصوبه ماده 
۱۲ قانــون رفع موانع تولید رقابت پذیر اجرایی شــده اســت و کارگاه ها حق دریافت 

هیچ گونه هزینه ای برای تعویض مخزن ندارند.
طبق اعلام وزارت نفت، رحمان ســالاری بیان کرد: این طرح از سوی کارگاه های 
منتخب انجام می شود و نوبت دهی برای تعویض کمتر از یک هفته انجام خواهد شد.

وی با اشاره به توسعه زیرساخت های صنعت سی ان جی و صنایع وابسته تأکید کرد: 
همه کیت ها و مخازن ساخت کشور ایران است و از محل این طرح می توان حدود ۱۰۰ 

هزار مخزن خودرو را تعویض کرد.

مدیر طرح سی ان  جی شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی خبر داد:

تعویضرایگانمخازنفرسودهتاکسیهایدوگانهسو

از سوی معاون اول رئیس جمهوری ابلاغ شد؛

آغازصرفهجوییدرمصرفگازازدستگاههایدولتی

خبر

خبر

یکشنبه 5 آذر 1402  7
 12 جمادی الاول 1445 ـ 2۶  نوامبر 2023 
 شماره پیاپی 541 ـ سال یازدهم-شماره 3۹3



فرزندبیتافرهی:مادرمدوستداشتدرخاکایرانآرامبگیرد
فرزند بیتا فرهی که برای بدرقه مادرش به ایران آمده است،گفت: مادرم ایران را دوست داشت و دلش می خواست در خاک وطنش آرام بگیرد 
و سه هفته پس از بازگشتش به ایران در خاک وطنش آرام خواهد گرفت. مهسا قریشی سخنانش را اینگونه آغاز کرد و گفت: خانم بیتا فرهی سه 
هفته قبل، از من خداحافظی کرد و به ایران امد و حالا من برای خداحافظی با او آمده ام. مادرم مردم و سرزمین مادریش را دوست داشت و همیشه 
می گفت من را در قطعه هنرمندان خاک نکنید و می خواست در بین مردم و در آغوش مادرش آرام گیرد. وی ادامه داد: ما نیز طبق وصیت خانم 
فرهی، ایشان را در میان مردم و کنار مادرشان در بهشت زهرا به خاک می سپاریم . به گفته ی او؛ مراسم خاکسپاری روز سه شنبه ۷ آذر ماه از خانه 
سینما ۲ در خیابان وصال در ساعت ۹ صبح به سمت قطعه ۷۹ بهشت زهرا انجام می شود. بدین وسیله از همه مردم و دوستدارانش میخواهیم که 
در بدرقه مادرم که عاشق مردم، زندگی و کشورش بود، حاضر شوند. فرزند بیتا فرهی از همه مردم و هنرمندانی که از روز گذشته با او ابراز همدردی 

کردند، تشکر کرد و گفت: سه شنبه برای بدرقه مادرم در خاک وطنش و در کنار مردم خواهم بود.

صاحب امتیاز: شرکت آفتاب سخن
 مدیر مسوول و سردبیر: افشینجمشیدیلاریجانی 

Email:sarzaminpooyanews@yahoo.com 
تلفنخانه مرکزی: 664۸۰۱۳۲

خ انقلاب   - فلسطین جنوبی کوی نایبی پلاک ۲ طبقه ۵
چاپ: شاخه سبز صندق پستی ۸۳۵6- ۱4۱۵۵      

www.sarzaminpooya.com

همکاران سرزمین پویا: نوشین طاهری نوری
 محمدرضا گمینی-  محمد اسمعیل خوبجو

چــهمدتمیتوانیدادرارخــودرانگهدارید؟
نوشــین طاهری نوری -

 درک احســاس نیاز به دفع ادرار از فردی به فرد دیگر متفاوت است و سرعت پر 
شدن مثانه به عوامل متعددی نیز بستگی دارد؛ بنابراین، هیچ قانون سخت و سریعی 

در مورد مدت زمانی که افراد باید ادرارشان را دفع کنند وجود ندارد.
 به گزارش سرزمین پویا به نقل از وری ول هلث، در بیشتر موارد، نگه داشتن ادرار 
برای مدت کوتاهی که احســاس می کنید نیاز به دفع ادرار دارید، مضر نخواهد بود. با 
این حال، نگه داشتن ادرار برای مدت طولانی و نادیده گرفتن نیاز به دفع ادرار ممکن 

است خطر برخی مشکلات مانند عفونت های دستگاه ادراری را افزایش دهد.
در حالی که مثانه انسان به طور معمول بین ۱.۵ تا ۲ فنجان مایع در خود جای می 
دهد، درک احساس نیاز به دفع ادرار از فردی به فرد دیگر متفاوت است و سرعت پر 
شدن مثانه به عوامل متعددی نیز بستگی دارد؛ بنابراین، هیچ قانون سخت و سریعی 
در مورد مدت زمانی که افراد باید ادرارشــان را دفع کنند وجود ندارد. با این حال، در 

بیشتر موارد، افراد می توانند بین ۳ تا ۴ ساعت نیاز به دفع ادرار پیدا کنند.
البته، این نیز بر اســاس میزان و نوع مایعی که فرد می نوشد، متفاوت خواهد بود. 
مصرف مقدار زیادی آب در مدت زمان کوتاه یا نوشیدن نوشیدنی های حاوی کافئین 

ممکن است باعث میل بیشتر به دفع ادرار شود.
برخی از افراد مشــکلی دارند که در آن اغلب از دستشــویی استفاده می کنند و 
در واقع فقط اندکی ادرار می کنند که می تواند به دلیل یک وضعیت پزشــکی مانند 
عفونت دســتگاه ادراری باشد، به خصوص اگر ناراحتی در هنگام ادرار کردن یا تخلیه 

ناقص مثانه به دلیل بزرگ شدن پروستات وجود داشته باشد.
برای برخی افراد، نادیده گرفتن میل به دفع ادرار برای مدتی می تواند بخشــی از 
فرآیند آموزش مجدد مثانه باشد. اگر دلیلی برای تکرر ادرار یافت نشد، پزشک ممکن 
اســت برای آموزش مجدد مثانه و کاهش مراجعه به سرویس بهداشتی، دفع ادرار را 
توصیه کند. به طور کلی، این ممکن است شامل حداقل ۱۵ دقیقه منتظر ماندن در 
زمانی باشــد که نیاز به دفع ادرار پیدا می کنید تا ببینید که آیا واقعاً لازم است فوراً 

بروید یا اینکه آیا می توانید کمی بیشتر منتظر بمانید.
خطرات بهداشتی نگهداشتن ادرار

در بیشــتر موارد، نگه داشتن ادرار برای مدت کوتاهی تا زمانی که زمان و مکانی 
برای دفع ادرار وجود داشــته باشد، مضر نخواهد بود. با این حال، نگه داشتن ادرار با 
افزایش اندک خطر عفونت های دستگاه ادراری یا اختلال عملکرد مثانه )مثانه بیش 
فعال( در آینده مرتبط است؛ این به این دلیل است که ادرار مانده در مثانه می تواند 
رشــد باکتری را در آنجا افزایش دهد. مصرف مایعات زیاد و دفع منظم آنها بهترین 
راه برای جلوگیری از رشــد بیش از حد این باکتری اســت که ممکن است منجر به 

عفونت شود.
وقتی بالاخره می توانید ادرار را دفع کنید

مهم است که وقتی زمان دستشویی رفتن است، مثانه را کاملا خالی کنید. آهسته 
ادرار کنید و پس از احساس »تمام شدن ادرار« یک دقیقه یا بیشتر صبر کنید. ممکن 
اســت همچنان ادرار بیشتری در مثانه وجود داشته باشد و بهتر است مطمئن شوید 
که همه چیز خارج شده است، در غیر این صورت، چند دقیقه بعد دوباره احساس نیاز 

به دفع ادرار خواهید داشت.
مواردی که ممکن است به شما کمک کند ادرار خود را نگه دارید

بــرای مواقعی که باید بدانید چگونه ادرار خود را برای مدت کوتاهی نگه دارید، از 
یک یا چند مورد از این تکنیک های حواس پرتی استفاده کنید.

یک موقعیت راحت را حفظ کنید: فشار آوردن به شکم و به خصوص مثانه ممکن 
است احساس نیاز به دفع ادرار را حتی بیشتر کند. سعی کنید بنشینید یا بایستید و 
پاها را روی هم قرار دهید یا به هم فشــار دهید و پشتتان را صاف نگه دارید تا فشار 
روی مثانه کاهش یابد. فشار دادن یا تکیه دادن به چیزی که شکم را فشرده می کند 

ممکن است ناراحتی شما را افزایش دهد.
دمای محیط خود را تغییر دهید: محیط خیلی گرم یا خیلی ســرد ممکن است 
باعث شود برخی افراد احساس کنند که باید به دستشویی بروند. در بیشتر موارد، سرد 
بودن بیش از حد باعث افزایش احساس اضطرار برای استفاده از سرویس بهداشتی می 

شود، بنابراین گرم نگه داشتن بدن ممکن است برای مدتی مفید باشد.
به بســته نگه داشتن مثانه فکر کنید: برای جلوگیری از نشت، ممکن است تصور 
اینکه چیزی نمی تواند از مجرای ادرار پایین بیاید کمک کند. فشــردن عضلات آن 
ناحیه ممکن است به جلوگیری از نشت ادرار کمک کند. تمرین جداسازی این ماهیچه 
ها و فشــردن آنها در مواقعی که نیاز فوری به حمام ندارید می تواند در درازمدت در 

مواجهه با نیاز به دستشویی رفتن کمک کند.
بی حرکت بمانید: جست و خیز کردن، پریدن، یا تکان دادن بدن می تواند احساس 
نیاز به دستشــویی رفتن را افزایش دهد و حتی ممکن است برای برخی افراد نشت 

ایجاد کند. کاهش حرکت می تواند به کاهش احساس پر بودن مثانه کمک کند.
مدیتیشــن یا تجســم را امتحان کنید: تمرین مدیتیشن، تجسم یا تنفس عمیق 

ممکن است به دور کردن حواس از ناراحتی مثانه پر برای مدت کوتاهی کمک کند.
حواس پرتی ذهنی: صحبت کردن با کسی، بازی کردن، یا خواندن همگی ممکن 

است به دور کردن ذهن از احساس پر بودن مثانه کمک کند.
مواردی که نگه داشتن ادرار را سخت می کند

تمرینات کف لگن و کگل
یکی از جنبه های مهم ســلامت مثانه، سلامت کف لگن است. ماهیچه های کف 
لگن در کاهش علائم بی اختیاری مهم هستند. یادگیری نحوه تمرکز بر آن عضلات و 

تمرین برای قوی تر کردن آنها می تواند بخش مهمی از بازآموزی مثانه باشد.
هم مردان و هم زنان ممکن است از تمرین های کف لگن سود ببرند. مردان ممکن 
است پس از جراحی پروستات برای کمک به کاهش بی اختیاری پس از جراحی نیاز 
به درمان داشته باشــند. زنان در صورت داشتن موارد خفیف بی اختیاری یا فعالیت 
بیش از حد مثانه ناشی از زایمان، پس از یائسگی، افزایش وزن یا جراحی های لگن، 

ممکن است از این تمرین ها سود ببرند.
تغییرات در عملکرد مثانه با افزایش سن

این تصور وجود دارد که مشــکلات مثانه با افزایش سن اجتناب ناپذیر است، اما 
اینطور نیست. در حالی که تغییرات کوچکی در عملکرد مثانه وجود دارد که با افزایش 
سن ایجاد می شود، تکرر ادرار، درد هنگام ادرار کردن و نشت ادرار معمولی نیستند. 
در برخی موارد، انجام برخی تغییرات در عادات مثانه می تواند به جبران تغییراتی که 
در سلامت مثانه با افزایش سن رخ می دهد، کمک کند. با این حال، درباره ناراحتی 
شدید یا مشکل در ادرار کردن باید با یک پزشک صخبت کنید تا مطمئن شوید که 

شرایط جدی تری وجود ندارد که باعث ایجاد علائم شده است.
درآخر

در حالی که نگه داشتن ادرار لزوماً خطری برای سلامتی ندارد، بهتر است عادات 
سالمی برای سلامت مثانه داشته باشید و هنگام نوشیدن مایعات، دسترسی داشتن به 
سرویس بهداشتی را نیز در نظر بگیرید. هیدراته ماندن مهم است، اما ناراحت بودن به 
دلیل اینکه سرویس بهداشتی در دسترس نیست، ممکن است آزاردهنده بشود؛ پس 
هنگام مصرف مایعات در طول روز نیز باید مورد توجه شما قرار گیرد. برای کسانی که 
احســاس می کنند مثانه آنها واقعاً پر است، حتی اگر مقدار زیادی در آن وجود ندارد، 
زمان آن رســیده است که به دنبال کمک پزشــکی باشند تا مطمئن شوند که یک 

بیماری زمینه ای وجود ندارد. 

سرمقاله

در نشست وزیر فرهنگ با خبرنگاران حوزه کتاب مطرح شد؛

قاچاق کتاب با جمع کردن چند دست فروش حل نمی شود
معاون فرهنگی وزیر فرهنگ و ارشاد 
اســلامی درباره اقدامات وزارت فرهنگ 
برای از بین بردن قاچاق کتاب گفت: برای 
از بین بردن قاچاق کتاب نیاز به هماهنگی 
بخش های مختلف است، برای این کار ما 
اراده داریم ولی نمی توانم همه جزئیات را 
بیان کنم. بــرای گرفتن یک حکم از قوه 
قضاییه سه ماه است که تلاش می کنیم. 
با جمع کردن چند دست فروش مشکلات 

حل نمی شود.
وزیر  اسماعیلی  محمدمهدی  نشست 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی با خبرنگاران 
حوزه کتــاب در کتابخانه مرکزی پارک 

شهر برگزار شد.
در ایــن نشســت، یاســر احمدوند 
معاون فرهنگی وزیر، فرشــاد مهدی پور 
معاون مطبوعاتی و اطلاع رســانی وزیر، 
ایمان شمســایی مدیــرکل مطبوعات و 
خبرگزاری هــای داخلی وزارت فرهنگ و 
ارشاد اســلامی، مهدی رمضانی دبیرکل 
نهاد کتابخانه های عمومی کشــور و علی 

رمضانی حضور داشتند.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی در 
این نشســت با تاکید به اینکه خبرنگارها 
همــواره به او دسترســی دارنــد، گفت: 
هیچ گاه از تعامل با رســانه ضرر نکردم و 

این ارتباط همیشه برایم منفعت داشت.
اســماعیلی با اشــاره به اینکه معلم 
دانشــگاه اســت، افزود: بیش از ۱۵ سال 
اســت که در دانشــگاه تهران مشغول به 
کارم. همواره برایم محل پرسش بوده که 
در بحث های تعاملــی در رتبه یک یا دو 

ارزشیابی بودم.
وی با تاکید بــر اینکه وزارت فرهنگ 
و ارشاد اســلامی همه نقدهایی را که به 
این وزارتخانه می شــود، بررسی می کند، 
اظهارداشــت: همه نقدهــا را می بینم و 
دربــاره آن توضیح می دهــم. بنای این 
وزارتخانه در دولت این است که از حوزه 

نقد استقبال کند.
وزیر فرهنگ ارشــاد اسلامی با اشاره 
به تلاش برای تامین معیشــت کتابداران 
گفت: تــلاش می کنیــم، کتابخانه های 
نیمــه کاره را تکمیل کنیم. این مســائل 
دغدغه ماســت و به همین دلیل پیگیر 
مسائل مرتبط هســتیم. به عنوان مولف 

کتاب، حوزه اصلی کار من، کتاب است.
اسماعیلی با اشاره به هفت برابر شدن 
بودجه تئاتر در سال اخیر، تاکید کرد: یکی 
از محورهای اولویت های وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی کتاب است و بودجه در نظر 
گرفته برای این بخش برای حقوق و مزایا 

و بخش های دیگر نمی رود بلکه همه برای 
بهبود زیرساخت ها استفاده خواهد شد.

وی بــا تاکید بر فعالیــت دولت برای 
بهبود شرایط کتاب خوانی استان ها بیان 
کرد: به همه جای ایران سفر کردم و برای 

ارتقا و بهبود وضعیت آنها تلاش کردم.
وزیر فرهنگ ارشــاد اسلامی با اعلام 
اینکه امســال ۱۵۵ میلیــون جلد کتاب 
درســی با کاغذ ایرانی منتشر شده است، 
گفت: فــاز دوم کارخانــه کاغذ و چوب 

افتتاح می شود.
اسماعیلی با اشاره به اینکه پیش از این 
کارگروه کاغذ وجود نداشت، افزود: در این 
دوره کارگروه کاغــذ را راه اندازی و حوزه 
نشــر را به آن اضافه کردیم. وی با اشاره 
به اینکه شورای هنر ۱۳ سال تعطیل بود، 
توضیح داد: می خواستند آن را به شورای 
فرهنگ عمومی اضافه کنند، اما دو سال 
اســت که این شورا فعال شده است و هر 

هفته جلسات آن برگزار می شود.
به گفته وزیر فرهنگ ارشاد اسلامی، 
خبرنگاران رکن چهارم دموکراسی هستند 

و باید با آنها تعامل شود.
* نمی خواهیم خبرنگار را از هیچ 

حوزه ای حذف کنیم
معاون فرهنگی وزیر فرهنگ و ارشاد 

اسلامی نیز در این نشست با استقبال از 
نقدها و حمایت هایی که توسط خبرنگاران 
حوزه کتاب انجام می شــود، اظهارداشت: 
کار در حوزه کتاب، بدون عشــق و علاقه 
ممکن نیست، این خبرنگارها می توانند در 
حوزه های دیگر فعال و موفق باشند، اما در 

این حوزه باقی ماندند.
یاســر احمدوند درباره چرایی فقدان 
مســئول روابط عمومی در این وزارتخانه 
بیان کرد: وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
مشکل ساختاری دارد که امیدوارم بتوانیم 

حل کنیم، دوست نداریم خبرنگارها را از 
شــرکت در هیچ برنامه ای حذف کنیم و 
این بی معنی است، در جلسه با ناشران به 
دلیل محدودیت فضــا خبرنگاران دعوت 
نشــدند و در برنامه هــای دیگــر جبران 

خواهد شد.
وی درباره اقداماتی که وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی برای از بین بردن قاچاق 
کتاب انجــام می دهد، گفت: برای از بین 
بردن قاچــاق کتاب نیاز بــه هماهنگی 
بخش های مختلف اســت، برای این کار 

وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی اراده 
دارد، نمی توانم همه جزئیات را بیان کنم 
اما برای گرفتن یک حکم از قوه قضاییه، 
سه ماه است که تلاش می کنیم، با جمع 
کردن چند دســت فروش مشکلات حل 
نمی شود. دوســت نداریم با کار شعاری، 

این اقدامات ابتر بماند.
به گفته احمدوند، ســامانه نظارت بر 
کتاب های منتشــر شده اقدامی است که 
باید تکمیل شــود و این سامانه به اجرای 

قانون دقت دارد.

مجید مجیدی کارگردان ســینما با 
انتقاد از سریال های پلتفرم ها، نسبت به 
سقوط ســینما و افت مخاطب تلویزیون 
هشدار داد و گفت: مخاطب تلویزیون به 
۱۰-۱۵ درصد رســیده و بخشی از این 

درصد تماشاچی فوتبالند!
به گــزارش ســتاد خبــری دومین 
میراث  چندرســانه ای  ملی  جشــنواره 
فرهنگــی، کارگاه آموزشــی »بازنمایی 
مردم شناسی در سینما« با حضور مجید 
مجیدی کارگــردان ســینما عصر روز 
شــنبه ۴ آذر در روز نخست کارگاه های 
جشــنواره در سالن نشســت های موزه 
ملی ایران برگزار شــد. این سینماگر در 
بخشــی از این کارگاه گفــت: به عنوان 
هنرمند در مقابل بزرگی فرهنگ و هنر 
این سرزمین، احساس کوچکی می کنم. 
اگر نتوانیم میــراث فرهنگی خودمان را 
منتقل کنیم، آسیب های جدی خواهیم 
خورد. افغانســتان را مثال می زنم که با 
وجود برخــورداری از تمدن غنی هرات 
هیچ اثری از آن تمدن ندارد و این باعث 

شده هویت هرات از بین رود.
وی ادامــه داد: در اواخر دهه ۷۰ به 
جشنواره ای در توکیو رفتم. آنجا مردم و 
اعضای جشــنواره می گفتند شناخت ما 
از ایــران محدود به اخبار بود. می گفتند 
فکر می کردیم همه مردم ایران تروریست 

هســتند، اما با دیدن فیلم هــای ایرانی 
دریافتیــم ایرانیان چــه فرهنگ غنی و 
پرباری دارند. ســوزان ســانتاگ منتقد 
برجسته آمریکایی نیز بعد از دیدن فیلم 
»بچه های آسمان« گفت مقابل فرهنگ 
و تمدن ایرانی سر تعظیم فرود می آورد. 
متأسفانه در سال های اخیر به فرهنگ و 
هنر نگاه مناسب نشــده، درحالی که در 
شعارها همیشه شاهد حمایت از فرهنگ 

و هنر هستیم!
کارگردان فیلــم »رنگ خدا« با بیان 
اینکــه ســینمای ایران در دهــه ۷۰ و 
۸۰ به اوج بالندگی رســید، عنوان کرد: 
بالندگی ســینمای ایران در ســال های 
اخیر کم شده است، در خطر سقوط قرار 
داریم و به نوعی دســتخوش روزمرگی 
شــده ایم. یکی از دلایل این روزمرگی، 
کوتاه بودن عمر مدیران فرهنگی اســت 
زیــرا مدیران می خواهنــد تنها در دوره 
را  سیاستگذاری شان  نتیجه  خودشــان 
ببینند. وی در بخشی دیگر از این کارگاه 
به انتقال تجربه خود در زمینه بازنمایی 

مردم شناسی در سینما پرداخت.
این کارگردان ســینما با بیان اینکه 
امروزه دسترســی جوامع بشــری به 
ارتباطات زیاد شده است، تصریح کرد: 
چند ســال پیش با رواج ســریال های 
ترکیه ای این خطر احســاس شــد که 

خانواده ها در معــرض خطر فرهنگی 
قــرار گرفته انــد. بنابرایــن پلتفرم ها 
شــکل گرفت اما متأسفانه آثاری را در 
پلتفرم ها می بینیم که از ســریال های 
هم  تلویزیون  ســخیف ترند!  ترکیه ای 
به دلیل گسســتی که با مخاطب پیدا 
کــرده، تماشــاگرانش بــه ۱۰ - ۱۵ 
درصد رســیده اســت و بخشی از این 
درصد تماشاچی فوتبالند! مجیدی در 
ادامه خاطره ای از نحوه ســاخت فیلم 
»خورشــید« ذکر کرد و گفت: روزی 
پشت فرمان، دختر گل فروشی به من 
یک شــاخه داد و گفــت این گل را به 
خاطر ساخت فیلم »بچه های آسمان« 
به من می دهد. این اتفاق انگیزه ای بود 
تا فیلم »خورشید« ســاخته شود. در 
»خورشــید« از بچه های کار استفاده 
کردم کــه روح الله زمانــی یکی از آن 
بچه ها بود. روح الله زمانی قبل از اینکه 
وارد حوزه هنر شــود از چند مدرســه 
اخراج شــده بود اما به واسطه ورود به 
عرصه هنر به جایی رســید که مدرسه 

برای او بزرگداشت برگزار کرد.

خزعلی معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری: 

بیشترازاینکهفیلمببینمنقدمیکنم
انسیه خزعلی ـ معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری ـ در 
گفت و گو با برنامه »و اما امروز« شبکه آموزش درباره سخنان خود 
نسبت به ورود زنان طلبه به عرصه بازیگری که در چند روز گذشته 

حاشیه برانگیز شد، توضیح داد.
خزعلی ابتدا در پاسخ به اینکه سخنانش درباره طلبه های بازیگر 
یک ایده صرف بوده است یا برایش برنامه ریزی داشته اند؟ بیان کرد: 
این بحث نه ایده بود و نه برنامه ریزی  برایش انجام شده است. یک 
پیشنهادی در یک جمع خصوصی از )طرف خانم های طلبه( مطرح 
کردند کــه توانمندی هایی دارند و کارهایی هم کرده اند؛ فیلمنامه 
نوشــته اند و می توانند در زمینه فیلمســازی، کارگردانی و تربیت 
بازیگر فعالیت کنند؛ نه اینکه بازیگر شوند چون بعضی تعبیر کردند 

که خانم های طلبه می خواهند، بازیگر شوند.
او اضافــه کرد: بحث، کمک در تربیــت بازیگر بود. ما هم مثل 
همه نشســت هایی که با جوانان داریم، وظیفه مان این است که از 
توانمندی ها و استعدادهایی که جوان ها دارند استقبال کنیم و گفتیم ما در حد توانمان کمک می کنیم. شما بروید 
آموزش ببینید، طبیعتا باید با مهارت باشد، ما هم پشتیبانی می کنیم از اینکه شما آموزش ببینید. حیطه هنر، شعر 

و... حیطه های مهارتی است که استعداد می خواهد و همه اقشار از دانشجو و طلبه باید شناسایی شوند.
معــاون امور زنان و خانواده ریاســت جمهوری درباره تخصص طلبه ها در تربیت بازیگر نیز پاســخ داد: گفتند، 
می خواهیم وارد این عرصه شویم و یاد بگیریم ما هم گفتیم پشتیبانی می کنیم و معرفی می کنیم. ما که خودمان در 

کار اجرایی نیستیم و دستگاه هایی که متصدی هستند، آموزش می دهند.
خزعلی درباره بحث بازیگران طلبه عنوان کرد: اصلا بحث بازیگری نبود؛ این ها شــیطنت هایی است که همیشه 
وجود داشته است. طبیعت کار این است، کسانی که استعداد دارند آموزش ببینند، این ها زمان می برد نه اینکه الان 

کارگردان شوند!
وی در ادامه با اشاره به اینکه از مریلا زارعی به عنوان یک بازیگر خانم تقدیر کرده اند، درباره علاقه اش به سینما 
بیان کرد: من هم فیلم می بینم و هم فیلم نقد می کنم؛ شاید بیشتر از اینکه فیلم ببینم نقد می کنم و خیلی از فیلم 
هایی که در جشنواره فجر هست به خصوص آنهایی که ارتباطی با خانواده و زن دارند را می بینیم و نقدها را می گوییم. 
معتقدم خیلی از مواردی که لازم است درباره خانم ها کار شوند، مشکل داریم و نتوانستند فیلم های ما آنها را برسانند.

مجید مجیدی:

سینمایایراندرخطرسقوطقراردارد

عزت الله ضرغامی از چالش های انجمن خیرین میراث 
فرهنگی کشور، که به دلیل نظام اداری، که آن را »فشل«، 
»ناکارآمد« و »عین بختک« خواند، یک ســال زمان برد 
تا راه اندازی شــود، سخن گفت و از ۱۵۰۰ میلیارد تومان 
بودجه عمرانی وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 

دستی که هنوز اختصاص داده نشده است، گله کرد.
وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی در 
آیین آغاز به کار انجمن میراث فرهنگی و در جمع مفاخر 
میراث فرهنگی، خیرین و سرمایه گذاران، با ادبیاتی که با 
مطایبه و شــوخ طبعی همراه بود، گفت: اولین چراغ این 
انجمن را می خواســتم خودم روشن کنم، بنابراین با حاج 
خانم مطرح کردم که در نهایت به مبلغ ۱۰ میلیون تومان 
به توافق رسیدیم. البته این صحبت ما کمی طولانی شد و 
ایشان پرسیدند با این پول ایران را می توانید نجات دهید؟

ضرغامــی ادامه داد: اصطلاحی داریــم به نام »میکرو 
قدرت هــا«، یعنــی قدرت های کوچک، کــه وقتی جمع 
می شــوند به جریان تبدیل می شوند. مصداق این بیت از 
ســعدی اســت »مورچگان را چو بود اتفاق/ شیر ژیان را 
بدرانند پوست«. مردم باید پای کارهای بزرگ بیایند، البته 
طبق همان قانون به حضور و مشــارکت بزرگان به عنوان 

پیشران های جریان مردمی نیاز داریم.
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی بیان 
کرد:  نشســت نمادین انجمن خیرین میــراث فرهنگی، 
آغاز حرکتی بزرگ در تاریخ ایران اســت. میراث فرهنگی 

بزرگترین و جدی ترین عامل برای انسجام ملی است. امروز 
بیش از هر زمان به وحدت و انسجام ملی نیاز داریم.

ضرغامی ســپس به قطبی سازی اشاره کرد و افزود: در 
دو ســال حضورم در وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دســتی سعی کردم بین طرفین آشتی برقرار کنم، 
متاســفانه در میراث فرهنگی دوقطبی هایی را شکل داده 
بودنــد.  زمانی که در مجلس از ایران باســتان، کورش و 
داریوش سخن گفتم برخی نماینده های باسابقه و انقلابی 
مجلــس گفتند این موضوعات را نمی دانســتند و گرفتار 
دوقطبی بودند و فکر می کردند اگر درباره ایران باســتان 

صحبت کنند گرفتار می شوند.
او ادامه داد:  یکی از مســائلی که در این دو سال سعی 
کردم به آن توجه کنم شــادی بوده اســت. از داریوش در 
کتیبه ای که در گنجنامه وجود دارد، آمده اســت »به نام 

خداوندی که شادی را آفرید«. یکی از گمشده های ما بعد 
از انقلاب،  شادی است. درحالی که این ها میراث فرهنگی 

ما بوده است.
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی سپس 
به کمبود منابع مالی در حوزه میراث فرهنگی، اشاره کرد 
و افزود: یکی از مشــکلاتی که وجود دارد و تجمیع شــده 
از ده ها ســال قبــل و حتی قبل از انقلاب به ما رســیده، 
بی توجهــی و کمبود اعتبارات برای حفظ میراث فرهنگی 
است. این یک یادگاری است که از گذشته به ما به میراث 
رسیده اســت. حدود ۳۵ هزار اثر ملی ثبت شده است اما 
میانگین بودجه حفاظت از این آثار حدود روزی ۳۰۰ هزار 
تومان برای هر اثر اســت. امسال یک هزار و ۵۰۰ میلیارد 
تومان بودجه عمرانی وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دســتی بود که البته بخشی از آن به مرمت مربوط 
می شــد، ولی کشــور گرفتار اســت و تا الان از این مبلغ 
هیچ چیزی به وزارت ما نیامده است، ان شاءالله بعداً می آید، 

ولی سال تمام شد.
ضرغامی گفت: با این وضعیت منابع مالی، باید راه حل 
پیدا کرد، اقدامی انجام دهیم، جلو چشم ما میراث تمدنی 
و فرهنگی مان، درحال از بین رفتن است. البته بعضی ها را 
با حضورم در شــهرها حل می کنم. من در این دو سال به 
۱۹۰ شــهر رفتم و تعداد زیادی روستا را دیدم. در بعضی 
از شــهرها تا ۲۰ اثر تاریخی هست. بعضی از مشکلات را 
حضوری می توان حل کرد. فقط گرفتار دستگاه هایی مثل 

اوقاف هستند و یا برخی شان کثیرالمالک ها هستند، برخی 
از این موارد را حضوری پیگیری و حل می کنیم، اما مردم 

باید پای کار بیایند.
او اضافه کرد:  البته در کشورهای دیگر، هرچند من زیاد 
نرفته ام و فعلا وقتم را روی شــهرهای داخلی گذاشته ام، 
ولی هر کجا می روم اجمالا مشابه این مشکلات را می بینم، 
ولی وضع ما به نسبت خیلی جاها بهتر است، به ویژه دانش 

مرمت ما به نسبت خیلی جاها بالاست.
ضرغامی سپس به برخی چالش های راه اندازی انجمن 
خیرین میراث فرهنگی، اشاره کرد و افزود: آقای دارابی ـ 
معاون میراث فرهنگی ـ یک ســال دوید تا این انجمن را 
تأسیس کند، نظام اداری آن قدر فشل و عقب مانده است، 
عیــن بختک می ماند، البته این را رییس جمهور هم قبول 
دارد. با این نظام اداری ناکارآمد و فشــل، که یکصد سال 
اســت بر ما تحمیل شده اســت، باید زیر میز بزنیم. فقط 
یک سال طول کشید تا موارد قانونی این انجمن حل شود.

وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی در 
پایان ســخنانش با حاشــیه هایی که گاهــی برای برخی 
حرف ها و رفتارها درســت می شود، مزاح کرد و گفت: )در 
یــک برنامه تلویزیونی(   گفته بودم حضــرت ابراهیم )ع( 
یک شــب با ستاره پرستان نشست تا آن ها را هدایت کند، 
یک شب با ماه پرستان و یک شب هم با خورشیدپرستان، 
اگر الان بود دســتگاه های نظارتی چنان پرونده ای برایش 

درست می کردند که نبوتش را کلا فراموش می کرد.

ضرغامی:سالتمامشدپولنیامد!
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خبر
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